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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد تامین و مدیریت 120 نفر نیروی انسانی جهت امور اداری ، فنی ، خدمات 

و اپراتور جایگاه سوخت CNG خود را از طریق مناقصه عمومی دو مرحله ای با 

مشخصات و شرایط کلی زیر به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید. 

شرایط:
-مبلغ هزینه خرید اسناد 63/000/000 ریال می باشد که مي بایست به شماره حساب 
3100003018000 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداري قم واریز گردد)هزینه 

خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 
محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- 

امور قراردادها و پیمانها تلفن 36641174 025.
- تضمین شرکت در مناقصه باید به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با 
حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 
351082491518231 بنام سازمان میادین  می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد 

تسلیم گردد. 
- فروش اسناد از روز چهار شنبه مورخ 98/04/26 لغایت یکشنبه 98/05/10 می باشد.

- به این پیمان پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.
- سازمان میادین شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

- پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و 
بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از 

جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه مي گردد. 
- هزینه درج آگهی ها بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد. 
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادات: تا  پایان وقت اداری 98/05/12 می باشد .

-جهت پاسخگویی به سوالات با شماره 02536641407 تماس نمایی.
محل تسلیم پیشنهادها : قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- 

طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست.   
تاریخ آگهی نوبت دوم: 98/04/26

سازمان میادین شهرداری قم

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مناقصه دو مرحله ای) نوبت اول ( 

فصل جدید تناقضات تحریمی آمریکا علیه ایران

چرا آمریکا از تحریم ظریف منصرف شد؟

عضو کمیسیون عمران مجلس:

دولت برای خانه دار شدن به مردم یارانه دهد

رئیس جمهور در جمع مردم شیروان:

ناکارآمدی دولت
  ادعایی نارواست
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یک عضو فراکسیون امید مجلس با بیان این که »مخالفان دولت در 
صدد ساقط کردن دولت به روش های خطرناک هستند« گفت: باید 
از آن ها پرسید که چرا فکر می کنید زمین خوردن دولت آسیبی به 
نظام نمی رساند؟ عبدالرضا هاشم زایی در نطق میان دستور جلسه 
علنی روز یکشنبه ضمن تبریک ولادت امام رضا )ع( اظهار کرد: نسل 
اول انقلاب از ابتدای ورود امام خمینی )ره( به ایران تا به همین امروز 

مسئولیت داشتند. سوالاتی بی پاسخ برای خودم وجود دارد...

اینکه  بیان  با  اصلاح طلبان  عالی سیاستگذاری  عضو شورای 
اصلاح طلبان حتی به صورت مشروط هم با جریان منتسب به روحانی 
و اعتدالیون ائتلاف نمی کنند، گفت: : ما با هر جریان و حزبی که حامی 
اندیشه های اصلاح طلبی است و به اصلاحات به صورت عملی و 
دلسوزانه اعتقاد داشته و پیگیر مطالبات مردم باشد ائتلاف می کنیم 
ولی با جریانی که اعتقادی به مطالبات مردم نداشته باشد و تنها 

عوام فریبی کرده و بخواهد رأی مردم را سرقت کند...

عبدالرضا هاشم زایی  :

مخالفان دولت در صدد 
ساقط کردن دولت هستند 

اسماعیل گرامی مقدم :

با اعتدالیون 
ائتلاف نخواهیم  کرد
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فرماندار قم گفت: اگر نخبگان کمک کنند که بر اساس تعالیم اسلامی و روش های  ابتکاری که 
مراجع تقلید نیز تأیید کنند، شادی و نشاط اجتماعی در شهر گسترش پیدا کند، با کاهش  چشم گیر 
بسیاری از آسیب ها مواجه می شویم.مرتضی حیدری فرماندار قم با اشاره به برپایی نمایشگاه ها، 
جشن ها و جشنواره ها در سطح شهر،برگزاری این برنامه ها را نشان دهنده  نیاز و موفقیت آن ها 
دانست و گفت: مردم مشتاقانه به این برنامه ها مراجعه کرده و این نشانه نیاز  شهروندان است که 
امیدوارم شهرداری و تمام دستگاه ها دست به دست هم داده و نیاز مردم را  پوشش دهند، چرا که به 
نظر می رسد باید این قبیل فعالیت ها بیشتر و گسترده تر باشد و دستگاه ها حضور  بیشتری در این 
برنامه ها پیدا کنند. فرماندار قم یادآورشد: از مجموعه های پژوهشی تقاضا داریم برای تأمین نشاط 

 جامعه در چارچوب مکتب تشیع دست به کار شده و تحقیق کنند تا با ابتکار...

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از احداث پارکینگ های موتورسیکلت 
در هسته مرکزی شهر قم خبر داد.علی نیک با اشاره به مشکلات به وجود آمده در هسته مرکزی 
شهر قم به واسطه بی قانونی موتورسواران، اظهار داشت: متأسفانه استفاده نادرست از موتورسیکلت 
و عدم رعایت قوانین مشکلاتی را برای شهروندان در مرکز شهر قم ایجاد کرده است.مدیرعامل 
سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه بسیاری از راکبین موتورسیکلت بدون 
پایبندی به قوانین، بر اساس رفتارهای نادرست سبب ایجاد گره های ترافیکی، ازدحام، آلودگی ها و 
مزاحمت برای شهروندان شده اند، تصریح کرد: شاهد نابسامانی در شهر به ویژه در هسته مرکزی به 
واسطه موتورسواران هستیم.نیک با گلایه مندی از پارک کردن موتورسیکلت ها در مکان هایی خارج 

از موقعیت های پیش بینی شده، ابراز کرد: پارکینگ موتورسیکلت به علت استقبال ...

فرماندار قم :

باید شادی و نشاط اجتماعی 
درشهرقم افرایش یابد

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

پارکینگ های موتور سیکلت در 
هسته مرکزی شهر قم احداث می شود
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 هدف اصلاح ساختار بودجه 
بهبود معیشت مردم است

سخنگوی دولت:

امکان سواستفاده ازشرایط تحریم دیگر وجود ندارد 
دولت هیچ دخالتی در پرونده نجفی نداشته است 

سریال را در حد یک سریال بررسی کنیم
یارانه نان حذف نمی شود

فراز و فرود طرح شفافیت فعالیت نمایندگان مجلس از ابتدا تاکنون؛

مشتاقی و مهجوریِ »شفافیت« 
در میان نمایندگان مجلس

تولد نوزاد قمی با توده ۳۰ کیلوگرمی

فراوان  تحرکات  و  مصاحبه ها  سال 97  تابستان  در 
برای جامعه  فراوانی  امیدواری  نمایندگان مجلس دهم 
درباره اقدام اساسی و بنیادین آنان در مسیر شفاف سازی 
اقدامات این قوه مهم کشور ایجاد کرده بود، اما در تابستان 
سال 98 به نظر می رسد نمایندگان برای انجام این شفافیت 

آن طور که باید و شاید عزمی راسخ ندارند.نقل شده است 
در بحبوحه هیجانات نهضت ملی شدن صنعت نفت و پس 
از آنکه دکتر محمد مصدق به دلیل مخالفت شاه با افزایش 
اختیاراتش در سال 1331 از مقام خود استعفا داد، فوراً در 

25 تیرماه همان سال مجلس شورای ملی تشکیل ...

مدعیان شکست اقتصاد ایران در کاخ سفید،  اشتباه می کنند
آمار بیکاری و بدهی خارجی کشور کاهش یافت 
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عکس : محسن عطایی

 )ریال( مبلغ سپرده شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد قیمت پایه   انجام پیمانمدت  محل خدمت

 3/000/000/000 000/000/631/13 یک سال شمسی تحت پوشش CNG سوخت سازمان میادین شهرداری قم و جایگاهای

  

١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام
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امانازاینتصمیمهایسلیقهای
خبر »طرح ممنوعیت مصرف بستنی توسط بانوان 
در اماکن عمومی« به نقل از رئیس بسیج جامعه زنان 
دست به دست شد. حتی برخی ها در فضای مجازی 
واکنش های تندی به آن نشان دادند. بعد از انتشار این خبر، 

مینو اصلانی رئیس بسیج جامعه زنان به شدت آن را تکذیب کرد و گفت حق پیگرد 
قانونی را برای خود محفوظ می داند.واقعا چرا مردم این خبر را که از اول هم معلوم بود، 
»فیک نیوز« است باور کردند؟ اصلا چرا در جامعه ایران به همین راحتی خبرهای دروغ 
دست به دست می شود و مردم هم آنها را می پذیرند.پاسخ روشن است. در این کشور 
آنقدر تصمیم های عجیب و غریب گرفته می شود که مردم با شنیدن چنین خبرهایی به 
راحتی آنها را باور می کنند.به طور مثال تابلویی در ساحل دریاچه ارومیه نصب شده است 
که در آن نوشته شده:» ورود افراد مجرد، در روزهای جمعه و ایام تعطیل اکیدا ممنوع 
می باشد.« این اتفاق در یکی از سینماهای کرج هم افتاده بود. مجردین در روزهایی خاص 
اجازه ورود به سالن سینما را نداشتند.می بینید در نگاه اول این تصمیم ها مسخره به نظر 
می آید اما در حال اجرا شدن است.  انگار مجرد بودن در روز جمعه جرم است و آنها به 
عنوان یک مجرم حق ندارند وارد ساحل یا سینما شوند.تصمیم گرفتن و اجرا کردن 
در این کشور آسان ترین کار ممکن است. همه شما در شهرهای مختلف با میدان ها 
و خیابان هایی که با هزار زحمت و هزینه ساخته شده و بعد خراب شده، روبرو بوده اید. 
چطور ممکن است میدانی ساخته شود و بعد از مدت کوتاهی خراب شود؟در بسیاری از 
کشورها که پیشرفت کرده اند یا در مسیر پیشرفت هستند، برای نصب یک سطل آشغال، 
به سود و ضرر آن فکر می کنند اما در کشور ما همه می دانند برخی ماشین ها ناایمن 
هستند اما باز ساخته می شود و کشته می دهد.کشور ما از اساتید برجسته، تصمیم های 
یک شبه است. مسؤولین محترم، در خلوت خود تصمیم می گیرند، دستور می دهند، 
اجرا می کنند و بعد تازه از کارشناسان دعوت می کنند که در مورد آن نظر بدهند. اگر 
بد بود، خراب می کنند و طرح شان را در جای دیگری می سازند.نظام آموزش و پرورش 
ایران را ببیند. هر وزیری که می آید حس می کند سرمربی تیم ملی فوتبال ایران است 
و سیستم سال های تحصیل را عوض می کند. بدون اینکه توجه کند مشکل از روش 
آموزش و کتاب های درسی است نه اینکه دانش آموز را دوم دبیرستانی بخوانیم یا کلاس 
دهمی.نباید از کنار این مسئله هم به سادگی گذشت که بخشی از کسانی که در جایگاه 
مسئولیت قرار دارند، شناخت چندانی از حوزه کاری خود ندارند. به طور مثال ما فردی را 
که تمام عمرش در شهرهای گرم سیر و کم بارش زندگی کرده است را به عنوان استاندار 
به شهرهای سردسیر و پر بارش می فرستیم.واقعا اگر تصمیم ها در ایران در مسیر مشخص 
خود و به صورت قانونی گرفته می شد و بر روی آنها کار کارشناسی صورت می گرفت، 
قطعا مردم بعد از شنیدن خبرهایی مثل ممنوعیت خوردن بستنی توسط بانوان در اماکن 

عمومی، آن را باور نمی کردند و با لبخندی از کنار آن عبور می  گذشتند.

آغازگریوهاسمن
سیاستدرآبوانرژی

میشل فوکو متفکر شهیر فرانسوی یکی از تفاوت های 
بسیار مهم میان مدرنیته با سنت را در »الگوهای حاکمیت« 
آنها می داند و بر این باور است که دوره مدرن، برخلاف دوره 

سنت که عموماً الگوهای حاکمیت مندی ناظر بر اشخاص و یا سازمان خاصی است، قائم 
به سیاستی است که او به آن »زیست سیاست« می گفت. منظور از زیست سیاست از 
نظر او این است که »سیاست چیزی نیست جز شناخت مسائل جمعیت«. از این نظر 
است که می توان فهمید نگاه فوکو به قدرت، برخلاف پیشینیان او که عمدتاً نگاهی 
متمرکز گرا و برآمده از یک منشأ مشخص چون دولت داشتند، نگاهی مبتنی بر انتشار و 
پراکندگی به قدرت است. به عبارت دیگر، قدرت در کلیه شئون زندگی ما ساری و جاری 
است و معطوف و قائم به یک ساختار مشخص چون دولت و یا سازمان خاصی نیست، 
و گستره آن را در گروه های جمعیتی مختلف می توان مشاهده کرد.از این نظر است که 
می توان گفت هر ساختار و حاکمیتی که بتواند این نکته یعنی »انتشار قدرت در سطح 
جامعه« را بهتر درک کند و سازوکارها و قواعد آن را بهتر در یابد می تواند، از حکمرانی 
مؤثرتر و کارآمدتری برخوردار باشد. به عبارت دیگر، درک و دریافت این نکته می تواند به 
ما بفهماند که کارآمدی هر تدبیری و نتیجه دادن آن در گروِ عدم ظاهر شدن هر دولت 
و یا ساختاری به عنوان فعال ما یشاء و یا حلّال نهایی است. بنابراین در الگوی زیست 
سیاستی فوکو؛ دولت، حاکمیت و یا ساختاری موفق خواهد بود که مصرف کننده ی 
سیاست های برساخته شده توسط جمعیت باشد نه آغازگر سیاست.در این صورت است 
که نهادهای میانجی و نهادهایی چون سازمان های مردم نهاد که به نوعی از تخصص های 
متفاوت و قابلیت اعتماد بالایی در میان مردم برخوردارند، می توانند از ابزارهای مناسب 
برای شناخت مسائل جمعیت و اعمال سیاست درست بوده و وارد کارزار سیاست و 
تدبیر جامعه شوند.متأسفانه در سال های گذشته وزارت نیرو از جمله سازمان های ایرانی 
بوده که بدلیل داشتن یک نگاه سازه ای مبتنی بر گفتمان عرضه، و تأمین مالی پروژه ها 
از منابعی دیگر، هیچگاه در خود این نیاز را احساس نکرده که می بایست سیاست های 
خود را آنجا که به منافع مختلف مردم و ذینفان گره می خورد، متناسب با سیاست های 
برساخته شده توسط همین جمعیت و ذینفعان تنظیم کند و یا آغاز کند.به همین خاطر 
ما شاهد بودیم که درحوزه های آب و انرژی، به عنوان دو کار ویژه این وزارتخانه، ما با 
افراط در سیاست های مصرف روبرو بوده و هستیم. به طوری که سالانه هزاران میلیارد 
تومان در این دو صنعت برای جبران میزان افزایش مصرف سالانه هزینه می شود. البته 
این امر تنها به وزارت نیرو محدود نمانده و ما در بسیاری از سیاست ها، ناشی از عدم توجه 
به خواسته های جمعیت و نگاه از بالا به پایین در سیاستگذاری ها و اعمال سیاست ها، 
شاهد همین ناکارآمدی هستیم.بر کسی پوشیده نیست که در سال های گذشته از سوی 
سازمان های مختلف اقدامات بسیار خوب عمرانی و توسعه ای در بخش های مختلف 
صورت پذیرفته است. اما این نکته را هم نباید از نظر دور داشت که در سال های گذشته 
بدلیل اینکه برخی از این سیاست های عمرانی برآمده از نیازها و مسائل جمعیت نبوده و، 
یا به تعبیر دکتر رنانی مبتنی بر یک »مدیریت کاتالیکی« نبوده، نتوانسته چنان که باید 
و شاید اسباب رضایتمندی )نه رفاه( شهروندان را فراهم آورد.بنابراین از این حیث است 
که وزارت نیرو به نظر می رسد در دوره جدید که آن را عصر گفتمان »مدیریت توأمان 
عرضه و تقاضا« نیز نامیده، بر آن شده تا با شناخت مسائل جمعیت و از طریق نهادهای 
مدنی چون سمن های فعال در حوزه آب و انرژی به تدبیر در سیاست های این حوزه 
بپردازد.به عبارت دیگر، به نظر می رسد از آنجا که مدیریت توامان عرضه و تقاضا منوط به 
مشارکت مردم و ذینفعان است، وزارت نیرو در دوره جدید نه آغازگر سیاست بلکه مصرف 
کننده سیاست های برساخته شده توسط جمعیت خواهد بود. و بالطبع یکی از نهادهای 
میانجی ای که می تواند در این زمینه می تواند بسیار راهگشا باشد و به کمک این وزارتخانه 
خدماتی بیاید، نهادی از جنس خود مردم یعنی سازمان های مردم نهاد است. نهادی که 
هم از هم از قابلیت های انسانی و اجتماعی بسیار خوبی برخوردار است و هم بر اساس 
پیمایش های اجتماعی معتبر سال های گذشته از سرمایه اجتماعی بسیار بالاتری نسبت 

به دولت برخوردار است.

وزیردفاعدرنشستکمیسیونامنیتملیمجلس:

اطلاعاتیجنگدرایران
دشمنباکسیتعارفندارد

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به حضور وزیر دفاع در کمیسیون، 
گفت: وزیر دفاع بر اراده جمهوری اسلامی در ناکامی آمریکایی ها در مراجع بین المللی 

تاکید کرد و گفت که ما در جنگ اطلاعاتی دشمن با هیچ کس تعارف نداریم. 
سیدحسین نقوی حسینی در توضیح نشست روز یکشنبه 23 تیرماه کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، گفت: جلسه امروز کمیسیون با مراسم 
حزن ، اندوه و یادبود مرحوم مغفور صفاری نطنزی، عضو و رئیس کمیته سیاست خارجی 
کمیسیون و نماینده مردم شریف نطنز و قمصر آغاز شد.نماینده مردم ورامین و پیشوا 
در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: در این مراسم که خانواده آن مرحوم نیز حضور 
داشتند، رئیس و اعضای کمیسیون ضمن عرض تسلیت، یاد و خاطره او را گرامی داشتند.

نقوی حسینی افزود: در ادامه جلسه، با حضور امیرحاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح، بحث پیرامون حوزه دفاع و دستاوردهای دفاعی انجام شد. امیرحاتمی 
نیز در ابتدا درگذشت مرحوم مغفور صفاری نطنزی را تسلیت گفتند.وی یادآور شد: 
وزیر دفاع با اشاره به اینکه »دشمنان تلاش زیادی کردند که پای ایران را به مناقشات 
بکشانند و تنش هایی را به وجود آورند، گفت وقتی دشمنان اراده مستحکم جمهوری 
اسلامی را دیدند به ویژه در هدف قرار گرفتن پهپاد پیشرفته آنها، حساب کار دستشان 
آمد و فضای موضوع عوض شد.«این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی، خاطر 
نشان کرد: امیر حاتمی اذعان داشتند که »اقدام سرنگونی پهپاد آمریکایی از شناسایی، 
ردیابی تا هدف قرار گرفتن به طور کامل با امکانات و دستاوردهای صنعت دفاعی 
کشور انجام شد و حاصل زحمات متخصصان داخلی بود. هماهنگی و سرعت عمل 
نیروهای دفاعی کشور و همچنین هماهنگی با دستگاه  دیپلماسی کشور یکی از ابعاد 
مثبت اقدام بود و باعث شد که آمریکایی ها در مراجع بین المللی هم ناکام ماندند.«نقوی 
حسینی تصریح کرد: وزیر دفاع این اقدام و برخورد قاطع دشمن را اراده و هم توانمندی 
جمهوری اسلامی را دانست و تاکید کرد که »توقیف برخلاف موازین بین المللی 
نفتکش جمهوری اسلامی با اهداف جبران این ناکامی انجام شد که این اقدام هم 

ناکامی دیگری بر ناکامی های آن افزود.«

عضوکمیسیونعمرانمجلس:

دولتبرایخانهدارشدنبهمردمیارانهدهد
 عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: اگر دولت به دنبال تامین مسکن برای مردم 
به ویژه اقشار محروم و کم درآمد است باید به آنان یارانه دهد و نیازی به تصویب قوانین 

جدید برای این کار نیست.
کمال الدین شهریاری با اشاره به اینکه برای بهبود وضعیت مسکن نیازی به ارائه و 
تصویب طرح و لایحه نیست، اظهار داشت: قوانین متعددی در زمینه مسکن وجود دارد 
و به جای قانون گذاری جدید، باید قوانین مصوب به درستی اجرا شود.وی با بیان اینکه 
اگر دولت به دنبال تأمین مسکن برای مردم به ویژه اقشار محروم و کم درآمد است باید 
به آنان یارانه دهد، ادامه داد: دولت می تواند در قالب های مختلفی چون کاهش قیمت 
زمین، مصالح و هزینه های اداری و کسب پروانه به مردم یارانه دهد و این اقدامات حمایتی 
می تواند به خانه دار شدن مردم کمک کند.عضو کمیسیون عمران مجلس با تاکید بر اینکه 
از سوی دیگر این یارانه می تواند از طریق فروش اموال مازاد و املاک در اختیار وزارت راه 
و شهرسازی تأمین شود، تصریح کرد: در واقع دولت و وزارت راه و شهرسازی می توانند 
زمین ها و املاکی را که در اختیار دارند، با شرایط خاصی به سازندگان محول کنند تا از 
این طریق واحدهای کوچک مسکونی احداث و با قیمت تمام شده پایین به مردم عرضه 
شود که مسلماً این راهکار منجر به کاهش اجاره بها و خرید مسکن می شود.شهریاری 
بیان کرد: همچنین دولت در این راستا باید تسهیلات ویژه ای چون معافیت از پرداخت 
عوارض در بافت های فرسوده، افزایش سهم تسهیلات در قیمت مسکن، کاهش مبلغ 

اقساط و نرخ سود بانکی را برای مردم در نظر گیرد.

رییسمجلسشورایاسلامی:

قوانینبودجه۲سالانه
بایددرمجلسمصوّبشود

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: اصل موضوع بودجه دو سالانه باید در شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه مورد بحث قرار گیرد و در مجلس قوانین آن 

مصوّب شود.
علی لاریجانی با بیان اینکه اصلاحات اساسی در ساختار بودجه بحثی مفصل و در ابعاد 
مختلف است، اظهار داشت: این اصلاحات ۱۰ عنوان کلی دارد که بخشی از آن شامل 
مالیات، صندوق ها و بانک ها می شود که با توجه به شرایط کشور این اصلاحات می تواند 
به مردم کمک کرده و مشکلات آنها را حل کند، البته باید در این حوزه دقت نظر داشت 
و به گونه ای عمل کرد که فشاری به ملت وارد نشود، بلکه مردم باید از مواهب آن استفاده 
کنند.رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان با اشاره به اینکه کلیات بحث اصلاح ساختار بودجه 
امروز در مجلس مطرح شد، افزود: جلسات دیگری در این باره در مجلس برگزار می شود، 
چرا که این موضوع از بحث های مهم کشور بوده و ممکن است برخی از عناوین آن 
چندسالی به طول بینجامد.وی با بیان اینکه بحث تدوین بودجه دو سالانه مطرح و ممکن 
است نکات مثبت و منفی داشته باشد، ادامه داد: با توجه به اینکه در قانون اساسی تدوین 
بودجه سالانه ذکر شده، تنظیم دو سالانه آن مورد بحث است.رئیس قوه مقننه تصریح 
کرد: اصل موضوع بودجه دو سالانه باید در شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه 

مورد بحث قرار گیرد و قوانین آن در مجلس مصوب شود.

رییسسازمانبرنامهوبودجه:

بودجهدوسالانهنسبتبهآینده
اطمینانبیشترایجادمیکند

 رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه بودجه دو سالانه، اطمینان بیشتر نسبت به 
آینده ایجاد خواهد کرد، گفت: این امر جزو ابلاغیه مقام معظم رهبری بود.

محمدباقر نوبخت درباره جلسه غیرعلنی مجلس درخصوص اصلاح ساختار بودجه 
ریزی کشور اظهار داشت: برای اصلاح ساختار بودجه چهار محور مشخص شد که عبارتند 
از درآمدهای پایدار که جایگزین نفت می شود؛ بخش هزینه هایی که از آن به عنوان 
هزینه های کارآمد یاد می کنیم؛ بخش ثبات سازی در اقتصاد برای توسعه و نهایتاً اصلاح 
نهادی نظام بودجه ریزی کشور. رییس سازمان برنامه و بودجه افزود: ۹ بسته برای این 
امر تعریف شد که هر یک از این بسته ها نیز تعدادی برنامه دارد و در جلسه شورای عالی 
هماهنگی قوا به تصویب رسید و امروز در مجلس ارائه شد.وی تاکید کرد: همچنین مقرر 
شد برای چگونگی اجرای این محورها از طریق پروژه ها، برنامه ها و اقدامات پیشنهادی، 
توافقی فی مابین دولت و مجلس صورت گیرد.نوبخت درباره ایده تدوین بودجه دو سالانه 
نیز توضیح داد: برای پایداری بودجه و تصمیمات، مقرر شد افق پیش بینی را برای منابع 
و مصارف به صورت دوساله در نظر بگیریم تا با یک اطمینان بیشتر نسبت به آینده 
تصمیم گیری داشته باشیم.رییس سازمان برنامه و بودجه خاطرنشان کرد: این امر جزو 

ابلاغیه مقام معظم رهبری بود که بودجه دو ساله شود.

سخنگویهیاترییسهمجلس:

اصلاحبرایملیاجماع
استگرفتهشکلبودجهساختار

سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی از ارائه راهکارهای اصلاحی کوتاه 
مدت، میان مدت و بلند مدت در ساختار بودجه ۹۸ و ۹۹ خبرداد و گفت: اجماع ملی 
برای اصلاح ساختار بودجه شکل گرفته است. اسدالله عباسی در جمع خبرنگاران درباره 
اصلاح ساختار بودجه گفت: با توجه به ابلاغ مقام معظم رهبری درباره اصلاح ساختار 
بودجه، سازمان برنامه بودجه، دولت، مجلس شورای اسلامی و دستگاه ها و سازمان هایی 
دست اندر کار در تدوین و تصویب بودجه در جلسه غیر علنی امروز مجلس شورای 
اسلامی حضور داشتند.وی افزود: شورای عالی هماهنگی اقتصادی در جهت ابلاغیه مقام 
معظم رهبری درباره اصلاح ساختار بودجه، نشست ها و مصوباتی داشتند که بر اساس 
آن سازمان برنامه و بودجه، پیشنهادات و راهکارهایی را توسط رئیس سازمان برنامه و 
بودجه به مجلس ارائه دادند؛ کمیسیون برنامه و بودجه، مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی این راهکارها و پیشنهادات را بررسی کردند که اختلاف نظری در این زمینه وجود 
نداشت.عباسی با بیان اینکه مقرر شد در یک فرصت زمانی دوساله این موضوع در بودجه 
سال ۹۸ و ۹۹ اجرایی شود، ادامه داد: اگر روند کنونی در بودجه ادامه می یافت، اداره 
اقتصادی کشور با مشکلاتی مواجه می شد؛ تبدیل تهدید به فرصت در زمان تحریم و قطع 
وابستگی به نفت از جمله مباحث مطرح شده رد جلسه غیر علنی مجلس شورای اسلامی 
بود؛ با تأکیدات مقام معظم رهبری و بررسی های انجام شده و نقشه راه تدوین شده در 

این زمینه، در آینده نزدیک شاهد تعییر و تحول در ساختار بودجه کشور خواهیم بود.

فرماندهکلارتش:

تکیهماصرفاًبردفاعنخواهدبود
فرمانده کل ارتش با بیان اینکه »ما شروع کننده هیچ جنگی نبوده ایم و نیستیم اما 
تکیه ما صرفا بر دفاع نیست«، اظهار کرد: قدرت هجومی و توان ضربه زدن ما بعد از شروع 

حمله متجاوزان ویران کننده و پشیمان کننده خواهد بود.
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش در مراسم صبحگاه عمومی 
تیپ 25 واکنش سریع نیرو مخصوص نیروی زمینی ارتش در تبریز، گفت: شرایط امروز 
جهان و منطقه، آمادگی بیش از پیش را الزامی کرده است.وی افزود: دشمنان عنود، 
مستکبر و زخم خورده انقلاب، طرح و نقشه های شیطانی در سر دارند که آمادگی های 
مختلف ملی و نظامی می تواند این دسیسه ها را خنثی کند.امیر سرلشکر موسوی 
خاطرنشان کرد: هرچه آمادگی رزمی بالاتر باشد توان دفاع و توان هجوم بعد از دفاع اولیه 
را افزایش می دهد.فرمانده کل ارتش تاکید کرد: ما شروع کننده هیچ جنگی نبوده ایم و 
نیستیم اما تکیه ما صرفا بر دفاع نیست، ابتدا در زمان شروع حمله دشمن دفاع خواهیم 
کرد، اما قدرت هجومی و توان ضربه زدن ما بعد از شروع حمله متجاوزان ویران کننده 
و پشیمان کننده خواهد بود.سرلشکر موسوی تصریح کرد: ما در دفاع مقدس یکبار به 
جهان ثابت کردیم که بر سر آرمان های خود تا کجا ایستاده ایم، امروز بسیار قدرتمندتر از 

آن زمان در دفاع از آرمان ها و دفاع از این ملت و کشور سر سوزنی کوتاه نخواهیم آمد.

:ظریفجوادمحمد

خودنفتصادراتبهایران
درهرشرایطیادامهمیدهد

 وزیران خارجه ایران و انگلیس روز شنبه تلفنی گفت وگو کردند و جرمی هانت بر 
حق تهران در صادرات نفت تاکید کرد و محمد جواد ظریف نیز گفت که به صادرات نفت 
خود در هر شرایطی ادامه خواهیم داد.به گزارش شنبه شب وزارت امورخارجه، ظریف 
در این گفت وگو با اشاره به مقصد قانونی نفتکش گریس یک در شرق مدیترانه، افزود: 
اتحادیه اروپا که همواره مخالف اعمال فراسرزمینی تحریم های آمریکا بوده است نمی تواند 
خود به چنین اقدامی مبادرت ورزد و دولت انگلیس می بایست سریعاً نسبت به پایان 
توقیف غیرقانونی نفتکش ایرانی، تمهیدات لازم را به عمل آورد.در این گفت وگو ظریف 
همچنین درخصوص نازنین زاغری و دیگر افراد دوتابعیتی که به دلیل جرایم امنیتی در 
ایران دستگیر شده اند، خطاب به همتای انگلیسی خود گفت: دستگیری و محاکمه این 
افراد بر اساس روال های کاملًا قانونی صورت گرفته است و از دولت انگلیس انتظار می رود 

به اجرای قانون و استقلال قوه قضائیه در جمهوری اسلامی ایران احترام بگذارد.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: از قرار موثق شبکه فساد اقتصادی 
بین برخی افراد و شبکه های مجازی هزینه 
میلیاردی می کنند که مثلًا بنده و وزارت 
بهداشت را تخریب کنند. 2۰ میلیون تومان 
برای هر توییت علیه نمکی خرج می کنند، 

این پول ها از کجا آمده است؟ 
جمع  در  نمکی  سعید  سخنرانی 
در  ولایی  فراکسیون  عضو  نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی صبح امروز یکشنبه 
در صفحه اینستاگرام وی منتشر شد. نمکی 

در این جلسه اعلام کرد: جو سنگینی را 
تحمل کردم و می کنم، حتی زن و بچه من 
به تخریب و مرگ تهدید می شوند. شبکه 
های فساد و انحصار به هزار و یک رنگ از 
جیب ملت ارتزاق و داروی مورد نیاز مردم را 

در بازار سیاه عرضه می کنند.
نمکی بیان کرد: سروری در خارج از 
مرزها قرار داشت و تنها افراد معدودی به 
اطلاعات آن دسترسی داشتند، چهار ماه 
است روی این موضوع کار می کنم. یک 
میلیارد و 3۰۰ میلیون دلار ارز تجهیزات 

پزشکی رفته و هنوز دقیقاً معلوم نیست 
چه کسی برده و چه چیزی آورده و به چه 
کسی داده است. در سرازیری عمر خود 
هستم و البته از این راه پیگیری، شناسایی 
و افشاگری علیه شبکه فساد عقب نشینی 
نمی کنم.وزیر بهداشت اظهار داشت: وقتی 
به وزارت بهداشت آمدم، در دو محل کانون 
فساد اصلی رخنه کرده بود. روز اولی که 
سرپرست وزارت بهداشت شدم به هر دو 
وادی با علم به پیامدهای آن ورود کردم. 
عده ای گفتند که این ها آدم دارند و من هم 

گفتم که ما و این ملت هم خدا را داریم. 
از کجا معلوم که فردا وزیر بهداشت شوم 
و از کجا معلوم که فردا صبح زنده باشم 
و آیا بعد خدا نمی پرسد که چرا با این 
موارد برخورد نکردی؟نمکی گفت: پرونده 
الکترونیک سلامت چند هفته پیش توسط 
رئیس جمهوری از استقرار آن رونمایی شد 
و در حال حاضر همه مردم ایران با کد ملی، 
پرونده الکترونیک سلامت دارند و به زودی 
گام های بعدی آن به ترتیب استقرار خواهد 

یافت.

:بهداشتوزیر

ازافشاگریعلیهشبکهفسادعقبنشینینمیکنم

رئیس جمهوری با بیان اینکه اگر کسی 
امروز مدعی شود در نظام اسلامی، نظام و 
دولت ناکارآمد است و نتوانسته به مشکلات 
مردم توجه کند، سخنی ناصحیح و ناروا بر 
زبان آورده است، گفت : ما در کشور مشکل 
داریم و در شرایط بسیار سختی زندگی 
می کنیم اما در عین حال دست به دست 
هم داده ایم و در کنار هم ایستاده ایم و از 

مشکلات عبور خواهیم کرد.
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
روحانی صبح دیروز در جمع مردم شیروان 
با اشاره به اینکه ۱۴ ماه است که بزرگترین 
قدرت اقتصادی و نظامی دنیا سخت ترین 
تحریم ها را علیه ملت ایران تحمیل کرده 
است، اظهار کرد: تحریم هایی که اگر علیه 
هر ملت دیگری انجام می شد، آن ملت از 
پای در می آمد، اما ملت قهرمان، مقاوم، 
غیور و هوشمند ایران در این ۱۴ ماه با 

قدرت مقابل آنها ایستادگی کردند.
وی افزود: آمریکا در هر مسیری که 
چه  اجتماعی،  مسیر  چه  کرد  حرکت 
سیاسی و چه حقوقی شکست خورد. در 
سازمان ملل و اجتماعات گوناگون در هفته 
اخیر در آژانس بین المللی انرژی اتمی هیچ 
اجلاس  در  نکرد.  اعتنا  آنها  به  کشوری 
شورای حکام هم جز آمریکا و یکی دو 
کشور دیگر تمام کشورها از ایران حمایت 
کردند. این به معنای موفقیت ملت و نظام 

جمهوری اسلامی ایران است.
در  کرد:  خاطرنشان  جمهور  رئیس 
از آمریکا شکایت  بین المللی که  دادگاه 
کردیم، در مرحله اول آمریکا محکوم شد. 
افکار عمومی دنیا آمریکا را محکوم کرد. آنها 
در منطقه ما در افغانستان، عراق، سوریه و 
یمن شکست خوردند. اگر کسی ادعا کند 
ملت ایران در سایه فشارهای وارده دچار 
تزلزل شده است، حرفی ناروا، ناصحیح و 

دروغ گفته است.
خارجی بدهی و بیکاری آمار *

یافتکاهشکشور
روحانی در ادامه با بیان اینکه اگر کسی 
امروز مدعی شود در نظام اسلامی، نظام و 
دولت ناکارآمد است و نتوانسته به مشکلات 
مردم توجه کند، سخنی ناصحیح و ناروا بر 
زبان آورده است، اظهار کرد: ما در کشور 
مشکل داریم و در شرایط بسیار سختی 
زندگی می کنیم اما در عین حال دست به 
دست هم داده ایم و در کنار هم ایستاده ایم 

و از مشکلات عبور خواهیم کرد.
این  از  عبور  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
اساس  بر  بلکه  نیست،  شعار  مشکلات 
آمار و دلایل این سخن مطرح می شود، 
خاطرنشان کرد: هر کشوری که در مضیقه 
درآمد،  کاهش  دلیل  به  می گیرد  قرار 
بدهی اش افزایش می یابد اما ما در مدت 
۱۴ ماهی که در فشار شدید تحریم قرار 
گرفته ایم، بدهی خارجی دولت مان کاهش 
یافته است؛ در سال ۹۶ بدهی خارجی ما 
۱2 میلیارد و ۴۰۰ میلیون بوده است اما 
امروز این بدهی به ۹.5 میلیارد رسیده است 
و این کاهش بدان معناست که ملت ما 

ملتی پیروز و موفق بوده است.
ادامه داد: کاهش 25  رئیس جمهور 
این  به  دولت  خارجی  بدهی  درصدی 
اینکه در سختی  با وجود  معناست که 
قرار گرفته ایم، نه تنها به سمت بیگانگان، 
بین المللی  صندوق های  و  خارجی ها 
دست دراز نکرده ایم، بلکه روی پای خود 
ایستاده ایم و مخارج مان را در حد امکان 
تأمین کردیم و در عین حال بخشی از 
بدهی های سال های گذشته را نیز پرداخت 

کردیم.
به میزان  اشاره  با  روحانی همچنین 
اشتغال ایجاد شده طی سال های گذشته 
گفت: مسلماً امروز بیکاری یکی از مشکلات 
بزرگ کشور است و همه باید تلاش کنیم 
تا جوانان و مردان و زنان ما مشغول به کار 

و تلاش شوند و از بیکاری فاصله بگیرند.
وی با بیان اینکه در کشور همچنان 
بیکاری وجود دارد، ادامه داد: آمار بیکاری 
در کشور تا پارسال ۱2.۱ درصد بود اما 
رسیده  درصد   ۱۰.۸ به  آمار  این  امروز 
است و از بهار پارسال تا بهار امسال 32۱ 

هزار اشتغال ایجاد شده است که در این 
زمینه باید از مردم، کشاورزان، صنعتگران، 
کارآفرینان، کسبه و تمام کارگران تشکر 
کنم؛ چرا که این اقشار بودند که در کشور 
اشتغال ایجاد کردند و زمین را آباد و ما را از 

گندم خودکفا کردند.
نیستیمدلمردهاما،داریمسختی*
رئیس جمهور با اشاره به مشارکت و 
حضور اقشار مختلف جامعه در کمک رسانی 
به سیل زدگان اخیر در کشور، گفت: دولت 
توانست با کمک ملت بزرگ ایران در پناه 
قدرت الهی راهی را انتخاب کند که امروز 
بسیاری از مردم به خانه هایشان بازگشته اند 
و بسیاری از مردم که خانه هایشان ویران 
به  سال  پایان  تا  ان شاءالله  است،  شده 

خانه های خود باز خواهند گشت.
روحانی بیان کرد: در شرایط سخت 
سیل اخیر همه ملت ایران و دستگاه های 
مختلف دولتی و غیر دولتی در حد توان 
امکانات شان را بکار گرفتند و ملت شاهدند 
که امروز ما در کشور سختی داریم، اما 
دلمرده نیستیم، بلکه دل زنده هستیم؛ ما 
امروز در کشور با مشکلات مواجه هستیم 
اما روحیه بلندی در برابر دشمنان خود 
داریم و در هوای گرم و سرد، روز روشن و 
شب تاریک در کنار یکدیگر هستیم و همه 
اقوام و مذاهب قومیت ها با هم برادر هستیم؛ 
امروز خدا راه وحدت، اتحاد، تعاون و کمک 

به یکدیگر را پیش روی ما قرار داده است.
روحانی با بیان اینکه در سفر به خراسان 
شمالی ۱۰ هزار و 5۰۰ میلیارد تومان پروژه 
افتتاح خواهد شد، اظهار کرد: علی رغم 
تمام مشکلات، تمام سختی ها، طرح بزرگ 
اقتصادی و صنعتی شمش آلومینیوم در 
جاجرم افتتاح می شود. در این طرح ۱,۷۰۰ 

میلیارد تومان سرمایه گذاری شده است. 
در حوزه برق و آب هم 3,۷۰۰ میلیارد 
تومان طرح و پروژه افتتاح می شود. بخش 
فاز بخار و پست برق نیروگاه گازی شیروان 
هم افتتاح می شود. سد و کانال های انتقال 
آب در منطقه چندیر افتتاح می شود. با این 
افتتاح آبرسانی به 3۰ روستا با جمعیت 2۱ 
هزار نفر انجام شده و آبیاری 5۶۰ هکتار و 

اشتغال زایی 25۰۰ نفر تأمین می شود.
درایراناقتصادشکستمدعیان*

کاخسفید،اشتباهمیکنند
رئیس جمهور ادامه داد: در سال ۹2 
میزان تولید برق ما ۶۹ هزار مگاوات بوده 
هزار  به ۸۱  میزان  این  امروز  که  است 
مگاوات رسیده، یعنی در ۶ سال ۱2 هزار 
مگاوات برق اضافه شده است. آنهایی که 
می گویند ملت ایران از مسیر پیشرفت 
بازمانده و آنهایی که در کاخ سفید ادعا 
می کنند اقتصاد ایران را شکست می دهند، 

بدانند حرف شان اشتباه است.
روحانی خاطرنشان کرد: در آغاز انقلاب 
کشور ۱۹ سد داشت. در سال ۹2، ۱۴۴ 
سد داشتیم و الان ۱۷۹ سد ملی در کشور 
فعال است. یعنی در ۶ سال گذشته 35 سد 

تکمیل و افتتاح کردیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه دولت در این 
سفر ۸۱۱ میلیارد تومان طرح و پروژه را 
آغاز می کند، گفت: بخش هایی از وعده های 
سفر سال ۹۴ به استان محقق شده و 
بخش هایی نیمه کاره است، اما به جای ۶25 
میلیارد تومان اعتبار وعده داده شده، ۸۸۰ 

میلیارد تومان اعتبار پرداخت کرده ایم.
و  استاندار  تهران  در  یادآور شد:  وی 
مقامات استانی به ما گفتند که دو پروژه 
بزرگراه بجنورد به گرگان و راه آهن برای 
استان اهمیت زیادی دارد و ما هم تصمیم 
این دو  پایان دولت دوازدهم  تا  گرفتیم 
پروژه را تکمیل کنیم. بنابراین 2۰۰ میلیارد 
تومان برای بزرگراه بجنورد به گرگان و 2۰۰ 
میلیارد تومان هم برای راه آهن جوین به 
اسفراین اختصاص دادیم. یعنی در مجموع 
۴۰۰ میلیارد تومان برای راه و راه آهن 

اختصاص دادیم.
روحانی در پایان با اشاره به تخصیص 
هفت میلیارد تومان برای تکمیل پروژه های 
مجموعه  کرد:  اظهار  استان،  ورزشی 
اعتبارات تهیه شده در این سفر 5,5۰۰ 

میلیارد تومان خواهد بود.

رئیسجمهوردرجمعمردمشیروان:

ناکارآمدی دولت،  ادعایی نارواست
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک عضو فراکسیون امید مجلس با بیان این که »مخالفان دولت در صدد ساقط کردن 
دولت به روش های خطرناک هستند« گفت: باید از آن ها پرسید که چرا فکر می کنید 

زمین خوردن دولت آسیبی به نظام نمی رساند؟
عبدالرضا هاشم زایی در نطق میان دستور جلسه علنی روز یکشنبه ضمن تبریک 
ولادت امام رضا )ع( اظهار کرد: نسل اول انقلاب از ابتدای ورود امام خمینی )ره( به ایران 
تا به همین امروز مسئولیت داشتند. سوالاتی بی پاسخ برای خودم وجود دارد. امیدوارم که 
در آینده دوستان یا صاحب نظران پاسخ سوالات این جانب را بدهند. ما جوانانی بودیم که 
۴۰ سال پیش با هزار امید و آرزو سکان حکومت را در دست گرفتیم اما درک درستی از 
مفهوم دولت مدرن نداشتیم. این ناآگاهی با گذشت زمان رو به واگرایی رفته و هم اکنون 

مبدل فاصله شده است. چرا سعی نکردیم این شکاف ها را پر کنیم؟
*چراتااینحددرزندگیخصوصیمردمدخالتمیکنید؟

 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ضمن تاکید به حریم شخصی و 
زندگی خصوص مردم معتقد است: ما در عرصه خصوصی زندگی و کسب و کار مردم 
حضوری پر رنگ داریم و در پوشش، معاشرت، الگوبرداری و هنجارسازی ها و کسب و 
کار مردم مداخله می کنیم. عقب نشینی موضعی و موسومی ما نیز ناشی از پیشروی های 
نسل جدید است؛ چرا تا این حد به زندگی و کسب و کار مردم دخالت می کنیم؟این عضو 
کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس افزود: نظام ما طی چهار دهه، هم و غم خود را 
صرف مبارزه پیگیر با فساد کرده است ولی چرا با وجود این همه برخورد قضائی و امنیتی 
موفق نبوده ایم؟ انباشت مشکلات کشور در شماری از حوزه ها از آستانه بحران گذشته 
است.این عضو فراکسیون امید مجلس با اعتقاد به »تضاد میان دغدغه و اولویت اصلی 
تصمیم گیران با دغدغه و اولویت اصلی مردم« پرسید: مردم کجای تصمیم گیری های 
ما قرار دارند؟ گروه های سیاسی مدام از مردم مایه گذاشته و نظر خودشان را به عنوان 
نظر مردم عنوان می کنند به راستی چگونه می توان نظر مردم در مورد سیاست های کلان 
کشور دریافت کرد؟ آیا رفراندم راه حل خوبی است؟نماینده مردم تهران در مجلس در 

ادامه نطق خود هم چنین ابراز عقیده کرد: سیاستمداران ما به علوم پایه احترام گذاشته و با 
تفوق دانش غرب در این عرصه مشکلی ندارند. اما همین گروه در علم بودن علوم اجتماعی 
تشکیک می کنند و اصول اولیه اقتصاد را برنمی تابند و از چنگ زدن به آموزه های علمی 
سرباز می زندند. چرا از علوم اجتماعی گریزان هستیم؟وی گفت: جریان مخالف دولت 
تلاش می کنند که بخش های مخاطره آمیز تصمیم های بزرگ به دولت واگذار شود تا در 
صورت عدم موفقیت دولت، تبرئه شوند. مخالفان دولت در صدد ساقط کردن دولت به 
روش های خطرناک هستند. باید از آن ها پرسید که چرا فکر می کنید زمین خوردن دولت 

آسیبی به نظام نمی رساند؟
*چرافکرمیکنیدزمینخوردندولتآسیبیبهنظامنمیرساند؟

وی با اشاره به وابستگی رشد و اشتغال تاکید کرد: اگر رشد اقتصادی اتفاق بیفتد 
اشتغال هم حاصل می شود اشتغال بدون رشد اما به معنای اتلاف منابع است. چرا اصرار 
بر ادامه این مسیر داریم؟هاشم زایی با اشاره به تحریم و تأثیرات آن تصریح کرد: تحریم 
بنیه اقتصادی کشور را نحیف و سفره مردم را کوچک می کند تا مردم را به ستوه آورد 
چاره کار در دست سیاستمداران است تا برای این فرسایش سیاسی چاره بیندیشند برای 
گرفتن تصمیمات مهم هیچ زمانی بهتر از روزهای سخت نیست. چرا درباره باز تعریف 
منافع ملی اقدام نمی کنید؟ نماینده مردم تهران در مجلس ضمن تاکید به بازنگری قانون 
اساسی و با بیان این که »شکی نیست که قانون اساسی ما، حفره هایی دارد در این زمینه 
بحث های زیادی مطرح شده است« پیشنهاد داد: بهترین زمان برای بازنگری در قانون 
اساسی انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ است تا نامزدها از لحاظ ملی در یک رفراندم 

واقعی بتوانند راهکارهای خود را به مردم ارائه کنند.
این عضو فراکسیون امید مجلس در پایان نطق خود با اشاره به انتخابات سال ۸۷ و 
اثرات ناشی از حوادث پس از آن پرسید: آیا وقت آن نرسیده که از خود بپرسیم ۱۰ سال 
حصر موسوی، کروبی و رهنورد چه منافعی برای نظام داشته است و یا چرا سید محمد 

خاتمی ممنوع التصویر است؟

:زاییهاشمعبدالرضا

هستنددولتکردنساقطصدددردولتمخالفان

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با بیان 
اینکه اصلاح طلبان حتی به صورت مشروط هم با جریان 
منتسب به روحانی و اعتدالیون ائتلاف نمی کنند، گفت: : 
ما با هر جریان و حزبی که حامی اندیشه های اصلاح طلبی 
است و به اصلاحات به صورت عملی و دلسوزانه اعتقاد 
داشته و پیگیر مطالبات مردم باشد ائتلاف می کنیم ولی با 
جریانی که اعتقادی به مطالبات مردم نداشته باشد و تنها 
عوام فریبی کرده و بخواهد رأی مردم را سرقت کند قطعاً 

هیچ ائتلافی نخواهیم کرد.
اسماعیل گرامی مقدم با اشاره به آخرین تصمیمات اتخاذ 
شده در موضوع انتخابات مجلس در جریان اصلاحات، اظهار 
کرد: شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان که انتخابات 
و ائتلاف اصلاح طلبان را هدایت می کند و مسئولیت آن را 
برعهده دارد در هفته های گذشته آخرین اقدامات خود را در 
تعیین رابطین استان ها انجام داده است و در هفته جاری 
یعنی چهارشنبه جلسه هم اندیشی با رابطین استان ها را 
برگزار می کند.وی با بیان اینکه رابطین استان ها مسئولیت 
ارتباط با شورای اصلاح طلبان آن استان را بر عهده دارند، 
گفت: در هر استان علاوه بر شخصیت های حقوقی شورا 
که احزاب سیاسی هستند، شخصیت های حقیقی آن نیز 
تعیین خواهند شد به این شکل که احزاب، افراد حقوقی را 
پیشنهاد می دهند و سپس در شورای عالی سیاستگذاری 
در تهران از میان پیشنهاد دهندگان، افراد حقوقی انتخاب 
می شوند.گرامی مقدم تاکید کرد: شورای اصلاح طلبان 
استانی مسئولیت تجزیه و تحلیل نامزدهای انتخابات و خود 

انتخابات برای اسفند ۹۸ در همان استان را برعهده خواهند 
داشت.

اظهارات  به  اشاره  با  ملی  اعتماد  حزب  سخنگوی 
محمدرضا عارف مبنی بر اینکه فضای کلی در میان اصلاح 
طلبان عدم ائتلاف با جریان های دیگر در انتخابات است، 
گفت: رویکردی که حزب اعتدال و توسعه و در رأس آن 
آقای روحانی اتخاذ کرده، جای هیچ گونه شرط و شروطی را 
برای ائتلاف با اصلاح طلبان باقی نگذاشته است یعنی اساساً 

آقای روحانی زمینه هر نوع ائتلافی را از بین برد.
انتخاباتدرطلبیاصلاحهویتباطلباناصلاح*

شرکتمیکنند
وی با بیان اینکه اصلاح طلبان با هویت اصلاح طلبی خود 
در انتخابات حضور پیدا می کنند، اظهار کرد: اصلاح طلبان 
با جریان هایی که به مطالبات مردم پشت کردند و به یک 

ائتلاف جمعی خیانت کردند هرگز ائتلاف نمی کنند.
گرامی مقدم تاکید کرد: بحث ما این است که اگر رویکرد 
اصلاح طلبان سلبی و ایجابی باشد، این ها یک راهبرد است و 
برای این راهبرد باید دست به اقداماتی از جمله ائتلاف های 
احتمالی زد. در دوره قبلی که دست به ائتلاف زدیم درواقع 
از حق مسلم خودمان یعنی اصلاح طلبان گذشتیم و در 
جهت منافع ملی ائتلاف کردیم و تصورمان این بود که 
این ائتلاف بر پایه رفتارهای اخلاقی و ایمانی نتیجه بخش 
خواهد بود.عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با 
بیان اینکه در همه جای دنیا وقتی جریان های سیاسی با 
یکدیگر ائتلاف می کنند، ائتلاف های شان تنها تا روز پیروزی 

در انتخابات نیست بلکه برای تشکیل دولت هم این ائتلاف 
ادامه دارد، گفت: روحانی در این زمینه بدعتی از خود برجای 
گذاشت که برخلاف تمامی توافق ها و قراردادهای مرسوم در 

روابط سیاسی بود.
سخنگوی حزب اعتماد ملی افزود: از 3۱ استان در 
اصلاح طلب  برجسته  استان شخصیت های  حدود 2۸ 
مسئولیت ستاد آقای روحانی را بر عهده داشتند و شورای 
عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان به ریاست عارف به 
نامزدی روحانی در انتخابات ریاست جمهوری رأی دادند؛ 
این سرمایه کمی نیست که پشت سر یک کاندیدای 
انتخابات قرار بگیرد؛ اما در مقابل روحانی با این آرا و حامیان 
خود چه کرد؟گرامی مقدم تصریح کرد: با این تجربه ای که 
اصلاح طلبان دارند من تصور نمی کنم که آنها بخواهند حتی 
به صورت مشروط با جریان منتسب به روحانی، اعتدالیون و 
جناح راست معتدل ائتلافی را تشکیل دهند.وی افزود: هیچ 
شرایطی اصلاح طلبان را مجبور به تعامل با اعتدالیون نخواهد 
کرد.  ما در حزب اعتماد ملی از ماه ها قبل اعلام کردیم که 
با هویت اصلاح طلبی در انتخابات حضور پیدا می کنیم.عضو 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان تاکید کرد: ما با هر 
جریان و حزبی که حامی اندیشه های اصلاح طلبی است و 
به اصلاحات به صورت عملی و دلسوزانه اعتقاد داشته و 
پیگیر مطالبات مردم باشد ائتلاف می کنیم ولی با جریانی 
که اعتقادی به مطالبات مردم نداشته باشد و تنها عوام فریبی 
کرده و بخواهد رأی مردم را سرقت کند قطعاً هیچ ائتلافی 

نخواهیم کرد.

:مقدمگرامیاسماعیل

بااعتدالیونائتلافنخواهیمکرد

عبدالصمدمحمودی

مصطفیداننده
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یک نمونه نادر پزشکی؛

مردیکهفقطبانیمیازمغززندهاست!
 یک مرد ۶۰ ساله روسی پس از 
مراجعه به بیمارستان به دلیل حمله 
قلبی ایسکمی، متوجه می شود 
فقط نیمی از مغز درون جمجمه 
اش وجود دارد. به عبارت دیگر در 
او یک  نیمکره چپ مغز  قسمت 

حفره خالی وجود دارد.
 یک مرد ۶۰ ساله روسی بدون 
عمرش  تمام  در  بداند  خود  آنکه 

فقط با نیمی از مغز خود زندگی کرده است. در حقیقت درون جمجمه این مرد و در مکانی 
که باید نیمکره چپ مغز او قرار داشته باشد، یک حفره توخالی وجود دارد. این مهندس 
بازنشسته که در ارتش روسیه خدمت کرده، در دانشگاه تحصیل کرده و مهندس است. وی 
تاکنون بدون هیچ مشکل بهداشتی و سلامتی در کنار خانواده خود زندگی می کرده است. 
هنگامیکه این مرد به دلیل حمله قلبی به بیمارستان منتقل شد، پزشکان با انجام سی تی 
اسکن متوجه شدند نیمی از مغز او وجود ندارد. در شرایطی بسیار نادر عدم وجود بخش 
هایی از مغز به ناتوانی های شدید و حتی مرگ در سن پایین منجر می شود. اما جالب آنکه 
وضعیت این مرد هیچ نشانه ای نداشته و به همین دلیل این نمونه بسیار خاص است. این 
مشکل هنگامی به وجود آمده که فرد هنوز در رحم مادر بوده است. دکتر مارینا آنیکینا که 
درباره این پرونده پزشکی تحقیق می کند در این باره می گوید: این مرد به دلیل حمله 
ایسکمی به کلینیکی در جنوب مسکو مراجعه می کند. در این شرایط گردش خون در مغز 
دچار اختلال می شود. این وضعیت با سکته متفاوت است. همچنین این مرد برای حرکت 
دادن یک بازو و یک پا مشکل داشت. رادیولوژیست ها توموگرافی رایانشی از مغز او انجام 
دادند و در کمال تعجب متوجه شدند نیمی از مغز این مرد که حمله ایسکمی در آن اتفاق 
می افتد، اصلًا وجود ندارد. در بخشی از جمجمه که باید قسمت چپ مغز وجود داشته 
باشد، یک حفره سیاه وجود دارد. حملهٔ ایسکمی گذرا یا در اصطلاح پزشکی TIA به حالت 
و شرایطی گذرا و ناپایدار از عملکرد ناقص و ناکامل مغز یا بخشی از آن گفته می شود که دلیل 
آن اختلال در خون رسانی )ایسکمی( به مغز باشد. به عبارت ساده وقتی خون رسانی به مغز 
مختل شود٬ ولی زمان و شدت این اختلال در حدی نباشد که منجر به سکته )مرگ قسمتی 
از بافت( شود٬ حمله ایسکمیک گذرا نام دارد. به هرحال دانشمندان به این نتیجه رسیدند 
در تمام عمر این مرد، قسمت راست مغز او تمام وظایف را انجام داده است. این مرد روسی 

نخواسته نامش فاش شود.

رادیاتورمقاومدربرابرخوردگیبهبازاررسید
رادیاتور مقاوم در برابر خوردگی با پوشش نانو دارای تاییدیه به تولید رسید و وارد بازار شد.
به گزارش خبرنگار مهر، یکی از روش های رایج گرمایش در آپارتمان های مسکونی، 
اداری و فروشگاه ها، استفاده از انواع رادیاتور است. آب موجود در رادیاتور در سیستم 
حرارت مرکزی ساختمان موتورخانه گرم شده و توسط پمپ و لوله ها به قسمت های 
مختلف ساختمان منتقل و وارد رادیاتورهای هر قسمت می شود. آب گرم زمانی که گرمای 
خود را از دست داد، دوباره به موتورخانه هدایت می شود تا گرم شده و این چرخه بارها 
تکرار می شود. رادیاتورها از جنس مواد مختلفی همچون آلومینیم، فولاد، مس و یا چدن 
ساخته می شوند. یکی از نکات مهم در استفاده از رادیاتورها، امکان تخریب و فرسایش 
با آب و رطوبت است. به منظور افزایش مقاومت رادیاتور، در برابر  اثر تماس  بدنه در 
زنگ زدگی و فرسایش، از پوشش دهی سطح استفاده می شود. انواع مختلفی از روش های 

پوشش دهی مانند پوشش های فسفاته یا کروماته استفاده می شود.
با در نظر گرفتن ملاحظات زیست محیطی و سلامت بدن، استفاده از این مواد کاهش 
یافته و پوشش های حاوی مواد دیگر مانند اکسید زیرکنیم، اکسید تیتانیم و اکسید 
وانادیم مورد توجه قرار گرفته است. از این رو محققان در یک شرکت ایرانی موفق شدند 

با آزمایشاتی رادیاتور با پوشش نانو که مقاوم در برابر خوردگی است را به تولید برسانند.
این محققان با انجام آزمون پاشش مه نمک )Salt Spray( بر روی نمونه حاوی پوشش 
زیرکنیمی و پوشش فاقد »زیرکنیم« ، مقاومت به خوردگی محصول را مورد آزمایش قرار 
دادند. در این آزمایشات نشان داده شد که بر اساس استاندارد ASTM D۱۶۵۴ عدم 
وجود زنگ زدگی در زیر پوشش و بر اساس استاندارد ASTM D۷۱۴ عدم وجود تاول در 

محل خراش، نشان دهنده کیفیت بهتر نمونه حاوی پوشش نانومتری زیرکنیمی است.
پوشش های زیرکنیمی بر خلاف پوشش فسفاته و کروماته، نیازی به افزایش دما نداشته 
و از آب در فرایند پوشش دهی استفاده می شود. همچنین امکان اعمال پوشش هایی با 
ضخامت بسیار نازک )در ابعاد نانومتری( در سطح و حصول خواصی مانند چسبندگی 
مناسب و مقاومت به خوردگی بیشتر امکان پذیر است. کاربرد این پوشش در قطعاتی 
همچون رادیاتور، حائز اهمیت است. این محصول دارای گواهینامه نانو مقیاس بوده و 

در بازار موجود است.

از دانشمندان در مطالعه اخیرشان عضلات  سه گروه 
مصنوعی توسعه داده اند که قوی تر از عضلات انسانی است. 
اخیراً سه گروه از دانشمندان کشورهای مختلف موفق به 
ساخت ماده ای برای ایجاد عضلات مصنوعی شدند. از این 
عضلات مصنوعی می توان در پروتزهای مصنوعی، میکرو 

ربات ها و حتی پارچه های هوشمند که به تغییرات محیطی 
 Mehmet( "پاسخ می دهند استفاده کرد. "مهمت کانیک
 Massachusetts( تی"  آی.  "ام.  مؤسسه  از   )Kanik
Institute of Technology( و تیمش یک فیبر پلیمری دو 
طرفه ای ایجاد کردند و از آن برای ایجاد عضلات مصنوعی 
که توسط گرما فعال می شدند و می توانستند اجسام ۶۵۰ 
عضله  این  کردند.  استفاده  کند،  بلند  را  خود  وزن  برابر 
درصد  از ۱۰۰۰  بیش  فشار  برابر  در  می تواند  همچنین 
مقاومت کند. پژوهشگران این عضله را در یک دوسر بازویی 
مصنوعی آزمایش کردند. هنگامی که گرما به آن اعمال شد 
 Jiuke("وزن آن افزایش یافت. در همین حال، "جوک مو
 University of Texas("از "دانشگاه تگزاس دالاس )Mu
Dallas( و تیم او یک فیبر که قدرت خود را از یک عایق 
حساس به گرما، دریافت می کرد توسعه دادند. عضلات 
ساخته شده از این مواد دارای قدرت انقباضی ۴۰ برابر 
 Jinkai("بیشتر از عضلات انسانی بودند. "جینکای یوآن

 University of("بوردو "دانشگاه  از  تیمش  و   )Yuan
Bordeaux( فرانسه نیز طی این مطالعه میکروموتورهایی 
و  بودند  نانوکامپوزیتی حافظه ساخته شده  الیاف  از  که 
برای ذخیره انرژی مناسب بودند، رونمایی کردند. پس از 
یک تغییر کوچک در دما، انرژی میکروموتورها می تواند 
منتشر شود. پیشرفت در ساخت عضلات مصنوعی گامی 
بزرگ در علم پزشکی محسوب می شود اما استفاده از آنها 
در انسان ها به زودی امکانپذیر نخواهد بود. البته این سه 
گروه از محققان تنها پژوهشگرانی نبودند که بر روی توسعه 
عضلات مصنوعی کار می کنند. در ماه ژوئن سال جاری 
نیز پژوهشگران "دانشگاه لینشوپینگ")LiU( سوئد، نوعی 
عضله مصنوعی ابداع کردند که مانند همتای واقعی خود، 
با گلوکز و اکسیژن کار می کند. شاید این عضله پلاستیکی 
ابداع  به  بتواند  پلیمر خاصی ساخته شده،  از  جدید که 
عضلات مصنوعی و میکروربات هایی که مانند اندام زنده، 

نیروی خود را به دست می آورند، کمک کند.

یک شرکت انگلیسی، نوعی پوشش مجهز به واقعیت مجازی ارائه داده که می توان از آن 
در حوزه آموزش استفاده کرد.

 )Valkyrie Industries("به گزارش ایسنا و به نقل از تک کرانچ، شرکت "والکری اینداستریز
که در حوزه ابداع ابزار پوشیدنی مجهز به واقعیت مجازی فعالیت دارد، یک پوشش مجهز به 
واقعیت مجازی ارائه داده که می تواند ابرقهرمانان فیلم های علمی- تخیلی را تا حدودی 

شبیه سازی کند.
معمولًا چنین پوشش هایی، سیم های بسیاری به همراه خود دارند و یا به قطعات بزرگ 
چاپ سه بعدی مجهز هستند که قسمت های گوناگون بدن را احاطه می کنند. در نسخه 
نهایی این پوشش جدید، تجهیزات به پوششی متصل هستند که مانند لباس شنا به نظر 

می رسد.
در سال های اخیر، ابزار پوشیدنی بسیاری طراحی شده اند که هدف از ارائه آنها، کمک 
به تجربه کردن یک بازی تأثیرگذار است اما والکری در آخرین فناوری خود تلاش کرده تا 
بازار این گونه ابزار پوشیدنی را به دست بگیرد. این شرکت علاوه بر هدف قرار دادن دنیای 
بازی های واقعیت مجازی، توجه خود را به کاربردهای حرفه ای این فناوری معطوف داشته 

است.
فناوری پوشیدنی این شرکت، هزینه بسیاری در بر خواهد داشت؛ در نتیجه می توان 
گفت که برای بیشتر کاربران خانگی مناسب نخواهد بود اما شرکت های بزرگ تمایل به 
سرمایه گذاری روی فناوری هایی دارند که می توانند به سادگی فرآیند آموزش به خصوص در 

شرایط پیچیده و خطرناک کمک کنند.

در این سیستم، از پالس های الکتریکی استفاده شده تا ماهیچه ها شبیه سازی شوند و 
قابلیت مقاومت و لمس کردن داشته باشند. این فناوری هنوز در مراحل ابتدایی ساخت قرار 

دارد؛ در نتیجه استفاده از آن هنوز ممکن نیست.
والکری، این محصول را برای بسیاری از شرکت ها و صنایع دولتی که قصد دارند آن را 
در رسیدن به اهداف آموزشی به کار بگیرند، به نمایش گذاشته است. این شرکت ها قصد 
دارند از فناوری پوشیدنی والکری استفاده کنند تا توانایی کنترل اجسام را به کاربران بدهند.

ساختعضلاتمصنوعیقویترازعضلاتانسانی

آموزشسادهترباکمکپوششمجهزبهواقعیتمجازی

علمیوسلامت

5عادت تخریب کننده ی پوست

روزمرگیهاییکهپوستتانراتخریبمیکنند
متأسفانه کارهای زیادی هستند که ما اغلب به طور روزانه انجام می دهیم که به پوستمان 
نسبتاً آسیب می رسانند؛ اما همان طور که پوست شما هر روز تجدید می شود، احتمال 
بازگشت و به حداقل رساندن برخی از آسیب هایی که ممکن است در گذشته به آن رسانده 
باشید، وجود دارد. در اینجا پنج رفتار روزانه ای که ممکن است پوستتان را تخریب کند نشان 

می دهیم و به چگونگی جلوگیری از آسیب می پردازیم.
احتمالًا همه شما می دانید که پوست بزرگ ترین عضو بدن است. اما اغلب از وظایف 
شگفت انگیز آن غافل هستید. اپیدرم دمای بدنتان را تنظیم می کند، اعصاب این بخش به 
شما در تجربه لمس، فشار و درد کمک می نماید. این قسمت همچنین بخش های داخلی 

بدن را در جای خود نگه می دارد و شما را در برابر میکروب ها حفظ می کند. 
متأسفانه کارهای زیادی هستند که ما اغلب به طور روزانه انجام می دهیم که به پوستمان 
نسبتاً آسیب می رسانند؛ اما همان طور که پوست شما هر روز تجدید می شود، احتمال 
بازگشت و به حداقل رساندن برخی از آسیب هایی که ممکن است در گذشته به آن رسانده 
باشید، وجود دارد. در اینجا پنج رفتار روزانه ای که ممکن است پوستتان را تخریب کند نشان 

می دهیم و به چگونگی جلوگیری از آسیب می پردازیم.
*در نور آبی غرق می شوید

اخیراً متخصصین در حال بررسی تأثیرات منفی نور آبی بر روی الگوی خواب و چشمان ما 
هستند. نور آبی، قسمت آبی انتهایی طیف نور مرئی است که توسط خورشید و همچنین 
دستگاه های الکترونیکی از جمله لپ تاپ ها، نمایشگرهای رایانه ای، تلویزیون و گوشی های 
هوشمند ساطع می شود. تعداد زیادی از مردم تقریباً به طور مداوم از اینترنت استفاده 
می کنند. این قرار گرفتن در معرض نور آبی می تواند پوستتان را تخریب نماید. قرار گرفتن 
در معرض این نور در درازمدت باعث ایجاد رادیکال های آزاد و درنتیجه بروز التهاب و ابتلا 
به هایپرپیگمنتاسیون و تغییر رنگ می شود. این به معنی پیر شدن پوست، بروز چین و 
چروک و بیماری های التهابی است. این خطرات را می توان با استفاده از فیلترهای صفحه 
نمایش، قرار دادن صفحه نمایش بر روی حالت شب و استفاده از کرم ضدآفتاب به طور 
روزانه، دفع کرد. در حالی که پیشگیری و حفاظت از پوست بهترین راه جلوگیری از بروز 
چنین مشکلاتی است، روش های درمانی وجود دارد که می تواند پوست را به حالت اولیه 
بازگرداند. محصولاتی مانند رتینوئیدها و لیزردرمانی می توانند به حذف رنگدانه های روی 

پوست، قرمزی یا دیگر تغییرات، کمک کنند.
*از کرم ضدآفتاب غافل می شوید

SPF باید بخشی از رژیم روزانه پوستی شما باشد و نباید استفاده از آن را تنها به زمان هایی 
که خارج از خانه هستید محدود نمایید. نور فرابنفش خورشید منجر به تجزیه پروتئین هایی 
مانند کلاژن و الاستین و تخریب لیپیدها که برای زنده ماندن سلول و جلوگیری از تخریب 
DNA و آسیب های دائمی به سلول های بنیادی پوست ضروری است، می شود. به عبارت 
دیگر پوست شما در مسیری قرار می گیرد که به سرعت دچار چین و چروک و تغییرات رنگ 
پوست خواهد شد. قرار گرفتن بیش از حد در معرض نور خورشید خطر ابتلا به سرطان 
پوست و مخصوصاً کشنده ترین نوع آن یعنی ملانوما، که شایع ترین نوع سرطان پوست در 
میان جوانان به ویژه زنان است، را افزایش می دهد. بنابراین هرگز از کرم ضدآفتاب غافل 

نشوید و از لباس های مناسب، کلاه و عینک آفتابی استفاده کنید.
*با آرایش صورت می خوابید

زیاد  به علت مشغله  که  دارد  زمان هایی وجود  را درک می کنیم  این موضوع  ما  همه 
نمی توانیم به پوستمان رسیدگی کنیم. اما پاک نکردن مواد آرایش روی پوست قبل از خواب 
می تواند باعث مسدود شدن منافذ و همچنین ایجاد خطوط و بروز چین و چروک شود. 
علاوه بر این عدم شستشوی صورت باعث باقی ماندن باکتری ها روی پوست می شود که 
شما را به آکنه حساس تر می کند. اگر زمان کافی ندارید بهتر است از یک پاک کننده آرایشی 
استفاده کنید. هرچند این محصول پوستتان را به اندازه کافی تمیز نمی کند. همچنین 
مطمئن شوید که از محصولات فاقد ماده ی کامدوژنیک، که موجب انسداد منافذ پوستی 

می شود، استفاده می کنید.
*به اندازه کافی نمی خوابید

توصیه می شود که بزرگسالان حداقل هفت ساعت در شب بخوابند. متأسفانه درصد 
بالایی از زنان از این مشکل رنج می برند که می تواند منجر به مسائل بهداشتی و همچنین 
تأثیر منفی بر روی ظاهر پوست شود. خواب ناکافی می تواند بر رشد کلاژن، هیدراتاسیون 
پوست و بافت آن تأثیر بگذارد. تحقیقات منتشر شده نشان می دهد که محرومیت از خواب 
به افتادگی پلک ها، تورم چشم ها، تیرگی حلقه زیر چشم، بروز خطوط ظریف و چین و 

چروک مرتبط است.
*از تلفن آلوده و کثیف استفاده می کنید

شاید تلفن همراهتان بزرگ ترین راه ارتباطی تان با جهان اطراف باشد، اما همین وسیله، 
یک زمین بازی برای باکتری های مضر است که با صورت و لب های شما در تماس هستند. 
تلفن های همراه قرار دارند، شامل  بر روی  باکتری هایی که  یک مطالعه نشان داد که 
استافیلوکوک ها و ای.کُلای می باشند. برای کاهش جمعیت این میکروب ها بر روی تلفن 
همراهخود و در نتیجه جلوگیری از آسیب سلول های پوستی، روزانه تلفنتان را با یک 

ضدباکتری یا الکل تمیز کنید.

توسط پژوهشگران بررسی شد

عواملمؤثربراختلالپرخوریعصبی
نتایج یک تحقیق داخلی نشان می دهد آموزش تنظیم هیجان و ذهن آگاهی بر بهبود 
اختلال پرخوری عصبی مؤثر است و موجب بهبودی در اضطراب افراد مبتلا به پرخوری 
عصبی می شود اما در بهبود ادراک نادرست از تصویر بدنی و افسردگی در افراد مبتلا به 

پرخوری عصبی تأثیری ندارد.
به گزارش ایسنا، اختلالات خوردن در نیمه دوم قرن بیستم به طور حیرت آوری در 
حال افزایش است، در سبب شناسی این اختلال برخلاف اکثر اختلالات دیگر، عوامل 

اجتماعی فرهنگی بیشتر از عوامل روانشناختی و زیستی نقش دارد.
پرخوری عصبی از بسیاری جهات نمایانگر شکست تلاش های بیمار در دستیابی به 
وضعیت بی اشتهایی عصبی است. هدف بیماران در هر دو اختلال لاغری مفرط است اما 
در پر اشتهایی عصبی، بیمار در مقایسه با بیماران مبتلا به نوع محدودکننده بی اشتهایی 
عصبی کمتر می تواند حالت گرسنگی یا گرسنگی شدید را به صورت پیوسته حفظ کند 
و در مواردی به پرخوری دست میزند. این پرخوری ها سبب حالت وحشت زدگی در فرد 
می شود، چون فرد فکر می کند خوردن وی از کنترل خارج شده است. ۹۰ تا ۹۵ درصد 
پرخورهای عصبی که به درمان تن می دهند زن هستند. در میان زنان از همه بیشتر دختران 
نوجوان درخطرند. میانه سن شروع برای همه اختلالات خوردن در دامنه ۱۸ تا ۲۱ سالگی 
است اما گاهی پرخوری عصبی حتی در ۱۰ سالگی شروع می شود. پرخوری عصبی بعد از 

ایجاد و در صورت درمان نشدن مزمن می شود.
الگوهای متفاوت رشد فیزیکی دختران و پسران در تعامل با عوامل فرهنگی اختلالات 
خوردن را ایجاد می کنند. دختران بعد از بلوغ عمدتاً در قالب بافت چربی اضافه وزن پیدا 
می کنند درحالیکه پسرها دارای بافت عضلانی و غیر چرب بیشتری می شوند. ازآنجاکه 
هیکل آرمانی برای پسران در کشورهای غربی هیکل عضلانی و قامت بلند و برای دختران 
هیکل لاغر پیش از بلوغ است رشد فیزیکی، پسران را به هیکل آرمانی نزدیک تر و دختران 

را از آن دورتر می کند و به طور کلی نگرانی در مورد تصویر بدن با افزایش سن کم می شود.
این بیماران اهمیت یا ارزش خود را تقریباً به طور کامل برحسب شکل و اندام و وزن 
خود  وزن  و  هیکل  درباره  افکاری  گرفتار  درنتیجه  می دهند.  قرار  قضاوت  مورد  خود، 
می شوند و با جدیت تمام از اضافه شدن وزن خود اجتناب می کنند و بسیاری دست به 
هر تلاشی می زنند تا لاغر بشوند و رفتارهایی مثل رژیم غذایی سخت گیرانه، استفراغ های 

خودخواسته، استفاده نادرست از مدرها و ملین ها و ورزش های سنگین انجام می دهند.
نقش دارودرمانی و روان درمانی در بهبود پرخوری عصبی

از این رو مجید محمود علیلو )دکتری تخصصی روانشناسی بالینی( و بهارک حیدری 
اقدم )کارشناسی ارشد روانشناسی بالینی، دانشگاه آزاد اسلامی واحد ارومیه( پژوهشی با 
هدف " تعیین اثربخشی آموزش تنظیم هیجان و ذهن آگاهی بر بهبود نشانه های پرخوری 
عصبی" انجام داده اند. نتایج پژوهش فوق الذکر نشان داد که آموزش تنظیم هیجان و ذهن 
آگاهی بر بهبود علائم پرخوری عصبی مؤثر است و همچنین رابطه معنی داری بین تنظیم 
هیجان ها و پرخوری وجود دارد. همچنین افراد دچار پرخوری عصبی از عمل خوردن به 
عنوان تنظیم کننده هیجانات خود استفاده می کنند که گاهی همین رفتار خود موجب 
ایجاد اضطراب مضاعف می شود و فرد به رفتارهای جبرانی برای تنظیم هیجانات خود روی 

میاورد. بنابراین آموزش تنظیم هیجان به این افراد کمک می کند.
در تبیین یافته ها می توان گفت آموزش مهارت های تنظیم هیجان از طریق افزایش 
آگاهی نسبت به هیجان ها و مهارت کنترل آنها و درنهایت کاهش رنج هیجانی ناشی از آن با 
ذهن آگاهی، از رفتارهای خود آسیب زنی مانند پرخوری افراطی و رفتارهای جبرانی پس از 

آن می کاهد و بدین ترتیب علائم بولیمیا )پرخوری عصبی( کاهش می یابد.
همچنین نتایج نشان داد آموزش تنظیم هیجان و ذهن آگاهی بر بهبود افسردگی در افراد 
مبتلا به پرخوری عصبی مؤثر است و متغیر مداخله ای تأثیری بر افسردگی نداشته است. 
همانطور که قبلًا ذکر شد حدود ۲۰ درصد افراد مبتلا به پرخوری عصبی از افسردگی هم 

رنج می برند که احتمالًا این افسردگی واکنشی به پرخوری عصبی است.
این محققان با اشاره به اینکه شیوه بیان هیجان ها و بد تنظیمی آنها موجب تداوم اضطراب 
می شود، می گویند: اضطراب مشکل هیجانی است که نیازمند پاسخ دهی است. اضطراب 
در افرادی که مشکل تنظیم هیجانی دارند با رفتارهای دردسرسازی مانند پرخوری پاسخ 
داده می شود که خود عمل پرخوری موجب اضطراب بیشتر می شود و گاهی برای رهایی از 

این اضطراب دست به رفتارهای جبرانی می زنند و درنهایت چرخه معیوب ایجاد می شود.
آنها می افزایند: با آموزش تنظیم هیجان و رفتارهای مقابله ای صحیح همچنین آموزش 
کنار آمدن با هیجان ها به شکل ذهن آگاهی رفتارهای دردسرساز کاهش می یابد و همانطور 

که پرخوری بهبود میابد، اضطراب همراه با آن نیز بهبود می یابد.
یافته ها نشان داد که پس از ۱۰ جلسه آموزش تنظیم هیجان و ذهن آگاهی به طور 
متوسط علائم پرخوری عصبی ۶۴.۳۳ درصد و تصویر بدنی ۳۹.۶۵ درصد و افسردگی 
۳۹.۹۶ درصد و اضطراب ۵۰.۷۶ درصد بهبودیافته و پس از پیگیری یک ماهه در علائم 
پرخوری عصبی به میزان ۵۴.۷۱ درصد، تصویر بدنی درصد، افسردگی ۲۸.۱۷ درصد و 

اضطراب ۴۵.۴۴ درصد بهبودی مشاهده شد.

برخی مطالعات نشان داده اند که میوه گل رز ممکن است به 
بهبود علائم استئوآرتریت )آرتروز( و آرتریت روماتوئید )یک نوع 

خودایمنی از بیماری آرتریت( کمک کند.
میوه گل رز )Rose Hip( از شکوفه های گیاه رز وحشی رشد 
تا  از نارنجی  می کند. این محصول دارای رنگ های مختلف 
بادنجانی است و معمولا در بخش پایانی فصل رویش، حدودا 

اواخر تابستان تا پاییز، رشد می کند.
میوه گل رز یکی از مواد تشکیل دهنده رایج در چای های 
گیاهی است و همچنین به شکل مکمل و پودر نیز به فروش 
می رسد. میوه گل رز حاوی برخی آنتی اکسیدان های مهم از 
جمله ویتامین C، ویتامین E، بتا-کاروتن، و لیکوپن است که 
برای سلامت انسان مفید هستند. برخی افراد فعال در پزشکی 
جایگزین بر این باورند که میوه گل رز می تواند از طیف گسترده 
ای از علائم گوارشی و التهابی پیشگیری یا به درمان آنها کمک 

کند.
به طور خاص، میوه گل رز سرشار از ویتامین C است، از این 
درمان  و  پیشگیری  مانند  ویتامین  این  فواید  از  بسیاری  رو، 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا و تقویت سیستم ایمنی را ارائه می کند. 
یک وعده ۱۰۰ گرمی از این میوه دارای ۴۲۶ میلی گرم ویتامین 
C است. با این وجود، مقدار زیادی از ویتامین C موجود در میوه 
گل رز طی فرآیند خشک کردن و فرآوری و همچنین طی ذخیره 
سازی از بین می رود. بر همین اساس، بسیاری از محصولات 
تهیه شده از میوه گل رز با ویتامین C مصنوعی غنی می شوند، 
در شرایطی که این مساله روی برچسب تمام محصولات عنوان 

نمی شود.
*فواید سلامت

در پزشکی جایگزین یا مکمل، میوه گل رز به عنوان درمانی 
طبیعی برای انواع مختلف مشکلات سلامت استفاده می شود 

که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- آرتریت

- کمر درد
- یبوست

- دیابت
- اسهال

- سنگ های کیسه صفرا
- نقرس

- اولسرها یا زخم ها
- عفونت های دستگاه ادراری

افزون بر این، برخی بر این باورند که میوه گل رز در تقویت 
سیستم ایمنی، بهبود گردش خون، کاهش التهاب، و حتی 
پیشگیری از بیماری قلبی نقش دارد. برخی از این ادعاها از 

پشتیبانی علمی بیشتری نسبت به بقیه برخوردار هستند.
*آرتریت

برخی مطالعات نشان داده اند که میوه گل رز ممکن است به 
بهبود علائم استئوآرتریت )آرتروز( و آرتریت روماتوئید )یک نوع 

خودایمنی از بیماری آرتریت( کمک کند.
 the Scandinavian در مطالعه ای که در سال ۲۰۰۵ در نشریه
Journal of Rheumatology منتشر شد، پژوهشگران گزارش 
کردند که مصرف روزانه پنج گرم مکمل میوه گل رز به مدت سه 
هفته کاهش درد آرتروز و نیاز به داروهای مسکن در مقایسه با 

گروهی که دارونما دریافت می کردند را موجب شد.
 Phytomedicine مطالعه ای دیگر در سال ۲۰۱۰ که در نشریه
منتشر شد، نشان داد که مکمل های میوه گل رز عملکرد بدنی 
در افراد مبتلا به آرتریت روماتوئید را بهبود بخشیده، اما تاثیر 

اندکی در کاهش درد داشته است.

برخی مطالعات نیز هیچ گونه اثر مفیدی را نشان نداده اند.
 Osteoarthritis طی یک بررسی که در سال ۲۰۱۳ در نشریه
and Cartilage منتشر شد، پژوهشگران این گونه نتیجه گیری 
کردند که میوه گل رز در بهبود آرتروز زانو موثر نبوده و در بهبود 

آرتروز کلی نیز فایده قابل اطمینانی نشان نداده است.
*بیماری قلبی

 the European بنابر نتایج مطالعه ای کوچک که در نشریه
Journal of Clinical Nutrition منتشر شد، میوه گل رز ممکن 
است به پیشگیری از بیماری قلبی در افراد مبتلا به چاقی کمک 
کند. در این مطالعه، ۳۱ شرکت کننده با شاخص توده بدنی 
)BMI( بیشتر از ۳۰ حضور داشتند و روزانه تونیکی حاوی پودر 

میوه گل رز یا یک دارونما را دریافت می کردند.
پس از شش هفته، گروهی که میوه گل رز دریافت کرده بودند، 
بهبود بیشتر در نشانگرهای بیماری قلبی از جمله فشار خون 
سیستولیک و سطوح کلسترول نسبت به گروهی که دارونما 
دریافت کرده بودند را نشان دادند. به عنوان یک جنبه منفی، 
گروه مصرف کننده میوه گل رز افزایش در التهاب عروقی و عدم 

کاهش در فشار خون دیالوستیک را نیز تجربه کردند.
به پژوهش های بیشتر برای بررسی فواید و خطرات استفاده از 
میوه گل رز برای کمک به بهبود شرایط قلب نیاز  است. همچنین، 
شواهدی قطعی مبنی بر این که میوه گل رز یک مکمل کارآمد 

برای کاهش وزن است، وجود ندارد.
*دیابت

پژوهش های اولیه نشان داده اند که میوه گل رز ممکن است 
عوامل  دارای  افراد  در  ویژه  به  نوع ۲،  دیابت  از  پیشگیری  به 

خطرآفرین، مانند چاقی و فشار خون بالا کمک کند.
 the American نشریه ای که در سال ۲۰۱۱ در  در مطالعه 
Journal of Physiology منتشر شد، پژوهشگران دریافتند که 
یک دوره ۲۰ هفته ای مصرف پودر میوه گل رز به پیشگیری از 
دیابت در موش هایی که یک رژیم غذایی پر چرب را دنبال می 
کردند، کمک کرده است. کاهش انباشت سلول های چربی در 

کبد از عوامل موثر در این زمینه عنوان شد.
به گفته پژوهشگران، میوه گل رز قادر به عادی سازی سطوح 
قند خون و حفظ سطوح مناسب کلسترول بوده است. این 
نظریه مطرح شده است که ترکیبات موجود در این گیاه رشد 
سلول های بتا در پانکراس که مسئول تولید انسولین هستند 

را تحریک می کنند.
به رغم نتایج امیدوارکننده، تقریبا هیچ پژوهشی درباره استفاده 
از میوه گل رز با حضور سوژه های انسانی مبتلا به دیابت نوع ۲ 

صورت نگرفته است.
*مشکلات گوارشی

میوه گل رز دیر زمانی است که برای درمان اسهال، زخم های 
شواهد  شود.  می  استفاده  گوارشی  مشکلات  دیگر  و  معده، 
روزافزون نشان می دهند که این روش درمان ممکن است به واقع 

موثر باشد.
بنابر یک بررسی در سال ۲۰۱۷ که توسط دانشگاه زاراگوزا در 
اسپانیا انجام شد، میوه گل رز تقریبا به اندازه داروی لوموتیل 
)دیفنوکسیلات( که برای درمان اسهال استفاده می شود، می 

تواند در کاهش انقباض های ماهیچه های روده ای موثر باشد.
همچنین، به نظر می رسد میوه گل رز به واسطه تغییر در تعادل 
pH معده به کاهش خطر بروز زخم های معده کمک می کند. 
بر همین اساس، میوه گل رز ممکن است محیطی نامطلوب را 
برای باکتری هلیکوباکتر پیلوری ایجاد کند که از دلایل اصلی بروز 

رخم های معده است.
برای تایید این نتایج همچنان به پژوهش های بیشتری نیاز 

است.
*کاهش کلسترول

نتایج یک مطالعه نشان داد که مصرف منظم عصاره میوه گل رز 
با کاهش سطوح کلسترول پیوند خورده است. این محصول، به 
ویژه برای بیماران چاق موثر بود. بیمارانی که برای شش ماه روزانه 
یک نوشیدنی تهیه شده از پودر میوه گل رز را مصرف می کردند 
کاهش چشمگیر در سطوح کلسترول کلی خون را تجربه کردند.

*بهبود شرایط پوست
روغن تهیه شده از میوه گل رز می تواند به لایه های عمیق 
پوست نفوذ کرده و سلامت این اندام را بهبود ببخشد. ویتامین 
C تولید کلاژن را تحریک می کند که می تواند به کاهش چین 
و چروک ها و خطوط پوست منجر شود. همچنین میوه گل رز 

حاوی ویتامین A است که رطوبت پوست را افزایش می دهد.
روغن میوه گل رز می تواند به مبارزه با آسیب پروتوهای فرابنفش 
خورشید نیز کمک کند. آنتی اکسیدان های موجود در اینمیوه 
بافت و رنگ پوست را بهبود بخشیده، و به بهبود لکه های تیره 
پوست کمک می کند. اسیدهای چرب اساسی در روغن گل رز 

نیز می توانند به بازسازی پوست کمک کنند. اما به خاطر داشته 
باشید که این روغن نباید به طور مستقیم روی آکنه مالیده شود.

افزون بر این، میوه گل رز حاوی کوئرستین است که مشخص 
شده است از ملانوما، نوعی جدی از سرطان پوست پیشگیری 

می کند.
*عوارض جانبی بالقوه

میوه گل رز به طور کلی محصولی بی خطر در نظر گرفته می 
شود، اما ممکن است در برخی افراد موجب بروز عوارض جانبی، 
از جمله حالت تهوع، اسهال، یبوست، سوزش سردل، کرامپ 
های معده، خستگی و سردرد شود. خطر بروز عوارض جانبی با 
مصرف دوزهای بیشتر افزایش می یابد. برخی افراد بی خوابی و 

خواب نامناسب و بی کیفیت را نیز گزارش کرده اند.
میوه گل رز می تواند با برخی داروها نیز تداخل ایجاد کند. 
بسیاری از این موارد با تراکم بالای ویتامین C در این میوه مرتبط 
مبتنی  بارداری  ضد  داروهای  اگر  اساس،  همین  بر  هستند. 
بر استروژن یا داروی ضد روانپریشی پرولیکسین )فلوفنازین( 
مصرف می کنید باید به تداخل با میوه گل رز توجه داشته باشید 
زیرا این داروها تحت تاثیر دوزهای بیش از حد ویتامین C قرار می 

گیرند.
همچنین، میوه گل رز دارای ویژگی های ادرارآور خفیف است 
و ممکن است آثار داروهای ادرارآور مانند لازیکس )فوروزماید( 
را تقویت کند. اثری مشابه ممکن است تراکم لیتیوم در خون را 
کاهش دهد و به طور بالقوه اثربخشی داروهای تثبیت کننده 

خلق و خو را کاهش دهد.
میوه گل رز حاوی ماده ای به نام Rugosin E است که می تواند 
موجب تشکیل لخته های خون شود. در صورت ابتلا به ترومبوز 
سیاهرگی عمقی، آمبولی ریوی، یا دیگر بیماری ها و شرایطی که 
شامل لخته های خون می شوند باید از مصرف میوه گل رز پرهیز 
کنید. همچنین، ممکن است میوه گل رز کارایی داروهای رقیق 
کننده خون، مانند وارفارین که برای پیشگیری یا درمان بیماری 

های قلبی عروقی استفاده می شوند را کاهش دهد.
آهن،  معدنی  ماده  با  مرتبط  اختلالات  به  ابتلا  صورت  در 
مانند هموکروماتوز مراقب مصرف میوه گل رز باشید. ویتامین 
C موجود در این گیاه می تواند جذب آهن را افزایش دهد که 
احتمال تشدید بیماری را افزایش می دهد. اگرچه نادر است، 
اما ویتامین C موجود در میوه گل رز ممکن است خون را هرچه 
بیشتر اسیدی سازد و این شرایط موجب بیماری سلول داسی 

شکل یا تشدید آن شود.
به واسطه کمبود پژوهش ها در زمینه ایمنی، میوه گل رز نباید 

توسط کودکان، زنان باردار یا مادران شیرده استفاده شود.
*دوز مصرف

دستورالعملی که به طور مستقیم میزان مصرف میوه گل رز را 
توصیه کرده باشد، وجود ندارد. به واسطه نگرانی ها درباره خطر 

التهاب، استفاده بلند مدت از میوه گل رز توصیه نشده است.
کپسول های میوه گل رز به طور معمول در دوزه های ۵۰۰ تا 
۱,۰۰۰ میلی گرم به فروش می رسند و مصرف در این محدوده 
بی خطر در نظر گرفته می شود. دوزهای بیش از ۲,۰۰۰ میلی 
گرم، به ویژه اگر مکمل حاوی ویتامین C نیز باشد، ممکن است 

خطر مواجهه با عوارض جانبی را افزایش دهد.
عصاره میوه گل رز را با روغن اساسی رز یا میوه گل رز اشتباه 
نگیرید. عصاره ها و تنتورهای میوه گل رز به طور معمول استفاده 
خوراکی دارند. روغن های اساسی به طور معمول برای رایحه 

درمانی یا تنها استفاده خارجی کاربرد دارند.
به عنوان یک قانون کلی، هرگز بیش از مقدار توصیه شده روی 

برچسب محصول مصرف نکنید.

بمب ویتامین C در یک گل!
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نگاهی به فیلم سینمایی "هزار پا" ساخته ابوالحسن داودی 

" هزار توی کمدی "
 

هزارپا یک کمدی موقعیت می باشد که در فرم و محتوا روایت قصه خیلی دراماتیک با 
اِتکت های زیباشناسانه که حکایت از یک برهه ای از زمان را در بردارد که یا انسجام مکان 
و لوکیشن و تمامیت ارزشی بازیگری از سوپراستارهای سینما را دارد که رکورد در گیشه و 
سرگرمی و خنده راه فروش را بر دیگر کمدی ها بستند. هزارپا در همگونی زمان و مکان و 
فضاسازی در پرورش روال یک قصه با بیان طنز و لودگی های به جا و موقعیت های مناسب 
در بستر یک داستان که شاید به نوعی تازگی نداشته باشد، ولی در روال بازسازی خیلی 
کمیاب است. سوژه قصه در پردازش هنری در واکاوی دیالوگها و کنشهای انفعالی بازیگران 
خیلی در پیشبرد آن کوشا هستند. )نوستالژی دهه شصت( در همه رویکردهای میزانسن 
، واگویه ای از نوستالژی آن ایام را در بردارد، که این خود یک مزیت را در همراه کردن 
مخاطب را به دنبال خود داشت. لوکیشن ها و آکسسوار و دیالوگها همه حکایت از ماندگاری 
احساسی دهه شصت را به منصه ظهور رسانده بود. چون هر ساختاری باید خود را از نظر 
شرایک زمانی و مکانی با آن ایام وفق دهد تا آن جذابیت را برای تماشاگر به همراه بیاورد. 
البته هزارپا سناریوی بدیع و پیچیده ای را در خود ندارند ، فقط این سوپراستارها و سوژه 
قصه بود که بخت فیلم را در گیشه گشود و طرح قصه از یک تنوعاتی بسته سازی شده بود 
، و کاراکترها در جای خودشان بودند که نقش آنها گیرایی خاصی داشت ، و محوریت قصه 

آن کشش را در مخاطب ایجاد کرد. 

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه عزم  خبرداد

امضای تفاهم نامۀ ایجاد ظرفیت تولید 10 میلیون 
تن فولاد در منطقۀ ویژۀ اقتصادی خلیج فارس

تفاهم نامۀ توسعه و افزایش ظرفیت تولید فولاد تا سقف 10 میلیون تن در منطقۀ ویژه 
بازنشستگی،  ایمیدرو، مدیرعامل صندوق  با حضور مدیرعامل  اقتصادی خلیج فارس 
هرمزگان،  فولاد  مبارکه،  فولاد  مشارکت  و  هرمزگان  استان  ارشد  مسئولان  از  جمعی 
شرکت های فولاد کاوه جنوب کیش، مادکوش، صبا فولاد خلیج فارس، گل گهر، ایمیدرو 

و شرکت ملی فولاد ایران امضا شد.
 در جریان امضای این تفاهم نامه که روز سه شنبه 18 تیرماه 98 در محل ساختمان 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( انجام شد، مهندس 
عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه، با اشاره به اینکه این طرح در راستای طرح جامع فولاد 
کشور است، گفت: اجرای این طرح در اقتصاد کشور بسیار تأثیرگذار است، اما ارادۀ جدی 
می طلبد. وی تأکید کرد: باید آورده های شرکت ها بررسی شود تا در آینده برای ادامۀ مسیر 
دچار مشکل نشویم. مدیرعامل گروه فولاد مبارکه عزم این شرکت را در این طرح، استوار 
دانست و افزود: یک دست صدا ندارد. باید همه باهم باشیم تا پروژه زودتر به نتیجه برسد. 
وی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه در راستای تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در افق 1۴0۴ کشور 
و حفظ سهم تولید خود، دستیابی به تولید 10 میلیون تن فولاد را در استان هرمزگان و 
در منطقۀ ویژۀ صنعتی خلیج فارس هدف گذاری کرده است.  مهندس عظیمیان تصریح 
کرد: این ایده با توجه  به موقعیت جغرافیایی مناسب منطقۀ اقتصادی خلیج فارس در امر 
صادرات محصولات، واردات مواد اولیه و قطعات و همچنین وجود زیرساخت های موردنیاز 
منطقه که ظرفیت بسیار درخورتوجهی جهت توسعه دارند، شکل گرفت. وی افزود: با توجه 
به حضور شرکت های فولادی مستقر در منطقه، جهت بهره وری هرچه بیشتر، کاهش 
هزینه ها و ایجاد مدیریت یکپارچه، مزایا و توانایی هایی کنار هم قرار می گیرند و شرکت 
جدیدی را شکل می دهند. در واقع شرکت های موجود آورده های خود را در قالب شرکت 
جدیدی برای توسعۀ 10 میلیون تنی به کار خواهند گرفت. این افزایش ظرفیت زمینۀ 
اشتغال بسیار مناسبی را در استان هرمزگان ایجاد خواهد کرد؛ تاجایی که حدود ۵00 
هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در پایین دست و بالادست به تدریج مشغول به کار 
خواهند شد و این امر آثار مثبت آن در اقتصاد استان قابل ملاحظه خواهد بود. مدیرعامل 
فولاد مبارکه در بخش پایانی سخنان خود از حضور و همراهی سهام داران شرکت های 
فولادی در این طرح ملی و همچنین از حمایت های بسیار خوب مدیرعامل ایمیدرو و 
پیگیری ها و مساعدت های استاندار و سایر مسئولان استان هرمزگان تشکر و قدردانی 
کرد. یونسان مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران  نیزدر ابتدای این مراسم، گفت: پس از 
چهار سال، موضوع تولید 10 میلیون تن فولاد در منطقۀ خلیج فارس عملیاتی شد. در 
ابتدا شرکت فولادتکنیک به عنوان شرکت مشاور انتخاب و گزارش ها به  تمامی شرکت های 
صنایع معدنی ارسال شد. یونسان در ادامه افزود: در بررسی های اولیه مشخص شد با 
محدودیت زمین مواجهیم؛ در نتیجه تجمیع شرکت های موجود در منطقه در اولویت قرار 
گرفت. در این راستا شرکت های هرمزگان، صبافولاد و شرکت های بخش خصوصی اعلام 
آمادگی کردند. وی با اشاره به همکاری سازندۀ فولاد مبارکه در این راستا گفت: شرکت 
گل گهر به عنوان تأمین کنندۀ مواد اولیه معرفی شده است. در ادامۀ جلسه، تبادار مشاور 
اجرایی مدیرعامل ایمیدرو این طرح را یک طرح ملی دانست و گفت: امروز را برای توسعۀ 
فولاد به فال نیک می گیریم، اما در این بین لازم است مسئولان در هرمزگان همکاری لازم را 

برای فراهم سازی زیرساخت ها به عمل آورند.
 

مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی قم:

1۵00 تن ماهی پرورشی در قم تولید شد
 مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: سال گذشته یک هزار و 

۵00 تن انواع ماهی پرورشی در استخرهای استان تولید شد.
سید محمدرضا طاهری بیان کرد: تولید این آبزیان اعم از ماهیان گرمابی، سردابی، 
خاویاری، تیلاپیا و ماهی سفید در ۲۲۳ باب استخر دومنظوره ذخیره آب کشاورزی در 
قم صورت گرفت . وی افزود: همچنین در این مدت 1۲0 کیلوگرم خاویار به ارزش هفت 
میلیارد و 800 میلیون ریال از ماهیان خاویاری پرورشی استان استحصال شد. وی بیان 
کرد: تولید سه میلیون و ۷۵0 هزار قطعه انواع ماهی زینتی در ۳1 واحد پرورش ماهیان 
زینتی استان، از دیگر فعالیت های صورت گرفته در زیرمجموعه مدیریت شیلات قم طی 
سال گذشته بود. طاهری با اشاره به اینکه ارزش آبزیان پرورشی استان در سال 9۷ بیش 
از ۴80 میلیارد ریال بوده است، گفت: همچنین در این رابطه برای ۲9۴ تن به صورت 
مستقیم و ۶00 تن غیرمستقیم درزمینهٔ تکثیر و پرورش آبزیان اشتغال ایجاد شد. وی بیان 
کرد: طی سال گذشته ۳ فقره پروانه تأسیس شامل ۲ و نیم میلیون قطعه تکثیر بچه ماهی 
تیلاپیا، یک هزار تن پرورش ماهی تیلاپیا، هشت هزار تن فرآوری ماهی، یک میلیون قطعه 
زالوی طبی و ۲۵0 هزار قطعه ماهیان زینتی در قم صادرشده است. وی افزود: همچنین 
در این مدت ۶ فقره پروانه بهره برداری برای فعالان بخش شیلات استان شامل 800 هزار 
قطعه ماهیان زینتی، ۳0 تن گوشت و ۶00 کیلو خاویار پرورشی و ۲ فقره مجوز توسعه 

شامل ۴0 تن گوشت ماهیان خاویاری و سه تن خاویار پرورشی صادر شد.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 167 کیلو تریاک در قم
و دستگیری ۴  تریاک  گرم  و ۳00  کیلو  از کشف 1۶۷  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
قاچاقچی مواد مخدر در قم خبر داد.  سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پیگیری 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد، اعضای یک باند قاچاق مواد افیونی 
قصد دارند با ۲ پژو ۴0۵ و یک پژو پارس، محموله مواد مخدر را از جنوب کشور به قم منتقل 
کنند که بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی 
استان قم تصریح کرد: ضمن هماهنگی های قضائی، مأموران به محل های مورد نظر در 
محورهای مواصلاتی اعزام و با کنترل نامحسوس تردد خودروهای عبوری، سرانجام هر 
۳ خودرو را شناسایی کردند. سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: در ادامه با تلاش مأموران 
خودروها متوقف و با دستگیری ۴ قاچاقچی، خودروها نیز برای بازرسی به پلیس مبارزه با 
مواد مخدر استان منتقل شدند. فرمانده انتظامی استان قم گفت: سرانجام طی بازرسی 
صورت گرفته 1۶۷ کیلو و ۳00 گرم تریاک در قالب 1۶ بسته کشف و در نهایت متهمان پس 

از تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامي شهرستان قم  خبرداد

دستگیری 4 سارق احشام 
فرمانده انتظامي شهرستان قم از دستگیري ۴ سارق احشام در قم خبرداد و گفت: 

متهمان در تحقیقات پلیس به سرقت۶ راس احشام اعتراف کردند. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در پي وقوع سرقت احشام از قلعه ای در 
سطح شهرستان کهک، موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران فرماندهی انتظامی 
کهک قرارگرفت. وی خاطرنشان کرد: در ادامه ماموران پس از انجام یکسری کارهای 
تخصصی موفق شدند ۴ سارق را شناسایی و دستگیر کنند. فرمانده انتظامي شهرستان 
قم بیان داشت : افراد دستگیر شده هنگامی که با مستندات پلیس روبرو شدند به سرقت ۶ 
راس احشام در شهرستان "کهک" اعتراف و اذعان کردند این سرقت را برای تامین مخارج 
اعتیاد خود انجام داده اند. سرهنگ جعفریان ادامه داد: در این خصوص پرونده تشکیل و 

سارقان برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

غلامرضا موحدیان*

و  شخصی  استفاده  تفکیک  و  حدود  تعیین  بحث 
سازمانی از فضای مجازی و وسائل ارتباطات جمعی، آن 
هم در ساعات کاری و زمانی که افراد به لحاظ حرفه ای و 
اخلاقی باید به انجام وظایف محول خویش بپردازند، در 

حال حاضر یکی از مباحث مطرح در بسیاری از 
یکی از مشکلاتی که در زمان معاصر و به ویژه دو دهه 
اخیر ذهن بسیاری از صاحبنظران و متخصصان را به 
خود مشغول داشته است، بحث ظهور و متعاقباً حضور 
دائمی و لاینفک ابزارهای ارتباط جمعی، رشد هر روزه 
فناوری ها و متعاقب آن فربه شدن دائمی فضای مجازی 

و وابستگی انسان ها به آن است.
این مساله به حدی جدی است که در زمان معاصر، 
علاوه بر تهدیداتی که برای زندگی فردی و نارسایی ها که 
در روان شناسی شخصیت افراد رغم می زند، معضلاتی را 
برای سازمان ها و شکل جمعی آن نیز ایجاد کرده است. 
اینکه افراد شاغل در سازمان ها به جای صرف وقت در 
انجام وظایف محول، در فضای مجازی فعال  راستای 
بوده و زمان سازمانی شان را صرف این موارد شخصی 
و  )ملی  گسترده  رواج  و  فراگیری  دلیل  به  کنند  می 
نیاز به بررسی  بین المللی( یکی از مسائلی است که 

کارشناسانه و حرفه ای دارد.
آنچه در ادامه می آید گفت وگوی پژوهشگر ایرنا یکی از 

صاحبنظران این حوزه است.
»حسین سماواتیان« هیات علمی دانشگاه اصفهان 
توضیح  در  سازمانی  و  صنعتی  روانشناسی  استاد  و 
تخصصی آسیب های ناشی از وسایل ارتباطات جمعی 
در زندگی فردی بیان داشت: Cyberloafing اصطلاحی 
است که در ایران در توضیح این مساله باب شده و درباره 
اثرات فضای مجازی مطرح می شود؛ لوفینگ به معنای 
به  اشاره  و سایبر هم  و سستی است  تنبلی  و  کاهلی 
افرادی  به  نمودهای مجازی دارد. این اصطلاح اشاره 
دارد که در محیط کارشان به استفاده از اینترنت و سایر 
کانال های مجازی کشیده می شوند و از طریق موبایل 
را  کار  این  جمعی  ارتباط  ابزارهای  دیگر  و  کامپیوتر  و 
انجام می دهند و در نهایت از انجام وظایف اصلی شان 
دور می شوند. »این مساله، مساله ای جهانی است که 
با نفوذ اینترنت و شبکه های اجتماعی فراگیر شده و 
در برخی مناطق و حوزه ها این مساله بسیار پررنگ تر 
است. البته این موضوع بستگی به مسائل فرهنگی هم 
دارد؛ به عنوان مثال ژاپنی ها و افرادی که در کشورهای 
آسیای جنوب شرقی کار می کنند، نسبت به فعالیت ها و 
مسوولیت هایشان تعهد بیشتری دارند و سعی می کنند 
این موضوع را کنترل و محدود کنند؛ ولی در دیگر مناطق 
متاسفانه این مسائل با مسوولیت ها و وظایف سازمانی 
تداخل پیدا می کنند؛ در نتیجه این مساله در محیط 
های کاری یک چالش و آسیب است که باید مورد بررسی 

قرار گیرد«.
این استاد دانشگاه تصریح کرد: مساله مهم دیگر در 

مورد کشور ما این است که تکنولوژی وارد می شود ولی 
فرهنگ استفاده از آن آموزش داده نمی شود. این مساله 
متاسفانه به صورت یک مساله فرهنگی در کشور ما وجود 
فناوری استفاده می  از جدیدترین نمودهای  ما  دارد؛ 
کنیم و در دسترس ما هست اما به گفته نشده است که 
شما وقتی که در محیط کاری قرار دارید تا چه اندازه باید 
از این امکان برخوردار باشید و استفاده کنید؛ در نتیجه 
ما به خودمان اجازه می دهیم که از آن استفاده کنیم و 
عمدتاً هم این استفاده ها، استفاده های شخصی است؛ 
بندی  اینها چالش های عمده ای است که در طبقه 
سایبر لوفینگ از چند دهه پیش به این سو مورد مطالعه 

قرار گرفته است.
»یک نکته دیگر که به این مساله دامن می زند این 
است که بسیاری از سازمان ها از شبکه های ارتباطی 
برای کارهای داخلی شان استفاده می کنند؛ در نتیجه 
است.  شده  خارج  فردی  صرفاً  شکل  از  استفاده  این 
بسیاری از سازمان ها کانال های ارتباطی شان را از طریق 
ابزارهایی مانند تلگرام و واتس و آپ و راه های مجازی که 
پیش از این کاربردی فردی داشته اند، گسترش داده 

اند؛ و این مساله باعث توجیه این چالش شده است.
*کار فرهنگی؛ فرمولی کارآمد

سماواتیان در تشریح ریشه یابی و علل مُوّجد این مساله 
بیان داشت: تاکیدم روی مسائل فرهنگی است و اینکه 
باید بر روی مسائل فرهنگی کار و برنامه ریزی و در یک 
کلام فرهنگ سازی شود. یکی از روش ها برای مداخله 
و تبیین این موضوعات آموزش است؛ سیستم آموزشی 
ما در محیط های کاری باید مقداری مورد بازنگری قرار 
گیرد، توضیحاتی بابت این وسایل ارتباطی داده شود و 
افراد توجیه شوند که تا چه اندازه استفاده از این ابزارها 
باید در شکل فردی باشد و تا چه اندازه به شکل سازمانی؛ 
به این افراد اجازه داده نشود که در هر ساعتی مختار به 

استفاده برای مقاصد شخصی شان باشند.
»در نتیجه من فکر می کنم تاکید و توجه ما باید در 
مشخص سازی این حوزه های شخصی وتفکیک آن از 
حوزه های سازمانی باشد؛ چرا به نظرم که این ابزارها 
در نوع خود بی نظیر و کاربردی هستند و می توانند 
مشکلات سازمان ها را مرتفع سازند و قطعاً در شکل 
صحیح شان به درد کار و سازمان می خورند ولی مسائل 
اخلاقی شان باید ملحوظ نظر باشند. در نتیجه باید روی 
حوزه فرهنگی بیشتر سرمایه گذاری و هزینه کنیم تا 

انشالله افراد به این شناخت برسند«.
این روانشناس سازمانی در پاسخ به این سوال که امروز 
های  حوزه  در  کشورمان  در  سازی  فرهنگ  وضعیت 
سازمانی چگونه است، گفت: واقعیت این است که در 
سازمان هایمان در این مورد کار نشده است، کما اینکه 
در باقی حوزه ها هم کار زیادی نشده است؛ مثلًا در رابطه 
با سیستم ارزیابی کارکنانمان اگر نگاه کنیم، این موضوع 
انجام می شود ولی اینها به نحو شایسته و واقعی انجام 

نمی شود؛ فرم های روتینی هست که معمولًا سرپرست 
آنها را پر می کند ولی فلسفه و کاربری این شیوه جایگاه 
واقعی خودش را پیدا نکرده است. در این زمینه ها هم 
داستان همین است و متاسفانه ما دستور کار مشخص و 

برنامه مدونی نداریم.
در نهایت فکر می کنم سازمان های ما در مجموع، در 
این زمینه بسیار ضعیف هستند و نیاز به یک اراده ملی 
هست که اینها را تبیین کنند، برنامه کاری را مشخص 
کند تا محیط های کاری ما از این وضعیت نابه سامان 
بیرون بیایند. چون هیچ برنامه و شیوه نامه ای در سازمان 

های ما پیرامون این مساله وجود ندارد«.
*اهمیت روانشناسی سازمانی را دریابیم

و  صنعتی  روانشناسی  پژوهشکده  پیشین  رییس 
اقبال  علل  تحلیل  در  اصفهان،  دانشگاه  سازمانی 
روزافزون فضای مجازی، بیان داشت: مساله این است که 
در فضای مجازی تقریباً همه چیز به صورت مجازی می 
تواند در اختیار فرد قرار گیرد. تابوها شکسته می شوند و 
محدودیت هایی که ممکن است در زندگی واقعی وجود 
داشته باشند، رنگ می بازند و به نوعی قابل دسترس 
هستند؛ البته همه اینها به صورت مجازی هستند ولی 
این در دسترس بودن می تواند بزرگترین جذابیت برای 
افراد باشد و فراگیری سیستم های مجازی هم به خاطر 
این  بسته  همین موضوع است. مخصوصاً در جوامع 
یک مساله اجتناب ناپذیر است؛ و نیازهای واقعی افراد 
)دست کم نیازهای روانی( می تواند در این فضا به صورت 

مجازی برآورده شود.
»برای همین، این مساله بهترین و بزرگترین جذابیت 
این فضا برای آدم ها است. ضمن اینکه در دسترس بودن 
آن در همه مکان ها و زمان ها هم دلیل دیگر جذابیت 

این فضا است«.
وی افزود: وضعیت کار در زمان حاضر بسیار متفاوت 
افراد  معاصر  زمان  در  است؛  شده  پیش  های  دهه  با 
بهترین ساعات زندگی خودشان را در محیط های کاری 
می گذرانند و این یک مساله جهان شمول است و همه 
افراد را در بر می گیرد. این نکته بدین معنا است که اگر 
در گذشته عمدتاً فقط آقایان در محیط های کاری بودند، 
امروز هم مردان و هم زنان هر دو در محیط های کاری 
هستند و بهترین ساعات عمرشان را در این محیط ها 
سپری می کنند؛ در نتیجه شایسته است که حتماً به 
جنبه های روانشناختی کار هم پرداخته شود و افراد از 

این نظر هم مورد بررسی قرار گیرند.
این روانشناس سازمانی در پاسخ به این سوال که در 
سازمان ها، تخصص روانشناسی سازمانی تا چه اندازه 
به رسمیت شناخته می شود، خاطر نشان ساخت: این 
مساله چیزی است که کاملًا مغفول مانده؛ ما در باب این 
مساله تلاش هایی کرده ایم، حتی به مجلس هم رسیده 
قرار  است.  شده  فرستاده  تخصصی  کمیسیون  به  و 
بوده است که برای هر محیط کاری با تعداد مشخص، 
یک روانشناس صنعتی و سازمانی در نظر گرفته شود و 
واحدهای روانشناختی ای حداقل در محیط های کاری 
گسترده و بزرگ دائر شود و مسائل روانشناختی افراد را 
مورد بررسی قرار بدهند؛ ولی متاسفانه هنوز به جایی 
نرسیده است اگرچه ما همه در تلاش هستیم که این 

مهم محقق شود.
نظام  سازمان  در  هم  تخصصی  کمیسیون  یک  »ما 
روانشناسی و مشاوره جمهوری اسلامی داریم که پیگیر 
این قضیه هستیم و با جاهای مختلف و به ویژه سازمان 
های بزرگ رایزنی می کنیم که آنها را متقاعد کنیم تا 
سهم بیشتری را برای مسائل رواشناختی افراد اختصاص 
دهند و این مسائل را در زندگی افراد لحاظ کنند. ولی به 
هر شکل نیازمند یک اراده ملی هستیم چرا که تلاش 
های موردی و محدود ما تا آن عزم ملی نباشد، قطعاً 
راه به جایی نمی برد و بایستی یک اراده جمعی باشد تا 
بتوانیم این موضوع را جا بیاندازیم که تا چه اندازه مسائل 
رواشناختی در محیط کار می تواند اثربخش باشد؛ هم 
برای سلامتی افراد و هم برای بهره وری سازمانی؛ و این 
موضوع می تواند پیامدهای مثبتی برای همگان داشته 

باشد«.

سرپرست معاونت سیاسی و امنیتی استانداری قم:

فرهنگ غنی ایثار و شهادت در تمام سازمان ها 
جاری شود

سرپرست معاونت سیاسی و امنیتی استانداری قم گفت: باید فرهنگ غنی ایثار و 
شهادت در تمام دستگاه ها سازمان ها ساری و جاری شود.

دکتر محمدرضا گروسی در مراسم تجلیل از کارکنان ایثارگر شرت آب و فاضلاب استان، با 
تبریک دهه پر خیر و برکت کرامت اظهار داشت: امروز امنیت و آرامشی که ایران اسلامی در 

منطقه از آن برخوردار است به برکت رشادت و از خودگذشتگی ایثارگران است.
وی با تأکید بر اینکه باید فرهنگ غنی ایثار و شهادت در تمام دستگاه ها ساری و جاری 
شود، اظهار داشت: ما مسئولان و مدیران اجرایی باید در پاسداشت و حفظ این فرهنگ به 
طور جدی ورود پیدا کنیم. سرپرست معاونت سیاسی و امنیتی استانداری قم و مشاور امور 
ایثارگران استاندار قم با قدردانی از فعالیت های صورت گرفته در شرکت آب و فاضلاب استان 
در راستای اعتلای فرهنگ ایثار و شهادت ابراز امیدواری کرد این برنامه ها همچنان تداوم 
یابد. وی بر ضرورت توانمندسازی اقشار ایثارگر تأکید کرد و گفت: باید با ارائه آموزش های 
ضمن خدمت و دیگر برنامه های آموزشی تلاش کنیم  توانمندی های این عزیزان در تمام 
ابعاد رشد پیدا کند. گروسی در پایان تأکید کرد: امیدواریم مدیران دستگاه های اجرایی با 
تأسی به فرهنگ ایثار و شهادت خدمت شایسته ای را آن گونه که درخور شأن مردم شریف 

ایران اسلامی ارائه کنند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این مراسم با بیان اینکه ۲0 درصد 
کارکنان شرکت آب و فاضلاب را جمعیت ایثارگران تشکیل می دهند اظهار داشت: شرکت 
آب و فاضلاب با بهره مندی از توانمندی این عزیزان و با تکیه بر روحیه ایثارگری توانسته 
خدمات خود را در همه شرایط به نحو مطلوب به انجام برساند به گونه ای که در حال حاضر 

صد در صد جمعیت شهری استان از خدمات آب سالم و بهداشتی برخوردار هستند.
وی با قدردانی از ایثارگران هشت سال دفاع مقدس به ویژه کارکنان ایثارگر شرکت آب و 
فاضلاب استان گفت: برگزاری مراسم تقدیر از کسانی که برای حفظ ارزش های انقلاب و 
دفاع از خاک کشور از جان خود گذشتند به منزله اعلام پایبندی به اهداف و ارزش هایی 
است که در دفاع مقدس آفریده شد. دکتر علی جان صادق پور خاطرنشان کرد: امیدواریم 
بتوانیم مسیری را که ایثارگران و جانبازان در راه اعتلای ایران اسلامی برگزیدند را با همان 

روحیه شهادت، ایثار و از خودگذشتی در راه خدمتگزاری به مردم تداوم بخشیم.
در پایان این مراسم با حضور سرپرست معاونت سیاسی و امنیتی استانداری و مشاور امور 
ایثارگران استاندار قم، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان، سرگرد حسن پور مسئول 
سازمان بسیج کارمندان سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( استان قم و سرهنگ نیکوکلام 
مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعتی استان از کارکنان ایثارگر شرکت آب و فاضلاب 

استان قم قدردانی شد.

جانشین فرمانده سپاه استان قم  اعلام کرد 

اجرای مرحله دوم طرح جهاد همبستگی برای 
ساخت منازل سیل زدگان

جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( استان قم گفت: مرحله دوم طرح جهاد 
همبستگی ملی ویژه بازسازی مناطق سیل زده در حال انجام است که ماموریت سپاه 

استان قم احداث و یا مرمت ۵00 واحد مسکونی در منطقه چگنی لرستان است
 سرهنگ پاسدار احمد بیطرفان طی سخنانی در نشست پشتیبانی از اردوهای جهادی 
تابستان 98 و نیز حمایت از قرارگاه سازندگی حضرت معصومه)س( سپاه قم در منطقه 
چگنی لرستان، ضمن تقدیر از همه رده ها و نواحی بسیج و سپاه در اهتمام ویژه نسبت به 
جمع آوری کمک های مردمی برای ارسال به مناطق سیل زده ابراز داشت: در روزها و هفته 
های اول پس از وقوع سیل، فعالیت اصلی مربوط به امداد و نجات و اسکان اولیه و نیز جمع 
آوری و ارسال کمک ها برای سیل زدگان بود که به لطف الهی و با ایثار و مهربانی مردم و 
همت مضاعف بسیجیان و دیگر گروه های امدادگر، این وظیفه به خوبی به سرانجام رسید.

وی افزود: در حال حاضر نیز مرحله دوم طرح جهاد همبستگی ملی ویژه بازسازی 
مناطق سیل زده در حال انجام است که ماموریت سپاه استان قم احداث و یا مرمت ۵00 
واحد مسکونی در منطقه چگنی لرستان است که حدود ۲۳۵ واحد بازسازی و مابقی 
مرمت و تعمیر می شوند.  جانشین فرمانده سپاه استان قم همچنین گفت: چند هفته ای 
است که به طور جدی قرارگاه سازندگی حضرت معصومه)س( سپاه قم در منطقه چگنی 
لرستان مستقر شده و در مرحله نخست، بیش از ۶0 واحد در حال ساخت می باشد که 
بخش مهمی از کارها را گروه های جهادی فعال انجام می دهند.  وی اضافه کرد: البته با 
توجه به حجم عظیم خسارات همچنان نیازمند کمک های مردمی در قالب طرح جهاد 
همبستگی ملی هستیم که در این رابطه باید اقشار مختلف مردم، رده های گوناگون بسیج، 
مساجد و پایگاه ها و دیگر بخش ها باید همچون گذشته، پای کار بیایند.  بیطرفان همچنین 
بیان داشت: باید روحیه جهادی روز به روز تقویت شود و این که بدانیم در سایه فعالیت 
های جهادی و روحیه بسیجی می توانیم بر مشکلات از جمله مشکلات اقتصادی غلبه 
کنیم.  وی با اشاره به این که در کنار فعالیت های عمرانی باید خدمت رسانی در عرصه 
های پزشکی و نیز امور فرهنگی در مناطق سیل زده لرستان مورد توجه باشد، خاطرنشان 
کرد: باید از توانمندی گروه های جهادی موجود در سطح استان حداکثر استفاده شود به 
خصوص در مناطق سیل زده لرستان که ماموریت سپاه و بسیج استان قم است نیازمند 
حضور جدی استادکارانی در عرصه های گوناگون مرتبط با ساخت و ساز هستیم.  قابل 
ذکر است هموطنان میتوانند با شماره گیری کد دستوری  #11*880* در طرح جهاد 

همبستگی و کمک به ساخت و بازسازی منازل هموطنان سیل زده کمک نمایند. 
 

دبیر انجمن مردم نهاد دیده بان آسمان قم:

رصد ماه گرفتگی به صورت عمومی در قم 
برگزار می شود

 دبیر انجمن مردم نهاد دیده بان آسمان قم با اشاره به امکان مشاهده پدیده خسوف 
جزیی در این استان گفت: رصد این پدیده نجومی که در آن ۶۵ درصد ماه دچار گرفتگی 

می شود به صورت همایش عمومی در قم برگزار می شود.
متین نجارزاده با بیان اینکه پدیده ماه گرفتگی جزئی از اواخر روز سه شنبه ۲۵ تیرماه تا 
اوایل روز چهارشنبه ۲۶ تیرماه در ایران قابل مشاهده است افزود: اوج این خسوف در قم 
۶۵ درصد است که برای رصد این پدیده نجومی و همچنین آشنایی علاقه مندان به نجوم 

این خسوف به صورت عمومی ترتیب خواهد یافت.
وی ادامه داد: این رصد از ساعت ۲۳ روز سه شنبه ۲۵ تیرماه در مجموعه مقابر گنبد 
سبز قم آغاز و تا ساعت ۳ بامداد روز ۲۶ تیرماه ادامه دارد که پیش بینی می شود بیش 
از چهار هزار تن در این رصد حضور یابند. وی ترویج نشاط اجتماعی، آشناسازی مردم 
با نجوم و همچنین معرفی اماکن تاریخی و مذهبی استان را از جمله اهداف برگزاری این 
برنامه دانست و ادامه داد: این رصد با استفاده از تلسکوپ های حرفه ای امکان مشاهده این 
پدیده نجومی را برای علاقه مندان فراهم می کند ضمن اینکه در حاشیه این همایش کارگاه 
آموزشی فشرده عکاسی از این پدیده نیز توسط اساتید عکاسی برگزار می شود. نجار زاده 
ادامه داد: ماه گرفتگی، خورشیدگرفتگی، بارش های شهابی و همچنین استهلال اولین 

روز ماه های قمری از جمله برنامه هایی است که به صورت مستمر در قم برگزار می شود.
وی پدیده های نجومی را فرصتی برای معرفی اماکن تاریخ و جاذبه های فرهنگی دانست 
و ادامه داد: در ایران و کشورهای مختلف جهان از پدیده های نجومی به ویژه ماه گرفتگی 
برای معرفی اماکن تاریخ خود استفاده می کنند به همین دلیل همایش رصد ماه گرفتگی 

امسال در مجموعه مقابر گنبد سبز قم برنامه ریزی شده است.
نجارزاده ادامه داد: این رصد با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، ورزش و جوانان و همچنین شهرداری قم برگزار 
می شود که تلاش شده تا از این پدیده نجومی برای ارتقای نشاط اجتماعی در قم استفاده 
شود. انجمن مردم نهاد دیده بان آسمان قم معروف به منجم باشی از انجمن های فعال در 

حوزه نجوم است که در حال حاضر بیش از ۴00 عضو فعال دارد.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

برای مقابله با آنفولانزای پرندگان نگاه 
پیشگیرانه داشته ایم

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: برای مقابله با بیماری های حیات وحش 
به ویژه آنفولانزای پرندگان، با همکاری و مشارکت اداره کل دامپزشکی استان قم رویکرد و 

اقدامات پیشگیرانه را تقویت کرده ایم.
سید رضا موسوی مشکینی در دیدار مدیرکل دامپزشکی استان در سخنانی اظهار 
داشت: گزارش بازدیدها از مناطق و تالاب های استان به صورت منظم و مستمر برای اداره 
کل دامپزشکی ارسال می شود و سطح همکاری ها و تعاملات فیمابین بسیار مناسب و 
مطلوب است. وی با بیان اینکه خوشبختانه در سال 9۷ هیچ موردی از آنفولانزای پرندگان 
در کانون های تجمع پرندگان مهاجر در استان قم مشاهده نشد، خاطرنشان کرد: با 
همکاری و مشارکت اداره کل دامپزشکی استان، برای مقابله با بیماری های حیات وحش 
به ویژه آنفولانزای پرندگان، رویکرد و اقدامات پیشگیرانه را تقویت کرده ایم. مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان قم با اشاره به اجرای پروژه باغ پرندگان در شهر قم نیز تصریح کرد: 
شهرداری قم باید هرچه بیشتر زمینه نظارت کامل ادارات کل محیط زیست و دامپزشکی 
بر اجرای این پروژه را فراهم بیاورد تا در آینده مشکلی از جهت بیماری های حیات وحش 
را شاهد نباشیم.مدیرکل دامپزشکی استان قم نیز در این نشست بر ضرورت اطلاع رسانی 
و آگاهی بخشی در جوامع بومی و محلی برای مقابله با بیماری های حیات وحش تأکید 
کرد و گفت: واکسیناسیون دام و طیور به ویژه پیرامون مناطق حفاظت شده و شکار ممنوع 
استان قم به خوبی انجام می شود. مهدی رفیعی با بیان اینکه شهرداری قم باید در رابطه با 
ساماندهی و عقیم سازی سگ های بلاصاحب ورود جدی داشته باشد، گفت: ساماندهی 
بهداشتی کود مرغداری ها و مقابله با دلالان غیرقانونی که در این عرصه فعالیت می کنند، 

در راستای پیشگیری از آنفولانزای پرندگان بسیار مؤثر خواهد بود.

سایبر لوفینگ"؛ 

وقتی فضای مجازی وبال گردن می شود

برقراری ارتباط در فضای مجازی، امروزه مشکلات فراوانی را برای فرزندان به وجود آورده 
به طوری که خانواده ها با مراجعه به مشاوران، راهکارهایی را در برخورد کودک و نوجوانشان با 
صحنه ها و عکس های غیرمناسب و یا وابستگی بیش ازحد آن ها با وسایل الکترونیکی و فضای 
مجازی جویا می شوند. تبیان در گفتگویی با مریم صابری پور، مشاور و بازی درمانگر کودک 

جوانب مختلف این موضوع را بررسی می کند.
این روزها کمتر پیش می آید گوشی تلفن و یا تبلت دست کودکان نبینیم؛ کودکانی که با باز 
کردن چشم خود و شناخت اطرافیانشان، واکنش های جدی و خاصی به موبایل و تبلت نشان 
می دهند. به  طوری  که در سن ۳-۴ سالگی تمام فوت وفن های تلفن همراه پدر و مادرشان 
را حتی بهتر از خود آن ها می دانند. به مرور زمان با مهارت برقراری ارتباط در فضای مجازی 
مشکلاتی برای فرزندان به وجود آمده به طوری  که با مراجعه به مشاوران، راهکارهایی را در 
برخورد کودک و نوجوانشان با صحنه ها و عکس های غیرمناسب و یا وابستگی بیش ازحد آن ها 
با وسایل الکترونیکی و فضای مجازی جویا می شوند. تبیان در گفتگویی با مریم صابری پور، 

مشاور و بازی درمانگر کودک جوانب مختلف این موضوع را بررسی می کند. 
*مقصر اصلی والدین هستند

باید به نکته مهمی توجه کرد و آن اینکه اولین عامل وابستگی فرزندان به موبایل و فضاهای 
این چنینی خود والدین هستند. داستان از اینجا آغاز می شود که والدین برای نشان دادن مهر 
پدرانه و محبت مادرانه خود و یا برای سرگرم کردن بچه ها و اینکه بدون هیچ سروصدایی دست 
از سر آن ها بردارند، در اولین مناسبت زندگی آن ها مثل تولد یا موفقیت در درس و ... برای آن ها 
تبلت، گوشی یا یک بازی الکترونیکی می خرند. غافل از اینکه اگر این مهر و محبت با مدیریت و 

کنترل همراه نباشد، چه بسا زمینه آسیب های جبران ناپذری را برای او فراهم کرده اند. 
مریم صابری پور، مشاور و بازی درمانگر کودک در رابطه با استفاده کودکان از موبایل و معتقد 
است: »موبایل مثل ایکس باکس، کامپیوتر و هر وسیله دیگری می تواند هم مفید باشد و هم 
مضر. اگر دقت کنیم می بینیم زمانی استفاده بچه ها از موبایل و وسایل الکترونیکی بالا رفت که 
والدین خودشان زیاد از این وسایل استفاده کرده و چون بچه ها الگوپذیریشون در مرحله اول 
زندگی از والدین است، وقتی می بینند پدر از ساعتی که به خانه میاید تا لحظه ای که می خواهد 
بخوابد گوشی دستش است، از آن طرف مادر هم کل روز، حتی در بین کارهای روزانه اش از 

گوشی موبایل جدا نمی شود، مشتاق به داشتن این وسیله و ورود به این فضا می شوند.«
صابری پور با مقایسه تأثیر زمان قدیم و جدید در استفاده کردن از گوشی ادامه می دهد: 
»در قدیم اگرچه فضای مجازی و موبایل به این شکل وجود نداشت اما امروز هم می بینیم 
خانواده هایی که والدین بر استفاده خودشان از گوشی کنترل دارند و کمتر استفاده می کنند، 
درخواست فرزندانشان هم مبنی بر داشتن گوشی کم تر است. والدین باید در استفاده از 

گوشی، خودشان را مدیریت کنند.«
*وابستگی بچه ها به موبایل و کم حوصلگی والدین

امروز شاهد هستیم با وجود مشکلات و دغدغه های روزمره موجود، والدین به نسبت گذشته 
کم حوصله تر شده و فرصت هایی برای ایجاد سرگمی فرزندان خود فراهم نمی کنند. بنابراین 
کودک بیشتر به سمت داشتن موبایل متوجه می شود. این مشاور کودک و نوجوان دراین باره 
ادامه می دهد: »در سال های اخیر وقتی از والدینی که برای مشاوره مراجعه می کنند سوال 
می کنیم که چقدر برای بازی با بچه هایشان وقت می گذارند، پاسخ اکثر آن ها این است که 
زمانی برای بازی با آن ها نداریم، بچه ها یا با خودشان، یا با گوشی، تبلت و ... و یا با برادر و 
خواهرشان بازی می کنند که البته اغلب هم تک فرزند بوده و برادر و خواهری هم برای بازی 

کردن با آن ها وجود ندارد.«
*الگوپذیری کودکان در سنین مختلف

بخش دیگری که به علاقه بچه ها به موبایل مربوط می شود، الگوگیری آن ها از بچه های دیگر 
است. به گفته صابری پور: »بچه ها مخصوصاً در سن ۳ تا ۷ سالگی از بچه های دیگر بسیار زیاد 
الگوبرداری می کنند و وقتی در جمع و میهمانی قرار می گیرند و می بینند بچه های دیگر گوشی 
به دست هستند، می خواهند که آن ها هم داشته باشند. در این مواقع اگر یک فرد بزرگسال 
همه بچه ها را به بازی دیگری غیر از گوشی مشغول کند، بهانه کودک برای گرفتن و داشتن 

گوشی از بین می رود.«
*از آسیب ها غافل نباشید

به  موبایل  دنیای  به  کودکان  ورود  و  تکنولوژی  رشد  روند  در  که  مشکلاتی  مهم ترین  از 

به  می توان  جسمانی،  بعد  به جهت  است.  روانی  و  جسمانی  آسیب های  می آید،  وجود 
خطر سیگنال های موبایل برای بدن، افزایش احتمال چاقی و مشکل بینایی اعم از تاری و 
نزدیک بینی اشاره کرد.  صابری پور در ادامه با اشاره به آسیب های روانی که وابستگی به موبایل 
و وسایل این چنینی برای بچه ها در پی خواهد داشت، منزوی شدن را از مهم ترین آسیب ها 
می داند: »امروزه می بینیم بچه های ۳ تا ۷-8 سال و حتی بزرگ تر انقدر درگیر گوشی شده اند 
که وقتی وارد یک میهمانی می شوید و والدین گوشی را از بچه می گیرند، می بینیم که بچه هیچ 
رفتار دیگری به عنوان سرگرمی و اینکه بخواهد خود را معرفی کند نداشته و اصلًا بلد نیست. 
بنابراین یا به گوشه ای رفته و منزوی شده و یا به جهت گرفتن گوشی از آن ها خیلی پرخاشگر 
می شود.  استفاده بی رویه از گوشی موبایل اعتمادبه نفس بچه ها را پایین برده و برقراری ارتباط 
با دیگران را ضعیف می کند. در چنین شرایطی بچه نمی تواند یاد بگیرد با بچه های دیگر چگونه 
ارتباط برقرار کند چرا که وارد دنیای دیگری شده که یا فضای مجازی است و یا دنیای بازی های 
الکترونیکی و از آن طریق است که می خواهد ارتباط برقرار کند. در مقابل آن ها بچه هایی که 
خیلی مشخص شده، با قوانین و شروط خاصی یاد گرفته اند که در زمان مشخصی از موبایل 
برقرار  با دیگران  ارتباط خوبی  و  الکترونیکی استفاده کنند، مشکلی نداشته  بازی های  و 
می کنند.« نکته دیگری که باید توجه شود آن است که والدین حتماً و حتماً قبل از ورود نوجوان 
و جوان به دنیای فضای مجازی در رابطه با خطرات و سوء استفاده های احتمالی که در کمین 
خواهد بود، فرزندان خود را هشیار و آگاه کرده و با داشتن یک رابطه دوستانه، پناهگاه امنی 

برای آن ها باشند.
*داشتن گوشی اختصاصی ممنوع!

امروزه باوجود یک سری برنامه ها و بازی های سرگرم کننده و نصب آن ها بر روی گوشی موبایل 
یا تبلت، امکان اینکه بخواهیم بچه ها را به  طور کل از موبایل دور کنیم خیلی سخت و یا نشدنی 
است. مهم مقدار و کیفیت استفاده از این وسیله است. استفاده از آن ها در یک زمان محدود 
برای سرگرمی، آن هم بنا به سن فرزند مشکلی ایجاد نمی کند. مشکل اساسی زمانی ایجاد 
می شود که کودک و نوجوان به فضای مجازی و اینترنت دسترسی داشته و بدون هیچ برنامه و 

نظارتی به بازی های الکترونیکی وابسته شود.
صابری پور با اشاره به معضل اصلی مراجعینش، مشکل امروز خانواده ها در برخورد با کودک 
و نوجوان را ورود آن ها به فضای مجازی می داند: »والدین نباید به کودک و نوجوانشان تا قبل از 
سن بلوغ و تشخیص راه درست و غلط و زمانی که بتوانند انتخاب درستی داشته باشند، اجازه 

داشتن گوشی اختصاصی و ورود آن ها به فضای مجازی را بدهند.«
*استفاده از یک موبایل عمومی

با توجه به اینکه امروزه بسیاری از مدارس و حتی مهدکودک ها با گروه هایی در فضای مجازی 
اداره شده و برای تحقیقات نیاز به اینترنت وجود دارد، به ناچار نمی توان از این فضاها به شکل 
مطلق دور ماند. یکی از پیشنهاداتی که می توان در این امر به خانواده ها داد این است که اوضاع 
را مدیریت کرده و در کنار گوشی های مجزایی که والدین برای خود دارند، یک گوشی موبایل 
به شکل عمومی در نظر گرفته تا در موارد ضروری همه بچه ها از آن استفاده کرده و والدین هم 

بر آن ها نظارت داشته باشند.
*جایگزین استفاده از موبایل و بازی های الکترونیکی

سؤالی که در خیلی مواقع پرسیده می شود این است که اگر به بچه ها موبایل و تبلت ندهیم، 
پس با چی بازی کنند؟ مشاور و بازی درمانگر کودک در پاسخ به این سؤال می گوید: »سال های 
قبل که موبایل و تبلت و اینترنت به معنای امروزی وجود نداشت، بازی های فکری، کاردستی، 
بازی هایی که خشم را کنترل می کردند، بازی های دو نفره، سه نفره و گروهی با خانواده 
بازی هایی بود که بچه ها انجام می دادند. اگر به بچه ها فضا داده شود، می بینیم آن هایی که 
هنوز وارد فضای موبایل نشده اند، با خلاقیت خود یک سری بازی هایی را خلق می کنند. مثلًا 
به آن ها بگویید "امروز هر بازی که تو دوست داری انجام می دهیم" یا "به نظرت امروز چی بازی 

کنیم؟" در خیلی موارد شاهد خواهیم بود که آن ها یک بازی را خودشان به وجود می آورند.
والدین مدیریت کنند و در تابستان که اوقات فراغت بچه ها بیشتر است، زمانی را برای 
و  دوستان  والدین،  خانواده،  با  بازی  برای  زمانی  اسباب بازی هایشان،  با  بچه ها  بازی 
هم سن و سال هایشان، فرصتی را برای شرکت در کلاس های آموزشی، هنری و ورزشی در نظر 
بگیرند. در کنار همه این ها اگر زمانی خواستند با موبایل، تبلت و بازی های الکترونیکی مثل 

ایکس باکس و ... بازی کنند، با نظارت و تعیین زمان محدود مشکلی وجود ندارد.«

زمان مناسب خرید گوشی برای بچه ها
مقصر اصلی وابستگی کودکان به موبایل
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اقتصادی

رازورمزماجرایرمزارزهاوتقدمبخشنامهبرقانون
    

هر روز خبر جدیدی درباره رمزارزها و مصرف بالای برق برای استخراج آنها منتشر می شد. 
برخی آنها را مفید برای دور زدن تحریم ها و برخی دیگر بستری برای پولشویی می دانستند؛ 
تا اینکه بانک مرکزی آب پاکی را روی دست همه ریخت و اعلام کرد غیر از این نهاد، احدی 
حق استخراج و معامله رمزارزها را ندارد. در این یادداشت سعی شده به این سؤال پاسخ 

داده شود که آیا این اقدام در راستای اختیارات سیاستگذار پولی بوده یا خیر؟
مورخ ۱۹/ ۰۲/ ۱۳۹۸  بانک مرکزی، با استناد به قانون پولی و بانکی کشور )مصوب 
سال ۱۳۵۱ و اصلاحات بعدی آن( که تولید و انتشار پول رایج و تعیین ابزارهای پرداخت 

را در انحصار بانک مرکزی قرار داده است، اعلام کرد:
۱- انتشار رمزارز با پشتوانه ریال، طلا و فلزات گران بها و انواع ارز در انحصار بانک 

مرکزی است.
۲- تشکیل و فعالیت اشخاص برای ایجاد و اداره شبکه پولی و پرداخت مبتنی بر 
فناوری زنجیره بلوک، از نظر این بانک، غیرمجاز محسوب می شود. بانک مرکزی حق 
پیگرد قانونی اشخاصی را که با نادیده گرفتن مقررات، به ایجاد و اداره شبکه اقدام یا 

نسبت به آن تبلیغ می کنند برای خود محفوظ می داند.
۳- هرگونه ضرر و زیان ناشی از فعالیت بر اساس شبکه های پولی و پرداخت مبتنی بر 
فناوری زنجیره ای بلوک و کسب وکارهای مرتبط با آن، متوجه ناشر )ین(، پذیرنده )گان( 

یا متعاملان آن است.
۴- موضوع استخراج رمزارزهای جهان روا و شرایط آن در کمیسیون اقتصادی دولت در 
حال بررسی است و پس از اتخاذ تصمیمات لازم، ضوابط آن مطابق با مقررات و مصوبه 
فوق، ابلاغ می شود. همچنین رئیس کل بانک مرکزی اخیراً در مورد رمزارزها تصریح 
کرده: از نظر بانک مرکزی تشکیل و فعالیت اشخاص برای ایجاد و اداره شبکه پولی و 
پرداخت مبتنی بر فناوری زنجیره بلوک، غیرمجاز است و انتشار رمزارز با پشتوانه ریال، 
طلا، فلزات گران بها و انواع ارز در انحصار بانک مرکزی است. همتی همچنین اظهار 
داشته: موضوع استخراج رمزارزهای جهان روا در کمیسیون اقتصادی دولت در حال 
بررسی است و جهت گیری این است که در استخراج این رمزارزها نرخ صادراتی برق باید 

مبنا باشد و استخراج کننده ها تعهد بازگشت ارز آن به چرخه اقتصادی کشور را بدهند.
بخشنامه های بانک مرکزی و مغایرت های قانونی:

با مروری بر بخش ابتدایی قانون مورد اشاره سال ۱۳۵۱ با بازنگری ۱۳۹۷ مشاهده 
می شود:

ماده ۱ الف - واحد پول ایران ریال است. ریال برابر صد دینار است.
ب - یک ریال برابر یک صد و هشت هزار و پنجاه و پنج ده میلیونیوم ۰.۰۱۰۸۰۵۵ گرم 

طلای خالص است.
ج - تغییر برابری ریال نسبت به طلا به پیشنهاد بانک مرکزی ایران و موافقت وزیر 
اقتصاد و دارایی و تأیید هیئت وزیران و تصویب کمیسیون های دارایی مجلس شورای 

اسلامی میسر خواهد بود.
د - برابر پول های خارجی نسبت به ریال و نرخ خرید و فروش ارز از طرف بانک مرکزی 
ایران با رعایت تعهدات کشور در مقابل صندوق بین المللی پول محاسبه و تعیین می شود.

ماده ۲ الف - پول رایج کشور به صورت اسکناس و سکه های فلزی قابل انتشار است.
ب - فقط اسکناس و پول های فلزی که در تاریخ تصویب این قانون در جریان بوده و یا 

طبق این قانون انتشار می یابد، جریان قانونی و قوه ابراء دارد.
این بخشنامه، بهانه ای برای واکاوی قانون قدیمی پولی و بانکی کشور مصوب سال 
۱۳۵۱ و اصلاحات ۱۳۹۷ شده که در آن نرخ برابری با طلا را معین نموده و موجبات 
حفظ ثبات و ارزش و قدرت خرید ریال به عنوان وظایف بانک مرکزی تعیین شده است! 
گویا بانک مرکزی از وظیفه اصلی خود، یعنی حفظ ارزش ریال و رعایت نرخ برابری آن با 
طلا، به خوبی فارغ شده و در فرصت استراحت خود، پا از پول رایج ملی فراتر گذاشته و 

برای ارزهای فراسرزمینی هم دستورالعمل و بخشنامه صادر می کند.
سؤالات پایه از بانک مرکزی:

۱( آیا بانک مرکزی، رمزارز را به عنوان پول به رسمیت می شناسد؟ اگر خیر، با چه مبنای 
قانونی اختیار دارد که در مورد رمزارز که پول نیست، بخشنامه و دستورالعمل صادر کند؟
۲( اگر بلی، آیا بانک مرکزی رمزارز را به عنوان پول رایج کشور به رسمیت می شناسد؟ 
اگر خیر، با چه مبنای قانونی اختیار دارد که در مورد رمزارز که پول رایج کشور نیست، 

بخشنامه و دستورالعمل صادر کند؟
۳( اگر بلی، آیا رمزارز اسکناس چاپی یا سکه فلزی است؟ اگر خیر، با چه مبنای قانونی 
اختیار دارد که در مورد رمزارز که اسکناس و سکه فلزی نیست بخشنامه و دستورالعمل 

صادر کند؟
۴( اگر بلی، آیا رمزارز را بانک مرکزی منتشر )صادر( می کند؟ اگر خیر، با چه مبنای 
و  بخشنامه  نمی کند،  منتشر  را  آن  خود  که  رمزارز  مورد  در  که  دارد  اختیار  قانونی 

دستورالعمل صادر کند؟
۵( اگر بلی، آیا رمزارز را بانک مرکزی بر مبنای پشتوانه مندرج در قانون منتشر )صادر( 
می کند؟ اگر خیر، با چه مبنای قانونی اختیار دارد که در مورد رمزارز که بانک مرکزی 

پشتوانه آن نیست، بخشنامه و دستورالعمل صادر کند؟
۶( اگر بلی، آیا رمزارز منتشره توسط بانک مرکزی نوعی از پشتوانه و تضمینی از جنس 
ریال، طلا یا فلزات گران بها یا ارز خارجی دارد؟ اگر خیر، با چه مبنای قانونی بانک 
مرکزی اختیار دارد در مورد رمزارز که پشتوانه های فوق را ندارد، بخشنامه و دستورالعمل 

صادر کند؟
۷( اگر بلی، آیا فناوری مبتنی بر زنجیره بلوک از هر نوعی از آن در قانون، منع یا محدود 
شده است؟ اگر خیر، با چه مبنای قانونی اختیار دارد که در مورد رمزارز که مبتنی بر 

فناوری زنجیره بلوک منع قانونی ندارد، بخشنامه و دستورالعمل صادر کند؟
۸( اگر بلی، آیا استخراج یا انتشار رمزارز از ابداعات بانک مرکزی و در حوزه کنترل 

حاکمیت است؟ اگر خیر، با چه مبنای قانونی آن را در انحصار بانک مرکزی می داند؟
۹( اگر بلی، آیا بانک مرکزی اختیار دارد که در خصوص نحوه فروش حامل های انرژی 
)خصوصاً برق( در محدوده سرزمین اصلی، به نرخ ریالی یا ارزی )صرف نظر از مبلغ 
تعرفه آن( تصمیم بگیرد؟ اگر خیر، و تعیین نرخ و واحد پولی حامل های انرژی بر عهده 
مجلس است، بر چه مبنای قانونی بانک مرکزی، بخشنامه و دستورالعمل صادر می کند؟
از اسکناس و  با پول رایج اعم  به روشنی مشخص است که قانون مذکور در رابطه 
سکه های فلزی ریالی، معادل مقدار معینی از طلا است که توسط بانک مرکزی ضرب، 
چاپ و منتشر می شود. رمزارزها و معروف ترین آن بیت کوین، نه پول رایج کشور است و 
نه اسکناس و سکه فلزی ریالی و نه توسط بانک مرکزی چاپ، ضرب و منتشر می شود و 
نه نرخ برابری آن با طلا از سوی بانک مرکزی تعیین می شود و نه پشتوانه رمزارزها، ریال 
است. چگونه بانک مرکزی به راحتی بخشنامه ای در خصوص رمزارز، به استناد قانون 
مصوبه مجلس، بخشنامه ای بی ربط به آن قانون و خارج از حدود اختیارات خود صادر 

که تعاملات رمزارزها را به طور عام، ممنوع و منحصر در بانک مرکزی اعلام می کند؟!
اگر پاسخی به این پرسش ها داده شود، مشخص می شود سیاستگذار پولی بنا به 
استناد چه قانونی و با اتکا به کدام اختیارات در این حیطه وارد شده و برای بازیگران آن 

تعیین تکلیف می کند.
کارشناس امور بانکی و فناوری

یک کارشناس مسکن: 
طرحمسکناستیجاریاجتماعینیازامروزجامعهاست

فعلی  در شرایط  قیمت مسکن  افزایش  به  توجه  با  کارشناس مسکن گفت:  یک 
نمی توان با طرح هایی مانند اقدام ملی مسکن همه مستأجران را مالک کرد بنابراین 
لازم است طرح مسکن استیجاری اجتماعی با شرایط مناسب برای گروه های کم درآمد 

با حمایت دولت اجرا شود.
فردین یزدانی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از چند سال پیش بیشتر 
کارشناسان این حوزه، ساخت مسکن استیجاری را توصیه کردند. به اعتقاد ما باید مسکن 
استیجاری اجتماعی راه اندازی شود که در آن به گروههای کم درآمد با شرایط مناسبی 
خانه اجاره داده می شود. یزدانی اضافه کرد: در شرایط فعلی نمی توان همه مستأجران 
را مالک کرد مگر اینکه وضعیت اقتصاد خانوار ایده آل شود. بنابراین عرضه واحدهای 
استیجاری با قیمت های مناسب توسط نهادهای رفاه اجتماعی راه کنترل نرخ اجاره بها 
است و این طرحی نیست که یک شبه جواب دهد. وی تاکید کرد: لازم است واحدهایی 
ساخته شود که فقط برای اجاره به گروههای متوسط به پایین عرضه می شود. یزدانی با 
اشاره به برنامه اقدام ملی که در آن زمین از سوی دولت عرضه می شود و قرارداد مشارکتی 
با سازنده منعقد می شود گفت: بعد از پایان ساخت و سازها بخش خصوصی سهم خود 
را وارد بازار اجاره نخواهد کرد بنابراین پیشنهاد ما این است که دولت سهم خود را وارد 
بازار اجاره کند. این کارشناس مسکن با بیان اینکه تورم اجاره بها با عرضه واحدهای 
استیجاری کنترل می شود گفت: باید در طرح اقدام ملی برای بازار اجاره نیز برنامه ریزی 
داشت و بخشی از این خانه ها را وارد بازار اجاره کرد. یزدانی در پاسخ به این سوال که 
مستأجران چگونه می توانند در طرح اقدام ملی گنجانده شوند گفت: در طرح اقدام ملی 
زمین به عنوان آورده دولت و هزینه تمام شده ساخت به عنوان آورده سرمایه گذار است 
و واحدهای ساخته شده میان آنها تقسیم می شود. وی گفت: پیشنهاد ما این است که 
دولت سهم خود از طرح اقدام ملی را وارد بازار اجاره کند. این کارشناس مسکن توضیح 
داد: وضعیت اقتصاد بسیاری از خانوارهای ایرانی مناسب نیست و در نتیجه شاهد بحران 
در بازار اجاره هستیم. یزدانی اضافه کرد: در وضعیتی که خانوار به زور می تواند مخارج 
ماهیانه خود را تأمین کند چطور می شود یک مستأجر را مالک کرد. سوال مهمتر این 
است که چطور می شود بازار مسکن را از این رکود تورمی خارج ساخت. این کارشناس 
مسکن با اشاره به تعمیق شکاف قیمت ها نسبت به درآمد خانوار که منجر به افزایش حجم 
مستأجران شده است گفت: این آمار با شدت بیشتری در حال افزایش است و افزایش 
تقاضای اجاره تورم اجاره بها را افزایش داده و از سهم مالکان به طور جهشی کاسته است. 
وی گفت: با هدف کنترل تورم اجاره بها که ناشی از افزایش اجاره نشینی است دولت 

سهم واحدهای خود در طرح اقدام ملی را وارد بازار اجاره کند.

اتفاقاً  که  کالاهایشان  نشدن  ترخیص  از  خصوصی  بخش  فعالان  برخی  هنوز   
فاسدشدنی هم هستند، خبر می دهند اما مسئولان گمرک رسوب کالا در بنادر را 

تکذیب می کنند. پس ماجرا چیست؟
بار اول نیست که ماجرای رسوب کالاها در گمرک مطرح شده است و مسئولان گمرک 
هر بار در مقدمه پاسخ به این مساله، تفاوت معنای رسوب کالا و موجودی کالا را یادآور 

شده اند.
با این حال هنوز برخی فعالان بخش خصوصی از ترخیص نشدن کالاهایشان که 
اتفاقاً فاسدشدنی هم هستند، خبر می دهند اما مسئولان گمرک رسوب کالا در بنادر 
را تکذیب کرده و به ایرنا می گویند: رسوب کالاهای اساسی در گمرک صحت نداشته و 

برای ترخیص کالاهای اساسی مشکلی وجود ندارد.
»محمدرضا مودودی« سرپرست سازمان توسعه تجارت پیشتر گفته بود که بخش های 

دولتی هیچ گاه برای واردات کالاهای اساسی و فاسدشدنی مانع تراشی نمی کنند. او 
همچنین تاکید کرده بود که باید میان واردکنندگان واقعی و کسانی که کالاهای ممنوعه 
را وارد کرده اند و امروز به دنبال فشار آوردن به گمرک برای ترخیص این کالاها هستند، 
تفاوت قائل شد. پس ماجرا چیست؟ آخر کالای فسادپذیر در گمرکات موجود است 
و گمرک برای ترخیص آن بهانه تراشی می کند یا موضوع از قرار دیگری است؟ برای 
پیگیری موضوع به سراغ صادرکنندگانی رفته ایم که پیشتر مساله رسوب کالاهای 

فسادپذیر در گمرک را مطرح کرده اند.
»محمدمهدی نهاوندی«، عضو هیأت مدیره فدراسیون واردات ایران در این زمینه 
به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: محصول ذرت دامی و جوی دامی از اسفندماه سال 
گذشته در بنادر مانده است؛ محصولی که طی مدت ۴۰ روز تحت شرایط رطوبت بالا 
و گرمای بنادر شمالی و جنوبی دچار آسیب دیدگی می شوند و کیفیت مصرف آن ها 

کاهش می یابد. عضو هیأت مدیره فدراسیون واردات ایران از مشکل برخی واردکنندگان 
با سازمان اموال تملیکی نیز خبر داد و مدعی شد: متأسفانه این سازمان بدون توجه به 
شرایط تحریم و صرفاً به استناد مقررات و رویه های حاکم در شرایط عادی کشور، اقدام 
به تملک اموال تجاری می کند؛ درحالیکه صاحبان کالا به طور ناخواسته و فقط به 
دلیل تحریم های خارجی و مشکلات بانک مرکزی در تأمین و انتقال ارز مربوطه، امکان 

ترخیص کالای خود از گمرک را ندارند.
وی مشکل ترخیص این کالاها را نه به دلیل سخت گیری گمرک که مربوط به تأمین ارز 
دانست و افزود: بانک مرکزی ارز مورد نیاز برخی از کالاهای اساسی را تأمین نمی کند 
یا ارز یوان به تجار ارائه می دهد که قابل انتقال به حساب فروشنده نیست. حتی اگر از 
طریق صرافی هم قابلیت انتقال داشته باشد به گفته صرافی بانک سامان چهار ماه زمان 

می برد تا پول به حساب فروشنده برسد.
عضو هیأت مدیره فدراسیون واردات ایران ضمن اشاره به برخی تسهیلات گمرک 
ادامه داد: اگر اسناد کالا آن آزاد باشد و فروشنده سند را نزد خود نگه نداشته باشد، 
گمرک ۵۰ تا ۸۰ درصد کالاها را ترخیص می کند که این تصمیم صدها میلیارد تومان به 
اقتصاد کشور کمک کرد. البته که این تصمیم گمرک هم اخیراً با مخالفت بانک مرکزی 

رو به رو شده است.
نهاوندی خاطرنشان کرد: اما امکان ترخیص مابقی کالا تا زمان تأمین ارز و انتقال 
به فروشنده وجود ندارد. بخش عمده ای از کالاهای فسادپذیر که ارزشان تأمین نشده 
عمدتاً در بنادر شمالی رسوب کرده اند و اگر ارز آن ها به موقع تأمین نشود، هم اعتبار 

تجار ایرانی زیر سوال می رود و هم ضرر زیادی برای کشور دارد.
وی با بیان اینکه جریان ورود کالاها به صورت اعتباری ادامه دارد، گفت: هرچه دیرتر 
مساله تأمین ارز حل شود بخش بیشتری از کالاها غیرقابل مصرف می شوند و آسیب 
می بینند. چنانچه حداقل بار پنج کشتی در نوشهر آسیب دیده اند و مابقی خسارات 

پس از ترخیص کالاها مشخص می شود.
همچنین »علیرضا مناقبی«، نایب رئیس مجمع واردات ایران در گفت وگو با خبرنگار 
به سیاستگذاری های کلان است؛  بیان کرد: علت رسوب کالا بیشتر مربوط  ایرنا 
سیاستگذاری ای که ابتدا موافقت کرده به برخی کالاها ارز ۴۲۰۰ تومانی بدهد اما 

برای ترخیص کالا ما به التفاوت آن را از تجار طلب می کند.
بنابراین نه ادعای رسوب کالاهای فسادپذیر در گمرک نادرست بوده و نه گفته های 
مسئولان گمرک؛ مشکل را جای دیگری باید جستجو کرد که در نخستین گام شاید 
بتوان عدم تخصیص ارز توسط بانک مرکزی را دلیل رسوب کالاهای فسادپذیر ماند ذرت 

دامی در گمرک دانست.

ایمان گزارش می دهد؛

پشت پرده رسوب کالاها در گمرک چیست؟

فرشاد مومنی اعتقاد دارد:تداوم سیاست های اقتصادی دهه های 
گذشته همچنان اقتصاد کشور را آسیب پذیرتر از قبل می کند.

بسیاری از طرح های اقتصادی دولتی طی دهه های گذشته ممنجر 
به شکست شده و نتیجه ای که طراحان پیش ازاجرا برای آن برنامه 
متصور بودند نه تنها محقق نشد بلکه در مرحله اجرا اشکالات و نقایص 
فراوانی برای اقتصاد کشور ایجاد کرد. این شکست ها تقریبا در تمام 
دولت ها قبل تبدیل به جریانی ثابت شده و نشان از نبود استراتژی 

صحیح برای رفع موانع و مشکلات اقتصادی دارد.
عضو  و  طباطبایی  علامه  دانشگاه  اقتصاد  استاد  مومنی  فرشاد 
موسسه مطالعات دین و اقتصاد در تشریح عوامل این شکست های 
اقتصادی طی دهه های گذشته به خبرآنلاین گفت: شما وقتی به 
صورت سیستمی تمام موارد شکست سیاست گذاری را یکجا مورد 
مطالعه قرار می دهید، آن وقت به این جمع بندی خواهید رسید که یک 
طیفی از جهت گیری های سیاست اقتصادی طی سه دهه گذشته در 
ایران حاکم شده، تمام آن سیاست ها درباره تمام اهدافی که اعلام کرده 
بودن بدون استثناء با شکست روبرو شده است و این معنایش این است 
که نظام تصمیم گیری ما باید به این بلوغِ فکری برسد که تداوم روندهای 
پیشین، به معنای پیشروی در باتلاق است و هر چه دیرتر این مساله 

به رسمیت شناخته شود، طبیعتاً کشور باید هزینه های سنگین تری 
بپردازد.

وی ادامه داد: ما در اتمسفر اقتصادی کشور با یک مشکل بنیادی 
روبرو هستیم و آن هم این است که این مناسباتی که کشور را از منظر 
کیفیتِ زندگیِ مردم و از منظر بنیه تولید ملی و از منظر محیط زیست و 
نابرابری های ناموجه شکنندگی آور، از منظر گستر و عمقِ فساد مالی و 
ده ها گرفتاری دیگر به بن بست کامل رسانده، برای کسانی و گروه هایی 
منافع غیرمتعارفی به همراه داشته و  استاد دانشگاه علامه طباطبایی با 
اشاره به نقش رسانه ها در انعکاس و اجرای مشکلات اقتصادی کشور 
گفت: مافیای رسانه ای آنهایی هستند که منافع گروه های رانت جو و 
رباخوار و واردات چی و دلال را به منافع ملی ترجیح می دهند و از طریق 

فضاسازی های غیرعادی نظامِ تصمیم سازی ما را کاملًا گیج کردند.
مومنی با اشاره به ماجرای ساماندهی موسسات غیر مجاز اظهار کرد:  
شما همین روزنامه ها را نگاه بکنید، از قول رئیس محترم سازمان برنامه 
به صراحت گفته شده که موسسه های مالیِ غیرمجاز ۳۶ هزار میلیارد 
تومان زیان به دولت تحمیل کردند، این درحالی است که طی یک سال 
گذشته ۴ بار این زیان ۳۳۶ هزار میلیارد تومانی به عنوان بزرگترین 

افتخارِ  دولت عنوان شده است.

وی ادامه داد:  اصلًا خود این عبارت ها را با دقت نگاه بکنید من بارها 
گفته ام  آخر کجای دنیا موسسه های غیرمجاز را ساماندهی می کنند؟ 
کارِ موسسه غیرمجاز را متوقف می کنند و به خاطر خلافِ قانونی که 
انجام داده، آن را تنبیه می کنند، شما آمدید هم سامان دادید و هم یک 

جایزه ۳۶ هزار میلیارد تومانی به آنها دادید!
به گفته این استاد دانشگاه آن چیزی که در این زمینه بسیار مهم 
است این است که امضاء روسای قوای مقننه و قضائیه هم پای این 

مصوبه است،
وی افزود:  من به عنوان کسی که به مسائل توسعه کشور علاقه دارد 
و آنها را دنبال می کند، می گویم که کمتر نمونه ای به این شدت عریانی 
وجود دارد که نشان می دهد این نظام تصمیم گیری قادر به تشخیص 

اولویت ها نیست!
مومنی در پایان گفت: بنابراین بحث بر سر این نیست که کسی 
جابجا شود، بحث بر سر این است که این ناتوانی در تشخیصِ اولویت ها 
معنایش این است که هیچ نیازی در نظام تصمیم گیری کشور به اندازه 
نیاز به تقویتِ بنیه اندیشه ای سیاست های اقتصادی، چشمگیر نیست 
و هیچ ضعفی به اندازه این ضعف برای کشور خطرناک و شکننده آور 

نیست.

فرشاد مومنی تشریح کرد:
چگونه۳۶هزارمیلیاردتومانبرایسیاستهایغلطاقتصادیهدررفت؟

محسن سالم*

خریداراندلارضررکردند!
ابتدای سال جاری تاکنون زیان سه درصدی را برای  از  ارز  بازار  سرمایه گذاری در 

سرمایه گذاران این بخش ایجاد کرده است.
به گزارش ایسنا، اوایل سال گذشته آمریکا از برجام خارج شد و تلاش کرد تا تحریم های 
هسته ای علیه ایران را بازگرداند و ایران را با مشکلات اقتصادی مواجه کند، به این ترتیب 
آثار روانی و اقتصادی تحریم های آمریکا علیه ایران سبب شد تا قیمت ارز در کشور با 

افزایش مواجه شود.
افزایش هیجانی و ناگهانی قیمت ارز سبب شد عده کثیری از مردم این بازار را برای 
سرمایه گذاری، بازاری سودده ببینند و منابع خود را وارد بازار ارز کنند. ورود مردم به بازار 
ارز و افزایش التهاب در بازار سبب شد تا روند افزایش قیمت ارز، سرعت بیشتری به خود 
بگیرد و به همین دلیل بانک مرکزی ورود کرد تا روند افزایش قیمت ارز در بازار را متوقف 
کند که با برخی سیاست های ارزی دولت، این اقدام تا حدودی موفقیت آمیز بود و قیمت 
ارز نزولی شد. اما این موضوع سبب نشد تا بازار ارز جذابیت خود را برای مردم از دست 
بدهد و هنوز بسیاری از مردم به دنبال سرمایه گذاری در این بازار هستند. این در حالی 
است که کارشناسان اقتصادی و مسئولان بانک مرکزی، سرمایه گذاری در این بازار را 

اقدامی با ریسک بالا دانسته و از مردم خواسته اند که به این بازار ورود نکنند.
از سوی دیگر، هجمه به بازار ارز سبب افزایش تقاضا در بازار، افزایش قیمت ارز و 

افزایش نرخ تورم خواهد شد که همه مردم را تحت تأثیر قرار می دهد.
در همین راستا، به بررسی قیمت ارز از ابتدای سال جاری تاکنون پرداختیم تا بدانیم 

که سرمایه گذاری در این بازار تا چه اندازه توانسته برای افراد، موفقیت آمیز باشد؟
در روزهای پایانی سال گذشته، صرافی های مجاز بانک مرکزی هر دلار آمریکا را به 
قیمت ۱۲ هزار و ۸۹۰ تومان و هر یورو را ۱۴ هزار و ۸۰۰ تومان می خریدند. اما در همان 
ماه های ابتدایی امسال، قیمت ارز باز هم با افزایش همراه شد؛ به طوری که در ابتدای 
اردیبهشت ماه، قیمت هر دلار آمریکا در صرافی های مجاز بانک مرکزی به ۱۳ هزار و 

۹۰۰ تومان و یورو به ۱۵ هزار و ۷۰۰ تومان رسید.
یک ماه بعد، قیمت ارز در همان حدود باقی ماند و این صرافی ها، دلار آمریکا را به 
قیمت ۱۳ هزار و ۹۵۰ تومان و یورو را ۱۵ هزار و ۸۵۰ تومان فروختند. اما پس از آن 
قیمت ارز رفته رفته کاهش یافت تا جایی که امروز قیمت هر دلار آمریکا در صرافی های 

مجاز بانک مرکزی ۱۲ هزار و ۵۵۰ تومان و یورو ۱۴ هزار و ۴۵۰ تومان است.
این در حالی است که برخی از دلالان بازار ارز معتقد بودند که نرخ دلار در سال جاری 
با رشد قابل توجهی همراه خواهد بود، اما با کنترل بازار توسط نهادهای مربوطه این امر 

اتفاق نیفتاد و ممکن است قیمت دلار باز هم نزولی باشد.
بررسی قیمت ارز از ابتدای سال جاری تاکنون نشان از آن دارد که افرادی که در این 
مدت اقدام به سرمایه گذاری در این بازار کرده اند، نه تنها سودی شامل حالشان نشده، 

بلکه اندکی نیز ضرر کرده اند.
با توجه به قیمت ۱۲ هزار و ۸۹۰ تومانی دلار در ابتدای سال نسبت به قیمت ۱۲ هزار و 
۵۵۰ تومان امروز، قیمت این ارز در این مدت کاهش سه درصدی داشته و عملًا بازدهی 

این بازار برای سرمایه گذاران آن منفی سه درصد بوده است.
به این ترتیب می توان گفت که این بازار عملًا در دوره فعلی حداقل سود خود را برای 

سرمایه گذاران آن از دست داده و ممکن است این روند همچنان نیز ادامه داشته باشد.

در نشست هم اندیشی؛

تاکیدبانکمرکزیبررفعموانعفعالان
بخشغیردولتی

رئیس کل بانک مرکزی در دیدار با هیات رئیسه اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف 
ایران با تاکید بر اینکه بخش غیردولتی بازوی توانمند اقتصاد کشور است، تصریح کرد: 
بانک مرکزی تمام تلاش خود را برای رفع موانع فعالان بخش غیردولتی به کار می گیرد.
عبدالناصر همتی در نشست هم اندیشی با اعضای هیئت رئیسه اتاق های بازرگانی، 
تعاون و اصناف ایران، با بیان اینکه این بانک در راستای حفظ تعادل بازارها، کنترل بازار 
ارز را در دستور کار دارد، ابراز امیدواری کرد با تداوم آرامش نسبی بازارها شاهد رونق 
بیشتر تولید باشیم. همتی با اشاره به نزدیک شدن نرخ ارز بازار آزاد به ارز نیما گفت: 
خوشبختانه بازار ارز از ثبات برخوردار است و روند بازگشت ارز حاصل از صادرات بهبود 

یافته که نشانه استقبال فعالان اقتصادی از سیاست های ارزی اخیر است.
اقتصادی  فعالان  به درخواست های  پاسخ  بانک مرکزی همچنین در  رئیس کل 
بخش های غیردولتی برای تأمین مالی واحدهای تولیدی به تشریح برنامه های بانک 
مرکزی برای هدایت نقدینگی به واحدهای تولیدی پرداخت و افزود: بانک مرکزی 

حمایت از واحدهای تولیدی کوچک و متوسط را به طور جدی پیگیری می کند.
وی افزود: در همین راستا و به منظور جلوگیری از رکود، برنامه های جدید بانک مرکزی 
پس از نظرخواهی از کارشناسان پولی کشور در حال تدوین است و در قالب »طرح 

تأمین مالی مولد« اجرایی خواهد شد.
پشتیبان  برغم محدودیت های موجود همواره  بانکی  نظام  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بخش تولید کشور بوده است، تاکید کرد: در سال جاری میزان پرداخت تسهیلات 
به بخش های تولیدی افزایش خواهد یافت و تا سقف ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار به 

SMEها اختصاص خواهد یافت.
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نیکخواه بهرامی: 

کسب سهمیه المپیک در جام جهانی ساده نیست
ملی پوش بسکتبال ایران: 

همه برای المپیکی شدن با قدرت به 
جام جهانی می آیند

نتیجه را به جسارت مربیان دیگر واگذار کردیم

یک کارشناس والیبال: کولاکوویچ جسور نیست
 کارشناس والیبال با تاکید بر اینکه کولاکوویچ مربی جسوری نیست گفت: در برخی از 

بازی ها به جسارت مربی مقابل بازی را واگذار کردیم.
تیم ملی والیبال ایران با شکست برابر تیم های لهستان و برزیل به کار خود در لیگ 

ملت ها پایان داد و به جایگاه پنجمی رسید.
جبار قوچان نژاد درباره نتایج تیم ملی والیبال در لیگ ملت ها گفت: مرحله مقدماتی 
رقابت ها را خوب آغاز کردیم چرا که دنبال کسب نتیجه بودیم. حال که تیم ملی نتیجه 
نگرفته است قصد نداریم نمک بر روی زخم بپاشیم اما کشورهایی مانند لهستان، روسیه 

و فرانسه با اهداف بلند مدت به مسابقات آمدند و کارهای زیر بنایی انجام دادند.
* روسیه و لهستان بار و فشار روانی را از دوش مربیان خود برداشتند

کارشناس والیبال تاکید کرد: فدراسیون روسیه به مربی تیم اعلام کرده است نگران 
کسب نتیجه در مسابقات لیگ ملت ها نباشند و تنها تمرکزشان بر عملکرد خوب و ارائه 
بازی زیبا باشد چرا که بازی های مهم تری در پیش دارند، لهستان نیز همینطور. چنین 
صحبت هایی بار و فشار روانی را از دوش مربی برداشته و در نتیجه شاهد برد تیمی مانند 
لهستان هستیم که در نبود بازیکنان اصلی با جوانان خود بدون هیچ بار روانی در بازی 

مقابل ایران و برزیل پیروز می شوند.
* به جوانان اعتماد نکردیم

تا چند سال  انجام دهیم،  تیم ها نمی توانیم جوانگرایی  این  ادامه داد: مانند  وی 
جایگزینی برای سعید معروف نخواهیم داشت اما می توانستیم در این رقابت ها فرصت 

بیش تری به بازیکنان جوان دهیم. در واقع در این بازی ها به جوانان اعتماد نکردیم.
* کولاکوویچ جسور نیست

قوچان نژاد درباره سرمربی تیم ملی گفت: ر یک کلام ایگور کولاکوویچ مربی جسوری 
نیست. او در تایم اوت، تعویض ها و درخواست ویدئو چک جسور نیست. در برخی 
لحظات لازم است مربی با تقاضای ویدئو چک برای لحظاتی در بازی وقفه ایجاد کند 
اما او این کارها را انجام نمی دهد. ایگور نمی تواند به راحتی یک بازیکن بزرگ را از زمین 
خارج و یک جوان را وارد کند. گاهی آنالیز بازیکن جوان برای تیم مقابل سخت است و 
همین می تواند چند امتیاز برای تیم در پی داشته باشد. حتی اگر هم این اتفاق رخ ندهد 
بازیکن اصلی دقایقی روی نیمکت استراحت و برگشت بهتری به زمین خواهد داشت. 
جسور نبودن ایگور منجر به اشتباهات او می شود. حداقل در چند بازی شاهد بوده ایم 
که به جسارت مربیان دیگر نتیجه را واگذار کرده ایم. تیم خوبی در اختیار داریم و باید از 

آن استفاده کنیم.
* هم نتیجه از دست رفت هم از جوانان استفاده نکردیم

قوچان نژاد در پاسخ به این سوال که استفاده کم از بازیکنان جوان انگیزه آنها را در 
ادامه راه برای بازی های مهمی مانند انتخابی المپیک و جام جهانی کاهش خواهد 
داد؟ گفت: باید همیشه در صحبت هایمان دقت کنیم تا بی انگیزگی را در پیش نداشته 
باشد، اما از قدیم گفته اند از هرچه بترسی سرت خواهد آمد. پیش از اعزام به رقابت ه ا 
مدام تکرار کردیم اگر از بازیکنان اصلی استفاده کنیم نتیجه خواهیم گرفت. حال هم از 
بازیکنان جوان استفاده نکردیم و هم نتیجه به دست نیامد. ای کاش نه به اندازه تیم های 

دیگر ولی تا حدودی فضا را برای جوانان فراهم می کردیم تا آنها آب دیده تر می شدند.
* به روانشناسی مانند ولاسکو نیاز داریم

کارشناس والیبال در پایان در پاسخ به این سوال که با یک تیم خسته در آستانه 
مسابقات انتخابی المپیک چه خواهیم کرد؟ گفت: طبیعتاً بازیکنان پس از چند هفته 
رقابت سخت و فشرده خسته شده اند و همینطور مصدومیت های کهنه و نهفته خواهند 
شد. قطعاً با این شرایط کار سختی در پیش داریم و نیاز داریم تیم ریکاوری روحی شود. 
در روسیه با تیمی مواجه هستیم که بازیکنان اصلیشان استراحت داشته و جوانانشان با 
اندوخته ای از تجربیات قد علم خواهند کرد. تیم ملی لطمه روحی خورده است، باید از 
افراد بزرگی در کنار تیم ملی استفاده کنیم تا بتوانیم از نو آغاز کنیم. نیاز به روانشناسی 

مانند ولاسکو داریم.

مدیرعامل اسبق استقلال: 

هواداران مدیران باشگاه را حمایت کنند
 مدیرعامل اسبق استقلال گفت: هواداران صبور باشند و در این برهه زمانی از مدیران 

باشگاه حمایت کنند تا در فضایی آرام و بدون تنش برنامه های خود را انجام دهند.
»کاظم اولیایی« اظهار داشت: در این شرایط اقتصادی که جامعه را تحت تأثیر قرار 
داده است باید عقد قرارداد با بازیکنان تعریف شده باشد. باشگاه ها باید بر اساس 
بودجه ای که برای آنها از سوی هیأت مدیره در نظر گرفته شده، اقدام به جذب بازیکنان 
مورد نظر خود کنند. وی اظهار داشت: متأسفانه شرایط به گونه ای رقم خورده است 
که رقم هایی که برخی بازیکنان مطرح می کنند با بودجه باشگاه هایی چون استقلال 
همخوانی ندارد و البته درست نیست که مدیران نیز با صرف هزینه های گزاف اقدام به 
جذب بازیکنان کنند. اولیایی تصریح کرد: در ماجرای جدایی »آیاندا پاتوسی« نباید 
مدیران استقلال را پیش از بررسی مورد انتقاد قرار داد، آنها در شرایطی قرار داشتند که از 
میان پرداخت مطالبات پروپییچ که استقلال را در آستانه محرومیت قرار می داد و یا حفظ 
بازیکن اهل آفریقای جنوبی یک راه پیش رو داشتند و به نظر می رسد بهترین گزینه را 
انتخاب کردند. اولیایی تاکید کرد: مدیران استقلال بهتر بود پیش از اینکه کار به روزهای 
اخیر بکشد هواداران را در جریان امور و مشکلات اقتصادی بر سر راه انتقال پاتوسی قرار 
می دادند و زودتر آنها را از تصمیماتشان مطلع می کردند. مدیرعامل اسبق استقلال در 
پایان درباره تجمع هواداران در محل باشگاه و اعتراض به عملکرد مدیران این تیم گفت: 
هواداران صبور باشند و در این برهه زمانی از مدیران استقلال حمایت کرده تا آنها بتوانند 

در فضایی آرام و بدون تنش برنامه های مدیریتی شأن را ادامه دهند.

برای نخستین بار در تاریخ تنیس روی میز قم  صورت گرفت
قهرمانی پینگ پنگ باز قمی در مسابقات تور ایرانی 
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم از قهرمانی پینگ پنگ باز آینده دار قمی در 

مسابقات تور ایرانی نوجوانان ایران برای نخستین بار خبر داد.
محمد عموییان د اظهار داشت: برای نخستین بار در تاریخ تنیس روی میز قم یک 
پینگ پنگ باز قمی موفق شد در مسابقات تور ایرانی عنوان قهرمانی را به دست بیاورد و 
این موفقیت ارزشمند در اولین مرحله تور ایرانی نوجوانان پسر کشور در تهران به دست 
آمد. وی افزود: این مسابقات روز شنبه به پایان رسید و سید علی سجادیان پینگ پنگ باز 
قمی موفق شد با شکست دادن تمامی حریفان خود به دیدار نهایی برسد و در این مرحله 
در رقابتی دشوار و نزدیک امیر محمد زرین کلاه از تهران را ۳ بر ۲ شکست دهد و قهرمان 
شود. رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم گفت: سجادیان برای قهرمانی باید از مانع 
سختی به نام محمد امین صمدی بازیکن تیم ملی از تهران عبور می کرد و در حالی 
که کمتر کسی برای سجادیان شانس پیروزی در نیمه نهایی را متصور بود اما توانست 
صمدی را ۳ بر ۲ مغلوب کند. عموییان بیان داشت: موفقیت سید علی سجادیان نشان 
دهنده غنای بالای تنیس روی میز قم است چنان که پیش از این پویا وفایی موفقیت های 
پررنگی به دست آورده بود و اکنون سجادیان نشان داده که می تواند در آینده به یکی 
از ستاره های تنیس روی میز ایران در تیم ملی تبدیل شود. وی عنوان کرد: سید علی 
سجادیان در مرحله یک هشتم نهایی، همشهری خود محمدرضا حکانی را ۳ بر یک 
شکست داد. همچنین محمد حسن حبیبی از قم در یک هشتم نهایی و مهدی حشم 

بان و محمدرضا سیفی در یک شانزدهم نهایی از دور مسابقات کنار رفتند.

 در رده سنی نوجوانان؛

برترین های اسکواش کشور در قم معرفی شدند
 با پایان مسابقات اسکواش زیر ۱۳ و زیر ۱۵ سال کشور، برترین های اسکواش این 

رده های سنی در قم معرفی شدند.
به گزارش  مهر، پرونده مسابقات اسکواش رده های سنی کمتر از ۱۳ و کمتر از ۱۵ 
سال کشور در بخش پسران شامگاه شنبه در قم بسته شد و پس از رقابت ۷۳ اسکواش 

باز در این ۲ رده سنی مشتق شده از رده نوجوانان، نفرات برتر معرفی شدند.
در این مسابقات که طی ۳ روز به میزبانی سالن اختصاصی اسکواش مجموعه ورزشی 
شهدای هفتم تیر قم برگزار شد در رده سنی زیر ۱۳ سال محمد چنگانیان عنوان قهرمانی 
را به دست آورد و آرشام شعبان زاده نایب قهرمان شد و عنوان سوم مشترک نیز به سپهر 
چاهکی و آریا اهل زاده رسید. در رده سنی زیر ۱۵ سال نیز سهیل سلطانی از فارس در 
دیدار نهایی برابر پوریا حسن زاده از تهران به پیروزی رسید و عنوان نخست را به دست 
آورد. کوشا وفایی از گلستان و شایان جواهریان از تهران نیز عنوان مشترک سوم را به خود 
اختصاص دادند. همچنین در جدول پلیت محمد حسن رضایی در رده سنی کمتر از 
۱۳ سال عنوان نخست را کسب کرد و در رده زیر ۱۵ سال علی جعفری قهرمان شد تا 
بدین ترتیب برترین ها مشخص شوند. نمایندگان اسکواش قم در این مسابقات به مراحل 
بالا راه پیدا نکردند. مراسم پایانی این مسابقات با حضور مرتضی حیدری فرماندار قم، 
رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم و همچنین نایب رئیس و دبیر فدراسیون 
اسکواش برگزار شد. همچنین در خلال برگزاری این مسابقات احمد امیر آبادی فراهانی 
نماینده مردم قم در مجلس از این رقابت ها و وضعیت سالن برگزاری مسابقات دیدن کرد.

سرزمین کی روش مقصد مهاجم تیم ملی ایران

 مهدی طارمی در لیگ پرتغال
 مهاجم تیم ملی فوتبال ایران که چند سال شاگرد کارلوس کی روش بود، در آستانه 
پیوستن به یک تیم پرتغالی قرار گرفت. مهدی طارمی پس از رد پیشنهادات اروپایی خود 
از لیگ های بلژیک و یونان پای میز مذاکره با مدیران یک باشگاه از لیگ پرتغال نشست 
تا فصل آینده را در این تیم بازی کند. مهاجم تیم ملی فوتبال ایران که فصل گذشته در 
الغرافه قطر حضور داشت به توافقات نهایی با این تیم پرتغالی رسیده است تا در آستانه 
عقد قرارداد رسمی با این باشگاه قرار بگیرد. قرارداد طارمی با پرتغالی ها سه ساله خواهد 

بود که رویای حضورش در فوتبال اروپا را محقق می کند.

ورزشی

مریم ایراندوست :نگاه به فوتبال بانوان تغییر کند

شرایطکنترلنشودفاجعهرخمیدهد
 سرمربی پرافتخارترین تیم باشگاهی فوتبال زنان با بیان اینکه 
مسابقات لیگ فصل گذشته فرسایشی بود گفت: تا زمانیکه 
هدف تنها برگزاری مسابقات باشد وضعیت فوتبال زنان تغییر 

نمی کند.
پس از پایان یازدهمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال بانوان، 
تیم ملوان انزلی پرافتخار ترین تیم لیگ برتری زنان درحالی 
مسابقات را با ۳۷ امتیاز و کسب جایگاه ششمی به پایان برد که 
سرمربی ۴۰ سال این تیم به دلیل از دست دادن بازیکنانش 

همراه با شاگردانش در زمین دوید و بازی کرد.
مریم ایراندوست درباره شرایط و وضعیت رقابت های لیگ فصل 
گذشته بیان کرد: مسابقات لیگ امسال یک لیگ فرسایشی بود 
چرا که مدام به دلیل رقابت های ملی کنسل می شد، حتی برای 
برگزاری بازی های تیم های نوجوانان و جوانان شاهد تعطیلی 
تأثیرگذار  اینها همگی در روند لیگ  مسابقات لیگ بوده ایم و 
بود. همه می دانند تیم های فوتبال بانوان با مشکلات اقتصادی 
دست به گریبان هستند. شاید خیلی ها شرایط فوتبال زنان را 
نمی دانند، مواردی مانند تغذیه بازیکنان، کرایه زمین تمرین و … 
در نهایت تیم هایی که چه به صورت خصوصی و چه به صورت 
دولتی حمایت می شدند در سه ماه پایانی مسابقات به مشکلات 
جدی مالی برخوردند. تیم ملوان نیز از این قاعده مستثنی نبود.

* ۵ بازیکن از دست دادیم
سرمربی تیم فوتبال ملوان در ادامه گفت: ۵ بازیکن را در این 
فصل از دست دادیم. در فوتبال زنان از دست دادن حتی یک 
بازیکن تیم را دچار یک مشکل جدی می کند چه برسد به از 
دست رفتن ۵ بازیکن. مشکلات مالی تأثیر مستقیمی بر روی 
انگیزه بازیکنان می گذارد. بازیکنان ما غیرت به خرج دادند که 
تا پایان فصل در کنار تیم بازی کردند. نتوانستیم نتیجه دلخواه 
را کسب کنیم اما تیم ملوان از نظر کیفیت چیزی کم نگذاشت 
و نسبت به تیم های دوم و سوم جدول رده بندی تفاوت چندانی 

نداشت. همانطور که سومین تیم برتر خط دفاع بودیم.
* اگر شرایط کنترل نشود فاجعه رخ می دهد

بازیکنان  گفت:  گذشته  فصل  در  خشونت  رواج  درباره  وی 
فوتبال زنان دیگر از خانواده پولی دریافت نمی کنند چرا که خود 
زمانی که  و طبیعتاً  تأمین مخارج زندگی می دانند  را مسئول 
قرارداد بسته می شود خانواده ها نیز انتظار دارند آنها یک منبع 
نمی شود  انجام  مالی  تعهدات  که  زمانی  باشند.  داشته  مالی 
بازیکن تحت فشار روحی و روانی قرار می گیرد و باید انتظار چنین 
اتفاقاتی را داشته باشیم. روی دادن حتی یک اتفاق معمولی در 
زمین بازی می تواند باعث رواج خشونت شود، فرسایشی بودن 
لیگ نیز بی تأثیر نبود. تیم ملوان از مرداد ماه تمرینات خود 

را به صورت جدی آغاز کرد و مسابقات تیر ماه به پایان رسید 
یعنی حدود یازده ماه بازیکنان در تمرین و مسابقات بودند بدون 
دریافت مبلغی و این فاجعه است. کنترل چنین شرایطی سخت 
و تأثیرگذار است و اگر این وضعیت کنترل نشود اتفاقات بدتری 

نیز رخ می دهد.
*  تیم  ملی رها نشود

ایراندوست در ادامه گفت: کسانی که در سطح بالا هستند 
باید این وضعیت را مهندسی کنند، تنها برگزاری مسابقات کافی 
نیست اینکه چطور این مسابقات برگزار می شود مهم است، ما 
نباید باشگاه ها و مسابقات لیگ را فدای تیم ملی کنیم و همین 
طور تیم ملی را نباید پس از بازگشت از مسابقات به حال خود رها 
کرد. تمام این تناقضات همیشه در فوتبال زنان وجود داشته و 

هیچ گاه درست نشده است.
* ۵۰۰۰ هزار هوادار زن برای تماشای بازی آمدند

از مشکلات حرف  تاکید کرد: همیشه  ادامه  ایراندوست در 
زده ایم اما تغییری ایجاد نشد. تنها کاری که تیم ملوان امسال 
توانست انجام دهد حضور هواداران پرشور بود. جلسات متعددی 
تا بتوانیم هواداران را به استادیوم بکشانیم همه  برگزار کردیم 
می دانند تیم ملوان بندرانزلی هواداران بسیاری دارد حتی در 

تهران اما خیلی به این موضوع پرداخته نشد. ۵ هزار زن هوادار 
تنها به عشق فوتبال نه اینکه بخواهند در استادیوم های لوکس و 
شیک حضور داشته باشند به ورزشگاه می آمدند تا بازی تیم مورد 

علاقه خود یعنی ملوان را تماشا کنند.
* نگاه به فوتبال زنان باید تغییر کند

سرمربی فوتبال ملوان افزود: بارها گفته ایم باید نگاه به فوتبال 
زنان تغییر کند ما باید جدا از تبعیض جنسیتی به موضوع نگاه 
کنیم. زمانی که فرد تعیین کننده، تأثیرگذار و تصمیم گیرنده 
نگاهش به فوتبال بانوان تنها راه اندازی آن است و همین که 
بانوان فوتبال بازی می کنند باید راضی باشند دیگر نگاه حرفه ای و 
وسیع تر شکل نمی گیرد. ما نباید به این فکر کنیم که زنان را چه به 
فوتبال، در حالی که زن و مرد برابر هستند. وقتی یک زن تصمیم 
می گیرد فوتبالیست، پزشک و … شود او یک انتخاب داشته و باید 
فضا برای ادامه راه فراهم شود و جامعه و دولت موظف است این 
شرایط را ایجاد کند اگر شرایط فراهم نشود دختران ما به دنبال 
مسائل دیگر می روند مسائلی مانند اعتیاد و… بنابراین ما باید فضا 
را برای آنها فراهم کنیم. شاید چیزی حدود چندین هزار دختر 
فوتبالیست در ایران داشته باشیم که با یک نگاه حرفه ای و به دور 
از تبعیض جنسیتی به اهداف آنها جامه عمل بپوشانیم تا فوتبال 

زنان به جایگاه واقعی خود برسد.
* بودجه برابر برای زنان و مردان

ایراندوست در پاسخ به این سوال که چه کسی تعیین کننده 
است، گفت: کسی که تصمیم گیرنده است، حالا او می خواهد 
رئیس فدراسیون، وزیر ورزش، رئیس جمهور یا هر کس دیگری 
باشد. آن کسی که تصمیم می گیرد. زمانی که بودجه ورزش را 
تعیین می کنند اگر بودجه برابر برای زنان و مردان در نظر گرفته 
نشود همین روند را خواهیم دید. سال هاست برای بخش مردان 
بودجه بیشتری در نظر گرفته می شود و طبیعی است آنها نسبت 

به فوتبال زنان نتیجه بهتری کسب کنند.
* نه صدای صوفی زاده را شنیده ام نه حتی او را دیده ام

این سوال که نقش  به  پاسخ  ملوان در  فوتبال  تیم  سرمربی 
صوفی زاده، نایب رئیس فوتبال زنان در این مسائل چگونه است، 
گفت: من نه صدای او را شنیده ام و نه یک بار از نزدیک او را 
دیده ام فقط این را بگویم مریم ایراندوست نوعی، فوتبالیستی 
که فدراسیون فوتبال بر روی او سرمایه گذاری کرد، مدرک بین 
المللی گرفت، تجربه شش سال حضور در تیم های ملی را داشت 
و همین طور ۱۴ سال در لیگ باشگاهی فعالیت کرد از سال ۹۲ 
اردوهایش را کنسل کردند و باعث استعفایش شدند. پس از رفتن 
شجاعی، عرب عامری و حال دوره حضور صوفی زاده حتی یک 
تماس تلفنی از سوی فدراسیون فوتبال با من گرفته نشد که از 
تجربیات حضورم در فوتبال اطلاعات بگیرند تا وقتی این طور به 

قضایا نگاه می کنیم وضعیت همین است.
*  به  راحتی مربیان را از دست می دهیم

ایراندوست با اشاره به شهرزاد مظفر گفت: همه شهرزاد مظفر را 
می شناسیم مظفر کسی است که می توانست در آمریکا و در کنار 
خانواده اش زندگی کند اما او ایران را انتخاب کرد چرا که عاشقانه 
فوتبال و فوتسال را دوست داشت و می خواست در کنار دختران 
ایران باشد او همیشه می گفت قلب من برای ایران می تپد و تمام 
وجود م دختران ایران زمین هستند. حال ما چنین آدمی را به 
راحتی از دست داده ایم. مربیان را به راحتی از دست می دهیم 

و آنها را دلسرد می کنیم.
* شجاعی ۹۰ دقیقه بازی را در ورزشگاه تماشا می کرد

ایراندوست در پایان گفت: فصل گذشته تیم آذرخش تهران 
تنها تیم تهرانی حاضر در مسابقات بود اما مسئولان حتی یک بار 
در ورزشگاه حاضر نشدند تا بازی را تماشا کنند، در دوران نایب 
رئیسی شجاعی او تا انزلی، ساوه، بندرعباس و … می رفت تا ۹۰ 
دقیقه بازی را از نزدیک تماشا کند و نتیجه آن بود که فوتبال زنان 
موفق تر از زمان حال بود. تا زمانی که بخواهیم با دروغ خودمان را 

مطرح کنیم هیچ چیز درست نمی شود.

 کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران با اشاره به کیفیت بالای جام جهانی گفت: اگر کسی 
چنین تصوری داشته باشد که در جام جهانی می توانیم سهمیه المپیک بگیریم، از 

بسکتبال و جام جهانی شناختی ندارد.
صمد نیکخواه بهرامی ، درباره تدارکات تیم ملی پیش از جام جهانی بسکتبال اظهار کرد: 
با توجه به اینکه کشورها برای حضور در جام جهانی چین آماده می شوند برنامه ریزی های 
خاص خود را دارند. با این شرایط فکر می کنم که دیدارهای تدارکاتی ما نیز با کیفیت بالایی 

برگزار خواهد شد و به آماده شدن بیشتر تیم ملی کمک می کند.
وی با اشاره به روند آماده سازی تیم ملی گفت: با شروع اردوها تمرینات پرفشاری داشتیم 
و اندک اندک از نظر بدنی آماده شدیم. تمرین های خوبی داشتیم و اکنون تیم در شرایطی 
قرار دارد که باید مسابقه بدهد. قطعاً با شروع شدن برنامه های تدارکاتی روند رو به رشد 

بیشتری بدست می آوریم و آماده تر می شویم.

کاپیتان تیم ملی بسکتبال در پاسخ به این سوال که پیش بینی اش از نتایج تیم ملی در 
جام جهانی ۲۰۱۹ چیست؟ گفت: در بسکتبال جایی برای پیش بینی وجود ندارد اما 
مطمئن هستم که همه بازیکنان با تمام توان وارد میدان می شوند و در هیچ مسابقه ای از 

پیش بازنده نخواهند بود.
وی افزود: تلاشمان این است که حداقل عملکردی بهتر از دوره های قبل داشته باشیم. 
باید بدانیم که نتیجه گیری در جام جهانی بسکتبال کار ساده ای نیست به خصوص در این 

دوره که این تورنمنت سهمیه المپیک را هم دارد و قطعاً کیفیت کار بالاتر خواهد رفت.
نیکخواه بهرامی در پاسخ به این سوال که آیا تدارکات پیش بینی شده برای تیم ملی 
کافی است؟ تصریح کرد: به نظرم تعداد اعزام ها و مسابقه های تدارکاتی کافی است. البته 
زمان دیگری هم نیست که بخواهیم مثلًا تورنمنت دیگری داشته باشیم. تیم ملی قبل از 
جام جهانی هم به چین می رود و در یک تورنمنت حضور دارد. حضور در تورنمنت چین هم 

برایمان خوب است و با آب و هوای این کشور هماهنگ می شویم.
ملی پوش با تجربه بسکتبال ایران با اشاره به سطح بالای رقابت های جام جهانی بیان 
کرد: جام جهانی همیشه با کیفیت بالایی برگزار شده است. از این دوره سهمیه المپیک 
هم در آن توزیع می شود و اهمیتش بیشتر خواهد شد. هر بازی دشوار است و واقعاً کسی 

نمی تواند نتایج را پیش بینی کند.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران در پاسخ به این سوال که آیا تیم ملی در جام جهانی به 
عنوان بهترین تیم آسیایی می رسد و المپیکی خواهد شد یا نه؟ بیان کرد: اگر کسی چنین 
تصوری داشته باشد از بسکتبال و جام جهانی شناختی ندارد. ما تیم ضعیفی نیستیم و 
تمام تلاشمان کسب موفقیت است اما جام جهانی میدانی نیست که از امروز بخواهیم 
درباره آن و نتایج تیم ها در آن صحبت کنیم و پیش بینی داشته باشیم. ۳۲ تیم وارد این 
تورنمنت می شوند که در میان آنها چند تیم مدعی سکو هستند و باقی سهمیه المپیک 

می خواهند.
وی افزود: مدعیان آسیا هم می خواهند به سهمیه المپیک برسند. از امروز نمی توان 
باید مسابقات آغاز شود و بعد شاهد تلاش  گفت کدام تیم المپیکی می شود. قطعاً 
ورزشکاران بود. همه بازیکنان تیم ملی ایران، همه ۱۲ نفری که در نهایت به چین اعزام 

می شوند به دنبال کسب سهمیه المپیک هستند و چیزی در این مسیر کم نمی گذارند.

برگزاری  جدید  نحوه  به  اشاره  با  یک،  موقعیت  در  ایران  بسکتبال  ملی پوش 
جام جهانی گفت: با توجه به توزیع سهمیه المپیک همه کشورها با تمام قدرت وارد 

این تورنمنت می شوند و سطح مسابقات بالاتر از قبل خواهد بود.
حامد حسین زاده بازیکن تیم ملی بسکتبال ایران در جریان تمرین تیم ملی در 
تهران، با خبرنگاران صحبت کرد و گفت: با فشاری که از شروع اردوها داشتیم به 
آمادگی مطلوبی رسیدیم. در این روزها نیز تمرین ها به خوبی ادامه دارد تا بتوانیم 

هرچه بیشتر آماده شویم و به نقطه ایده آل و مد نظر کادرفنی برسیم.
بازیکن موقعیت یک تیم ملی ادامه داد: طبق برنامه ریزی هایی که انجام شده قرار 
است به اردوهای اروپایی برویم. در این کشورها تورنمنت هایی را پیش رو داریم و با 
کشورهای اروپایی رقابت می کنیم. سطح بسکتبال اروپا بالا است و این مسابقات 

می تواند قبل از حضور در جام جهانی برایمان خوب باشد.
وی افزود: به هر حال حضور در جام جهانی یک افتخار است و باید با وضعیتی ایده 
آل در آن شرکت کنیم و نتیجه مطلوبی هم کسب کنیم. البته حریفان قدرتمندی 
داریم و باید تلاش کنیم عملکردمان قابل قبول باشد. جا دارد از مسئولان فدراسیون 
هم تشکر کنم که در این شرایط اقتصادی برنامه های تدارکاتی خوبی برای تیم ملی 

فراهم کرده است.
حسین زاده با اشاره به کیفیت بالای جام جهانی گفت: از این دوره جام جهانی 
کاملًا متفاوت می شود. سهمیه المپیک در آن توزیع می شود و همه کشورها با تمام 
قدرت وارد رقابت می شوند. تلاش ما این است که بهترین نتیجه را بگیریم. قطعاً همه 
بازیکنان دوست دارند تیم ملی بسکتبال المپیکی شود اما کارمان اصلًا آسان نیست. 

تیم های قدرتمندی در گروه ما قرار دارند.
وی در پایان گفت: شرایط خوبی در تیم ملی حاکم است و قطعاً با اردوها و دیدارهای 
تدارکاتی از نظر فنی نیز به هماهنگی مطلوبی دست پیدا می کنیم. هر بازیکنی 
که به جام جهانی برود با تمام قدرتش بازی می کند. مطمئناً هیچ کس چیزی کم 

نمی گذارد و امیدوارم مردم نیز در این راه از تیم ملی بسکتبال حمایت کنند.

 پیوستن »آیانا پاتوسی« به بن یاس امارات تکرار تلخ فرصت سوزی 
مدیران استقلال در تمدید قرارداد بازیکنان تاثیر گذار است، جایی 
که سال گذشته این تیم ۲ مهره اصلی خود یعنی »سرور جباروف« 

و »مامه تیام« را در شرایطی مشابه از دست داد.
شاید زمانی که »مامه تیام« بازیکن تأثیر گذار استقلال در نیم فصل 
لیگ هفدهم توانست با عملکردی مناسب ضمن کمک به قهرمانی 
این تیم در جام حذفی و صعود از گروه مرگ جایی در دل هواداران 
باز کند کمتر کسی تصور می کرد که مدیران استقلال به راحتی 
شماره هفت خود را از دست بدهند. اما تیام رفت و در نهایت به 
عجمان امارات پیوست. داستان مرد سیاه چهره آن سال استقلال 
به پایان رسید و این داستان می توانست برای مدیران تیمی که 
شاهد بی هنری جانشین تیام )الحاجی گرو( در زمین بودند یک 

کلاس آموزشی در جذب ستاره ها باشد.
 استقلال لیگ هجدهم بدون تیام و جپاروف روزهای سختی 
داشت و در میانه های جدول دست و پا می زد تا اینکه ناجی دیگر 
از قاره آفریقا به داد این تیم رسید؛ »آیاندا پاتوسی« انقلابی در 
استقلال شفر ایجاد کرد. قرارداد این بازیکن قرضی بود و بند جذب 
آن نیز از سوی باشگاه آفریقا جنوبی مشخص بود. زمانی که او در 
بازی های پیاپی با گل و پاس گل پیام آور شادی برای سکوها بود 
چشم هواداران ترسید زیرا تجربه تلخ تیام و کمین دلارهای عربی 

موجب شده تا بازیکنان به راحتی به حاشیه خلیج فارس بروند. اما 
این ترس تلنگری برای مدیران نبود بلکه آنان منافع تیمی را به پای 

جوان گرایی های سلیقه ای قربانی کردند.
 اگر سال گذشته بی تجربگی مدیران غیر ورزشی استقلال موجب 
کوچ ۲ ستاره تأثیر گذار این تیم )جپاروف و تیام( شده بود اما امسال 
انتظار آن بود که پاتوسی به عنوان شاه مهره تیم یکی از اولویت های 
نقل و انتقالات باشد. اینکه چرا این اولویت جای خود را به استخدام 
دشتی و رضاوند داد پاسخی است که تنها »امیرحسن فتحی« 

می تواند آن را تشریح کند.
امیر حسین فتحی که جانشین افتخاری شده است بدون شک 
تیمش با بازیکنان کنونی در لیگ برتر در برابر مدعیان همیشگی 
لیگ و مربیانی مانند دنیزلی، کالدرون، قلعه نویی و گل محمدی 
به مشکل بر خواهد خورد زیرا آنچه که می تواند در بازی های بزرگ 
برگ برنده یک تیم به شمار رود ژنرال های میدان دیده است نه پیاده 

نظام سربازان مستطیل سبز فوتبال.
استخدام بازیکنان بزرگ و تأثیر گذار همان راهبردی است که 
پرسپولیس با تکیه بر آن به موفقیت هایی دسته یافته است. مدیران 
پرسپولیس با علم به اینکه تیم های بزرگ جای کسب تجربه نیست، 
اولویت خود را در حفظ بازیکنان بزرگ و جذب مجدد برخی از 
لژیونر شدن  ستاره ها قرار دادند که در سال های گذشته هوای 

داشتند. جذب امیری، احمدزاده، کنعانی زادگان و احتمالًا طارمی 
همان راهبردی است که می تواند مسیر پوکر قهرمانی این تیم را 
هموار کند. اما آیا خریدهای کنونی استقلال که ستاره تیم های 
میانه جدول بودند می توانند در پازل مرد ایتالیایی کارساز باشند 
یا اینکه به سرنوشت بسیاری از بازیکنان جوان فصل قبل دچار 

خواهند شد؟
دادن  فراری  در  استقلال  فوتبالی  غیر  مدیران  اشتباه  راهبرد 
ژنرال های کارکشته و جذب سربازان تازه کار برای نبردهای بزرگ 
آن  شاهد  گذشته  فصل  در  که  داشت  خواهد  بر  در  نتیجه ای 
بودیم. فصلی که در ۲ دیدار سرنوشت ساز که حکم صدرنشینی 
برای استقلال داشت این تیم بازنده میدان های بزرگ بود. تمام 
ترکیب  در  تجربه  با  بازیکنانی  اگر  که  باورند  این  بر  کارشناسان 
استقلال حضور داشتند می توانستند به راحتی از شهرآورد و دیدار 

با پدیده مشهد سربلند بیرون آید.
 حال که پس از کمتر از یک سال روح ستاره ای مانند تیام و جپاروف 
در کالبد پاتوسی، رحمتی و منتظری دمیده شد، استقلال باید 
لیگ نوزدهم را برای آزمون و خطای جوانان شروع کند، جوانانی که 
برخی از آنان تنها تجربه چند بار حضور در ورزشگاه آزادی دارند و 
ممکن است در بازی های بزرگ تحت تأثیر شرایط مسابقه، عملکرد 

نامناسب داشته باشند.

 اینکه تیم استقلال تهران به عنوان یک مدعی در لیگ برتر و لیگ 
قهرمانان در ۳۶۵ روز گذشته ۲۶ بازیکن جوان و تأثیر گذار خود را 
از دست داده است یک واقعیت است واقعیتی که نمی شود آن را 
در قالب برنامه های درآمد زایی باشگاه با فروش بازیکن تعریف کرد، 
چون هواداران تربیت جوانان و جوانگرایی محض را نمی پسندند 
بلکه برای کری خوانی برابر حریفان نیاز با نتایج برتر و قهرمانی 

دارند.

چرا مدیران استقلال در تمدید قرارداد بازیکنان تاثیرگذار ناکام هستند؟

 تکرار تراژدی تیام برای پاتوسی

دوستانه  بازی  از  پس  پوگبا  پل 
به  حاضر  استرالیا  در  منچستریونایتد 

مصاحبه با خبرنگاران نشد.
مختلفی  شایعات  که  روزهایی  در 
او  شود،  می  شنیده  پوگبا  پل  پیرامون 
در تمرینات پیش فصل یونایتد در پرث 
استرالیا سخت در تلاش است تا از لحاظ 
نزدیک  خود  همیشگی  فرم  به  بدنی 

شود.
 پوگبا در اولین بازی دوستانه پیش فصل منچستر برابر پرث گلوری، یک نیمه نیمکت 
نشین بود ولی در نیمه دوم وارد میدان شد و پاس گل اول تیمش را به راشفورد داد و 
سپس جیمز گارنر، گلی دیگر به ثمر رساند تا شیاطین سرخ با دو گل پیروز شوند. در 
این بازی همه بازیکنان یونایتد به جز داوید دخیا فرصت حضور در میدان را پیدا کردند.
پس از اتمام مسابقه، بسیاری در انتظار پوگبا و مصاحبه با او بودند اما ستاره فرانسوی 

در پاسخ گفت که هیچ حرفی برای گفتن ندارد و نیازی به مصاحبه نمی بیند.
اوله گنار سولسشر سرمربی منچستریونایتد نیز در پاسخ به سوالی در مورد نقش پوگبا 
در تیم و احتمال کاپیتانی او در فصل آینده گفت:» الان نیازی به بحث در این مورد 
نیست. بعدا در موردش حرف خواهیم زد.«  گفته می شود سران یونایتد در واکنش 
به پیشنهاد جدید رئال، قیمت پوگبا را ۱8۰ میلیون پوند اعلام کرده اند و تحت هیچ 

شرایطی راضی به از دست دادن این بازیکن نیستند.

سرمربی پیشین نراتزوری معتقد است 
اینتر این فصل می تواند به قهرمانی سری 

A ایتالیا برسد.
 یوونتوس در هشت سال اخیر قهرمان 
بلامنازع سری A ایتالیا بوده و هیچ تیمی 
پوشان  راه راه  قهرمانی  مانع  نتوانسته 
است  معتقد  خاض  آقای  شود.  تورین 
اینتر با آنتونیو کونته باید این فصل فاتح 
که  است  حالی  در  این  شود،  اسکودتو 

آخرین قهرمانی نراتزوری در بالاترین سطح فوتبال باشگاهی ایتالیا در سال ۲۰۱۰ با 
خود او بوده است.

ژوزه مورینیو که در زمان حضورش در منچستریونایتد با چلسیِ تحت هدایت آنتونیو 
کونته بارها تقابل کرد، در گفت وگو با روزنامه ایتالیایی »گاتزتا دلو اسپورت« گفت: اینتر 

باید این فصل فاتح سری A شود و اطمینان دارم که می توانند این کار را بکنند.
سرمربی پیشین تیم های رئال مادرید و چلسی که پس از اخراج شدنس از سمت 
سرمربیگری منچستریونایتد در ماه دسامبر ۲۰۱8 دیگر هدایت تیمی را برعهده 
نداشته، درباره چالش بعدی اش در دوران حرفه ای اش اظهار داشت: در حال حاضر 
به  زبانی است که نمی دانم. من  تنها  آلمانی هستم چون  زبان  یادگیری  در حال 
زبان های انگلیسی، اسپانیایی، پرتغالی، فرانسوی و ایتالیایی صحبت می کنم. بعد از 

آن هم نمی توانم چیزی را غیرمحتمل بدانم، حتی سرمربیگری در آلمان را.

باشگاه بایرن مونیخ از تلاش برای جذب کالوم 
هادسون اودوی، پدیده جوان چلسی منصرف 
نشده و قصد دارد پیشنهاد جدیدی به باشگاه 
انگلیسی ارائه دهد. روزنامه انگلیسی دیلی میل 
با وجود رد درخواست اولیه بایرن  مدعی شد 
از  اودوی،  هادسون  کالوم  جذب  برای  مونیخ 
سوی چلسی، این باشگاه آلمانی از تلاش برای 
جذب پدیده جوان انگلیسی منصرف نشده و به 
زودی پیشنهاد جدیدی به مبلغ ۴۵ میلیون پوند 

به آبی های لندن ارائه خواهد داد.  بر اساس این گزارش، بعد از رد پیشنهاد اولیه بایرن مونیخ 
که به مبلغ ۳۵ میلیون پوند بود، این باشگاه آلمانی این هفته پیشنهاد دوم خود را ارائه خواهد 

کرد که ۱۰ میلیون پوند بیشتر خواهد بود.  
حسن صالح حمیدزیچ، مدیر ورزشی بایرن هفته گذشته بر تمایل بایرن به جذب هادسون 

اودوی تاکید کرد و گفت باشگاه آلمانی از تلاش برای جذب او منصرف نشده است.
 این در حالی است که فرانک لمپارد، سرمربی جدید چلسی گفته است هادسون اودوی را 
نیاز دارد و این پدیده ۱8ساله انگلیسی در برنامه های فصل آینده اش نقش محوری خواهد 

داشت.   
بایرن بعد از جدایی دو بازیکن کهنه کارش، آرین روبن و فرانک ریبری، مصمم است وینگری 
بااستعداد به ترکیب خود اضافه کند و هادسون اودوی اصلی ترین هدفی است که به این 

منظور انتخاب کرده است.  

 پوگبا: 
هیچ حرفی برای گفتن ندارم

مورینیو: اینتر این فصل باید فاتح 
اسکودتو شود

 تلاش دوباره بایرن برای جذب
 ستاره انگلیسی چلسی
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فصل جدید تناقضات تحریمی آمریکا علیه ایران

چرا آمریکا از تحریم ظریف منصرف شد؟

 تحریم محمد جواد ظریف گرچه استراتژی متناقض آمریکا در انسداد راه مذاکره، 
همزمان با هیاهوی پیشنهاد مذاکره را آشکار کرد اما ۲۰ روز پس از اعلام تحریم رئیس 
دستگاه دیپلماسی و همزمان با سفر او به نیویورک به نظر می رسد مقامات کاخ سفید 

مجبور شدند تحریم وزیر امور خارجه ایران را از دستور کار خارج کنند.
وزیر امور خارجه ایران عصر روز ۲۲ تیرماه  به منظور شرکت در نشست سالانه مقامات 
عالیرتبه شورای اقتصادی - اجتماعی ملل متحد عازم نیویورک شد. تا پرونده یکی دیگر 
از تهدیدات تحریمی آمریکا فعلًا بسته شود. سوم تیرماه امسال وزارت خزانه داری آمریکا 
اعلام کرد که رهبر انقلاب و »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه را در فهرست اشخاص 
حقیقی تحریم ها قرار داده است. تصمیمی که از همان ابتدا مضحک و غیرقابل اجرا به 
نظر می رسید. تحریم رهبری که قصدی برای حضور در آمریکا نداشته و نخواهد داشت، 
نمی توانست استراتژی عاقلانه ای باشد همانطور که تحریم وزیر امور خارجه ایران آن هم 
زمانی که پیش از هر دوره ای آمریکا پروپاگاندای مذاکره محور در جهان به پا کرده است؛ 
به دور از منطق و خرد بود.هرچند این اقدام آمریکا واکنش های بسیاری به دنبال داشت 
اما بی اعتنایی ظریف هم در نوع خود جالب بود. وزیر امور خارجه در واکنش به تحریم 
احتمالی خود گفته است: هر کسی که مرا می شناسد می داند من یا خانواده ام هیچ ملک 
و املاکی خارج از ایران نداریم. من شخصاً حتی یک حساب بانکی هم خارج از ایران 
ندارم. ایران همه زندگی من و یگانه جایی است که به آن تعهد دارم. بنابراین هیچ مشکل 

شخصی با تحریم های احتمالی ندارم.
به فاصله ۲۰ روز پس از اعلام تصمیم کاخ سفید؛ به نظر می رسد دونالد ترامپ و تیم 
همراه به اشتباه بودن اقدام خود پی برده اند. خبرگزاری رویترز روز پنجشنبه ۲۰ تیرماه به 
نقل از دو منبع آگاه در دولت آمریکا گزارش داده است که آمریکا موضوع تحریم ظریف 
را فعلًا از دستور کار خود خارج کرده و معلق نگه داشته است. هرچند تاکنون دلیل 
مشخصی برای این تصمیم اعلام نشده اما برخی این تعلیق را خواست »مایک پمپئو« 
وزیر امور خارجه آمریکا دانسته اند. به نظر می رسد شدت دوگانگی در سیاست های اعمالی 
واشنگتن سبب شده حتی نزدیک ترین افراد به ترامپ هم گاهی از تضاد موجود در آن 

به سخن آیند.
* چرا ظریف تحریم می شود؟

تحریم اشخاص حقیقی، مقام ها و مسئولان جمهوری اسلامی پرونده تازه ای در 
عرصه تعاملات دو کشور نیست. آمریکا چهار دهه مقامات ایرانی را به دلایل متنوع مورد 
تحریم قرار داده و ظریف تازه ترین این فهرست بوده است. نکته قابل توجه درباره ظریف 
این است که تحریم وزیر امورخارجه کشوری مستقل و عضو جامعه ملل؛ قانونی و حقوقی 
و حتی عرفی نیست اما اینکه چرا آمریکا با وجود ادعای قانونمداری در نظام بین الملل 
تن به چنین اقدام غیرقانونی داده است می تواند دو پاسخ داشته باشد؛ پاسخ نخست در 
تناقضات رفتاری اشاره شده از سوی کاخ سفید است و پاسخ دوم ریشه در شخصیت و 
عملکرد خود ظریف دارد.دیپلمات کهنه کار ایرانی بیش از هر مذاکره کننده ای، طرف 
مذاکره خود یعنی آمریکا را می شناسد. نزدیک به چهاردهه زیست و تحصیل در ایالات 
متحده آمریکا او را با لایه های مختلف سیاست ورزی این کشور آشنا کرده است. ظریف 
در یک سال گذشته کوشیده است پشت پرده تصمیمات در کاخ سفید را با معرفی »تیم 
بی« علنی کند و تحلیلگران تحریم او را واکنشی به این تلاش عنوان می کنند. چهل سال 
حضور در مجامع بین المللی، ۶ سال وزارت و به سرانجام رساندن پرونده هسته ای ایران، 
ظریف را به چهره ای جهانی با وجهه قابل قبول تبدیل کرده است. چهره ای که در داخل 

ایران هم محبوب است به گونه ای که استعفایش می تواند تلاطم سیاسی به وجود آورد.
ظریف با وجود تمام فشارهای داخلی و خارجی طی ۶ سال مسئولیت خود، تلاش 
کرده است از مسیر دیپلماسی دور نشده و تسلیم ادبیات جنگ طلبانه کاخ سفید نشود. 
تحریم ظریف به نوعی واکنش عصبی آمریکا به منطق و استدلال ظریف است. تنها در 
همین یک ماه گذشته تعاملات توییتری وزیر امورخارجه ایران؛ اجازه نداد تجاوز پهپادی 
آمریکا به حریم هوایی ایران با ادعاهای کاخ سفید روایت شده و به ابزاری برای فشار به 

ایران تبدیل شود.
* چرا ظریف تحریم نمی شود؟

دولت ترامپ طی سه سال عمر خود نشان داده است که رفتار متعادلی دست کم در 
سیاست خارجی خود ندارد؛ بر اساس همین رفتار، اعلام تحریم وزیر امور خارجه ایران 
و سپس تعلیق آن چندان جای تعجب ندارد. از سوی دیگر، اما می توان در گمانه زنی 
دلایل تعلیق این تحریم را دقیقاً همان دلایل تحریم عنوان کرد. ظریف نماد دیپلماسی 
و کارکردهای آن دست کم در یک دهه گذشته است؛ محرومیت او که با نام »برجام« 
در جهان شناخته می شود دیگر تنها نماد تحریم یک شخص نیست بلکه نشانه آشکار 
تحریم دیپلماسی از سوی قدرتی است که خود را مدعی این اصل می داند. تحریم ظریف 
محبوب؛ آمریکا را بیش از پیش نزد مردم ایران منفور خواهد کرد و در نهایت نشان دهنده 
عجز واشنگتن برابر منطق ظریف است.کاخ سفید با آغاز تحریم ها علیه ایران، ادعا کرده که 
این تحریم ها نه علیه مردم که علیه حکومت است اما محدودسازی ورود دارو و غذا به ایران 
چندان با این ادعا نمی خواند. از سوی دیگر ترامپ بارها ایران را به تنش در منطقه متهم 
کرده است در حالی که ناوگان دریایی آمریکا از هزاران کیلومتر دورتر از منطقه خلیج 
فارس، در این منطقه حاضر شده و تحرک نظامی دارند. در موضوع برجام هم آمریکا در 
حالی افزایش غنی سازی اورانیوم ایران را نقض برجام می داند که آغاز پروسه نقض برجام 
با خروج این کشور آغاز شد. تحریم ظریف هم تازه ترین فصل از داستان های تناقض 
آمریکایی است که به نظر می رسد با صدور ویزای ظریف و حضور او در مقر سازمان ملل 

این فصل هم هرچند موقت اما به پایان رسیده است.

معاون سیاسی وزیر کشور:

با تخلفات انتخاباتی پس از تذکر
 برخورد می کنیم

 معاون سیاسی وزیر کشور گفت: استانداری ها با دقت تمام فعالیت های انتخاباتی را 
رصد می کنند و به آ نها اعلام شده که در صورت مشاهده تخلفی ابتدا به فرد متخلف تذکر 
داده شود شاید فرد متوجه نیست که این رفتارش مصداق تخلف است اگر توجه نکرد ما 

در هیئت های اجرایی به آن رسیدگی خواهیم کرد.
جمال عرف در خصوص تعداد مدیرانی که برای شرکت در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی تا به امروز استعفا داده اند، گفت: بر اساس ماده ۲۹ قانون انتخابات کلیه مدیرانی 
که در سطح ملی و استانی مشمول استعفا باشند را اعلام کردیم اکنون نیز ما آمار مدیران 
وزارت کشور را داریم البته تاکنون مدیران سایر دستگاه ها نیز استعفا کردند که هنوز آ مار 
آنها به طور دقیق به ما اعلام نشده است.وی ادامه داد: در مجموعه وزارت کشور یک 
معاون وزیر، یک استاندار بیش از ۱۵ فرماندار و تعدادی از معاونان فرماندار، مدیران کل 
ستادی استانداری ها که حدود ۵۰ نفر می شوند برای شرکت در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی استعفا دادند و بلافاصله جایگزین آنها معرفی شدند.معاون سیاسی وزیر کشور در 
خصوص آغاز تبلیغات پیش از موعد کاندیداها گفت: قطعا این کار تخلف است و مواردی 
که مصداق تبلیغات پیش از زمان انتخابات است را ما اعلام کردیم. استانداری ها هم با دقت 
تمام فعالیت های انتخاباتی را رصد می کنند و به آ نها اعلام شده که در صورت مشاهده 
چنین تخلفی ابتدا به فرد متخلف تذکر داده شود شاید فرد متوجه نیست که این رفتارش 
مصداق تخلف است اگر توجه نکرد ما در هیئت های اجرایی به آن رسیدگی خواهیم کرد.

عرف در پاسخ به این سوال که در هفته های اخیر برخی پدران معنوی و لیدرهای 
برخی جناح ها شروع به سفرهای استانی و تبلیغات نامحسوس کردند و یا اینکه سایتی 
اعلام کردند جهت دعوت مردم و واجدان شرایط کاندیدا شدن برای ثبت نام و معرفی 
شدن از طرف آن جناح آیا اینگونه تحرکات مصداق تخلف است یا خیر؟ اظهار داشت: 
قانون می گوید فردی که می خواهد داوطلب شود نباید تبلیغ کند حالا اگر جریان ناظر 
بر فرض بخواهد چنین کاری کند این قابل بررسی است ولی قانون تصریحی ندارد. اما 
توصیه ما در کل این است که همه ملتزم به قانون باشیم و قانون را رعایت کنیم و در 
زمان مشخص شده برای تبلیغات فعالیت خود را آغاز کنیم.عرف در خصوص آغاز زمان 
تبلیغات انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: مهلت استعفا برای شرکت در انتخابات 
۱۶ خرداد بود و شش ماه بعد از آن یعنی دهم آذر ثبت نام ها آغاز می شود و بعد از احراز 
صلاحیت و اعلام افراد واجد شرایط که به فرمانداری ها اعلام می شود زمان تبلیغات به 
مدت یک هفته آغاز می شود.وی در خصوص حضور مردم در انتخابات گفت: جهت گیری 
ما در وزارت کشور بر اساس سیاست های کلی و ابلاغی است و تلاش خود را در این زمینه 
انجام خواهیم داد. برداشت من این است که با توجه به شرایط بین المللی و تهدیداتی که 

صورت گرفته مردم احساس مسئولیت خواهند کرد و انتخابات خوبی خواهیم داشت.

نکتـه

خبــر

سخنگوی دولت هدف از اصلاح ساختار بودجه را تنگ تر 
کردن بودجه ندانست و گفت: اصلاح ساختار بودجه در جهت 
بهبود معیشت مردم به ویژه برای دهک های پایین جامعه، روان 

سازی اقتصاد کشور و رهانیدن اقتصاد از نوسانات خواهد بود.
علی ربیعی در نشست خبری روز یکشنبه  ضمن تبریک تولد 
امام رضا )ع( گفت: امام رضا )ع( آموزگار بزرگ گفت و گوی بین 
فرهنگی و احتجاج رضوی بود، بی تردید درخشان ترین دوره 
روشنگری و اثبات منطق دینی در مقابل گفتمان های معارض 
مربوط به دوره تاریخی درخشانی است که امام همام می زیستند 
و گسترش تمدن اسلامی در این دوره زمانی برای ما آموزه 
هایی دارد که امروز هم همین منش و روش بر توسعه فرهنگی 
دینی ما موثر است.ربیعی ادامه داد: امروز روز محیط بان است 
و من به همه محیط بانان تبریک عرض می کنم. خوشبختانه 
در دولت یازدهم لایحه حمایت از محیط بانان را تصویب کردیم 
که بتوانند در استفاده سلاح های گرم به مثابه نیروهای انتظامی 
محسوب شوند.سخنگوی دولت تصریح کرد: از ۲۳ تیر ماه ارائه 
بیمه تکمیلی به محیط بانان آغاز شد و تجهیزات و تکنولوژی های 
مدرن برای محیط بانان خریداری شده است. امیدوارم هر ایرانی 

به عنوان یک محیط بان باشد.
وی گفت: در هفته بهزیستی هستیم من به همه خانواده بزرگ 
بهزیستی این هفته را تبریک می گویم. به سالمندانی که تنها 
زندگی می کنند و براثر فقدان سیاست های سالمندی با پدیده 

سالمند تنها هم در آینده نزدیک مواجه خواهیم بود.
ربیعی ادامه داد: این هفته نیز هفته تامین اجتماعی است، 
امیدوارم ما بتوانیم نظام تامین اجتماعی را به نحوی دنبال کنیم 

که ایرانیان ریسک زندگی شان در دوره سالمندی کمتر شود.
سخنگوی دولت افزود: یکی از بحث های مهمی که در اصلاح 
ساختار بودجه دنبال می شود و در جلسه شنبه سران سه قوه 
دنبال شد اصلاح ساختار نظام مالیاتی و نظام تامین اجتماعی 
بود که در نظام مالیاتی باید از افرادی که برخوردار هستند بتوانیم 
دریافت های بسزایی داشته باشیم و به افرادی که نیازمند هستند 

در نظام تامین اجتماعی خدمات عمومی بیشتری را ارایه کنیم.
وی افزود: برای ذی نفعان بهزیستی و مددجویان امسال 
افزایش ۱۰۰۰ میلیاردی داشتیم و به ۲,۷۰۰ میلیارد تومان رسید 

و احتساب فرد دیگر با ضریب خانواده محاسبه می شود.
ارزان  *  اختصاص 3هزار میلیارد تومان تسهیلات 

قیمت برای مناطق سیل زده 
 ربیعی به جلسه دولت اشاره کرد و گفت: در جلسه دولت 
آیین نامه اجرایی استانداردهای کالا و تجهیزات پزشکی با هدف 
ارتقاء سلامت و بهداشت عمومی به تصویب رسید. این آیین نامه 
کمک می کند که ما عدول از کالا و تجهیزات پزشکی را نداشته 
باشیم و با کیفیت بیشتری بتوانیم دولت بتواند برنامه اش را دنبال 
کند.سخنگوی دولت افزود: لایحه مربوط به فعالیت صندوق های 
قرض الحسنه اصلاح شد، صندوق های قرض الحسنه و بعضی 
اعتباری مسیرهایی را رفتند که عدم تعادل های  موسسات 
اقتصادی را به دنبال داشت. امروز در دولت برای تقویت نقش 
نظارت بانک مرکزی بر این صندوق ها لایحه ای تصویب شد که 
تقدیم مجلس می شود تا این صندوق ها اطمینان بخش تر فعالیت 

کنند و از سوء استفاده های احتمالی جلوگیری شود.
ربیعی ادامه داد: بر اساس تقسیمات کشوری اصلاحاتی در 
استان های خوزستان، فارس، اردبیل و همدان در دولت در دستور 
کار قرار گرفت و برخی از ارتقاءها در این استان ها صورت بگیرد.

وی اضافه کرد: در جلسه دولت همچنان رسیدگی به مشکلات 
سیل زدگان بررسی شد و ۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات ارزان 
قیمت برای جبران خسارات و بازسازی زیرساخت های آسیب 
دیده ناشی از سیل را برای وزارتخانه های جهاد، صمت و سازمان 

بنادر و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اختصاص دادیم.
* ثبات نسبی در بازار ارز بوجود آمده است

ربیعی همچنین درباره نوسانات بازار و شرایط اقتصادی کشور 
افزود: تحریم ها شرایطی را ایجاد کرده که بعضاً اقتصاد کشور را 
تحت تأثیر قرار داده است، اما بیشتر نوسانات ارزی و تورم، ناشی 

از جنگ روانی آمریکا بوده است.
سخنگوی دولت اظهار داشت: تحریم های فعلی آمریکا علیه 
ایران با دوره های قبلی آن به هیچ عنوان قابل مقایسه نیست، 
ناامنی های روانی جامعه ما ناشی از جنگ روانی طرف مقابل بوده 

است.
کشور  اقتصاد  در  را  خوبی  علائم  امروز  کرد:  تصریح  وی 
می بینیم، تورم ماهیانه کاهش پیدا کرده و ثبات نسبی در بازار 
ارز بوجود آمده است. همه با هم باید به ایجاد فضای آرام و امنیت 

روانی داخلی کمک کنند تا ثبات در بازارها ایجاد شود.
ربیعی گفت: علاوه بر پایین آمدن نرخ تورم، نرخ رشد تولید 
صنعتی و کشاورزی ما در دو ماه اخیر بهبود پیدا کرده است. ۱۸ 

ماه سختی داشتیم ولی ۲۴ ماه رو به بهبودی را خواهیم داشت.
* امکان سو استفاده ازشرایط تحریم دیگر وجود ندارد

وی در بخش دیگر از اظهارات خود گفت: درست است که 
آمریکایی ها تجارب تحریم های قبلی را داشتند که ما را تحریم 
کنند اما ما هم تجارب تحریم دور قبل را در عدم شکل گیری 

باندهایی که بخواهند از پول مردم جیب خودشان را پر کنند 
تدابیر بسیاری اندیشیده شده است.ربیعی افزود: به خصوص این 
اتفاقات در حوزه نفت رخ می داد و من اطلاعات دقیق دارم که با 
همکاری هایی که بین دستگاه های اطلاعاتی امنیتی و وزارت نفت 
صورت می گیرد، قطعاً شرایطی که بتوانند مانند گذشته از تحریم 
سو استفاده کنند، دیگر به وجود نخواهد آمد و تمام تلاش آقای 

زنگنه هم در این جهت دنبال می شود.
* دولت هیچ دخالتی در پرونده نجفی نداشته است 

سخنگوی دولت با اشاره به پرونده قضائی نجفی -شهردار 
اسبق تهران- و اینکه گفته می شود برخی از سوی دولت در روند 
پرونده دخالت هایی دارد، گفت: ما به تفکیک قوا و اینکه دولت در 
هیچ امر قضائی نباید دخالت کند معتقدیم؛ و در موضوع آقای 
نجفی هم از طرف دولت هیچ گونه اعمال نظر و دخالتی صورت 
نگرفته است؛ در اینجا حقوق انسان ها مطرح است و باید بگذاریم 

دستگاه عدالت و قضا کار خودش را انجام دهد.
* امنیت آبراه های منطقه را کشورهای منطقه تأمین 

می کنند
ربیعی همچنین درباره توقف نفتکش ایرانی در تنگه جبل 
الطارق گفت: اقدامات حقوقی لازم را برای نفتکش توقیف شده 
ایرانی توسط نیروهای نظامی انگلیس را پیگیری می کنیم؛ اساساً 
دادگاه جبل الطارق و اقداماتی که صورت می گیرد تحت تأثیر 
سیاست های دولت انگلیس بوده و واقعی نیست و خوشبختانه 
خود دادگاه نیز اسناد محکمی را نتوانستند به دست بیاورند و 
خدمه کشتی را آزاد کرده اند.سخنگوی دولت افزود: البته از شواهد 
امر و مجموعه اقدامات حقوقی جمهوری اسلامی ایران که به عمل 
آورده است و همچنین اظهارات اخیرانگلیسی ها می توان پیش 
بینی کرد که آنها منصرف خواهند شد چون مقصد این کشتی 

جایی نیست که انگلیسی ها اعلام کرده اند.
وی تصریح کرد: اتحادیه اروپا نیز دیدگاه و واکنش یکسانی در 
زمینه توقف این نفتکش، با انگلیسی ها ندارد و انگلیسی ها در این 
موضوع تنها مانده اند. آنها اعلام کرده اند می خواهند ناو به منطقه 
بفرستند، اما توصیه ما این است که به جای اعزام ناو، بگذارند 
امنیت منطقه و آبراه های کشتیرانی منطقه توسط کشورهای 
درباره  دولت  شود.سخنگوی  تأمین  بهتری  به شکل  منطقه 
رفتارهای رئیس جمهوری آمریکا در قبال ایران بیان کرد: ترامپ 
امروز از ۱۲ شرط خود برای مذاکره با ایران عدول کرده است، و 
فقط بیان می کند »ایران نباید سلاح کشتار جمعی تولید کند« 
که ما نیز این موضوع را بارها عنوان کرده ایم که تولید، نگهداری 
و استفاده از این سلاح ها از نظر جمهوری اسلامی ایران محکوم 
است؛ علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی نیز پیش تر 
پاسخ داده بود که آنها با این مواردی که می گویند به دنبال بهانه 

جویی هستند.
* اصلاح ساختار بودجه، تنگ تر کردن بودجه نیست 

ربیعی همچنین درباره اهداف اصلی اصلاح ساختار بودجه 
کشور گفت: اصلاح ساختار بودجه یک هدف اولیه و اهداف فوری 
و درازمدت دارد؛ هدف فوری آن است که اقتصاد کشور را از 
نوسانات قیمت نفت دور نگه داریم و اما هدف درازمدت آن برای 

آینده ایران و ثبات اقتصاد ایران است.
سخنگوی دولت افزود: ما برای برخی از تصمیم گیری مهم 
به اصلاحات نیاز داریم، همواره یکی از مشکلات ما در تصمیمات 
مهم عدم اجماع بوده است، اما اکنون وقتی یک اجماع در تمام 
ارکان، در سران سه قوه مطرح می شود و رهبر معظم انقلاب نیز 
آنرا تأیید می کنند به ما کمک می کند آن اجماع در تصمیم گیری 

را دنبال کنیم.
ربیعی تاکید کرد: اصلاح ساختار بودجه به نفع مردم و در 
جهت بهبود معیشت مردم به ویژه برای دهک های پایین جامعه و 
روان سازی اقتصاد کشور و رهانیدن اقتصاد از نوسانات )اقتصادی( 

خواهد بود.
سخنگوی دولت بیان کرد: منظور از اصلاح ساختار بودجه، 
تنگ تر کردن بودجه نیست، یک زمان این مفهوم برای اقتصاد 
مقاومتی نیز مطرح بود، اما مفهوم اقتصاد مقاومتی افزایش تاب 

آوری اقتصادی است.
* تشکیل بخش بازرگانی در وزارت صمت

وی درمورد تشکیل بخش بازرگانی در وزارت صمت گفت: 
اختیارات حوزه بازرگانی وزارت صمت و همچنین اختیارات بخش 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی به قائم مقام وزیر صنعت، معدن و 
تجارت تفویض شد، در حقیقت هماهنگی بالایی میان وزیر جهاد 

کشاورزی و وزیر صمت ایجاد شده است.
سخنگوی دولت در زمینه تأمین کالاهای مورد نیاز مردم افزود: 
مهمترین مساله، خرید به موقع، توزیع و نظارت بر قیمت ها است 
و قطعاً با این تصمیم وضعیت بهتری نسبت به گذشته خواهیم 
داشت؛ نتیجه اولیه این تصمیم این است که با هماهنگی های 
صورت گرفته نسبت موجودی برخی اقلام و کالاها در انبارهای 
ما، ۵۰ درصد بیشتر از سه ماهه اول سال گذشته است. زیر به 
موقع خریداری کردیم و اکنون در انبارها موجود است.ربیعی 
اظهار داشت: معمولاً در زمان سفارش و خرید کالاها و تخصیص 
ارز قبلًا با مشکلاتی رو به رو بودیم، با هماهنگی دو وزارتخانه و 
رئیس کل بانک مرکزی که سه ضلع این تصمیم )تشکیل بخش 
بازرگانی در وزارت صمت( تخصیص ارز، خرید به موقع انجام 
می شود و همچنین با نظارت بر قیمت ها به سمت کنترل بیشتر 

بازار حرکت خواهیم کرد.
* سریال را در حد یک سریال بررسی کنیم

ربیعی در پاسخ به سوالی در مورد بازداشت فریبا عادلخواه که 
گفته می شود تبعه ایران و فرانسه است گفت: اطلاعی در این 
زمینه ندارم، خبر را شنیدم و نمی دانم چه کسی و به چه دلیلی 

وی را بازداشت کرده است.
وی درباره سریال »گاندو« و تبادل »جیسون رضائیان« و 
ارتباط آن با ساخت این سریال گفت: قصد ورود به این موضوع را 
ندارم. محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری هم در این باره 
موضع گرفتند. یک سریال را در حد یک سریال باید بررسی کرد.

سخنگوی دولت درباره اینکه آیا فکر نمی کنید برای ساخت 
یکسری برنامه ها و مستندهایی که محتوای سیاسی و امنیتی 
دارد نهادی بالادستی به محتوای آنها نظارت کنند که مانند 
سریال هایی چون گاندو حواشی نداشته باشید، گفت: ژانرهایی 
که اطلاعاتی است معمولاً علیه یک کشور خارجی است، اما 
اگر خیلی این ژانرها عمیق می شود یک گروه در داخل هستند 
که علیه ناسالم ها کار می کنند ولی کل سیستم را سالم نشان 

می دهند و همیشه این وجود دارد.
وی ادامه داد: البته مسائلی که به امنیت ملی مربوط است باید 

درباره آنها خوانشی صورت بگیرد.
ربیعی ادامه داد: یک بار آقای روستایی و ساداتیان را دیدم که 
ناراحت بودند فیلمشان را به خاطر تعبیری که از زحمت کشان 
نیروی انتظامی داشتند باید تغییر دهند. امیدوارم همه ملاحظات 

منافع ملی را داشته باشند.
سخنگوی دولت گفت: اما این را بگویم زمانی که بحث زندانیان 
در مکاتبات برجام مطرح می شود، اصلًا رضائیان دستگیر نشده 

بود.
* باید جدی تر به سمت عدالت های اجتماعی و دهکی 

حرکت کنیم 
ساختار  در  گرفته  صورت  اصلاحات  درباره  ادامه  در  وی 
اقتصادی و تاثیر آن برای سوخت نیز گفت: ۴ ماه است که 
کمیته های کارشناسی در این زمینه و موضوع سوخت فعالیت 
می کنند که متشکل از مرکز پژوهش های مجلس، نمایندگان قوه 
قضاییه و سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد و دارایی، صمت، 

جهادکشاورزی و بانک مرکزی است.
ربیعی گفت: موضوع سوخت جزیی از یک کل است. طرح 
اصلاح ساختاری بودجه شامل ۴ محور اساسی چون درآمدزایی 
پایدار، هزینه کرد کارا، ارتقای ثبات، توسعه و عدالت و اصلاحات 
نهادی و نظام بودجه ریزی را در جلسه روز گذشته شورای عالی 

هماهنگی اقتصادی به تصویب رساندیم.
سخنگوی دولت افزود: موضوع سوخت به درآمدزایی پایدار بر 
می گردد یکی از برنامه ها، اصلاح یارانه های پنهان سوخت و انرژی 
است و برنامه دوم یکپارچه سازی نظام مالیاتی و تامین اجتماعی 

است. هرکدام از این محورها ۳ یا ۴ برنامه دارند.
وی ادامه داد: در اصلاح ساختار نظام بانکی قبلًا پیش بینی 
نشده بود که در جلسه روز گذشته که این اصلاحات پیشنهاد شد. 
همچنین اصلاح سیاست های حمایتی را داریم که دهک های 
پایین چگونه بیشتر برخوردار شوند و نوعی مبارزه با فقرزدایی را 

هم در این برنامه ها قرار گرفته است.
ربیعی گفت: ۶۰ سال یا بیشتر است که بودجه نویسی داریم 
ولی هنوز عدالت های منطقه ای مطلوب نیست و هنوز سهم فردی 
که در روستاهای زابل و خاش از مواهب برخودار می شود با یک 
تهرانی یکسان نیست. باید به صورت جدی تر در بودجه ریزی به 

سمت عدالت های اجتماعی و دهکی حرکت کنیم.
در  شبانه  زندگی  برای  سیاست گذاری  نیازمند   *

شهرهای بزرگ هستیم 
سخنگوی دولت درباره اوقات فراغت و اولویت های دولت 
گفت: میراث فرهنگی تمهیدات گردشگری را برای تابستان پیش 
بینی کرده است. وزارت آموزش و پرورش در دل برنامه های 
جانبی خود و همچنین صدا وسیما نیز برنامه هایی را برای اوقات 

فراعت در نظر گرفته اند.
اوقات  برای  به سیاست گذاری  ما  کلی  به طور  افزود:  وی 
فراغت نپرداخته ایم. واقعاً شهرهای داریم که فاقد سینما و تئاتر 
و ورزشگاه است و از غروب به بعد زندگی شهری در آنجا وجود 
ندارند. ما نیازمند سیاست گذاری برای زندگی شبانه در شهرهای 
بزرگ هستیم. زندگی شبانه واقعیتی است که می شود برای آن 

سیاست گذاری کرد و به طور سالم دنبال شود.
ربیعی با بیان اینکه در شهرهای کوچک اوقات فراغت واقعاً یک 
مساله است، گفت: کارهای وزارت ارشاد برای گسترش تئاترها و 
سینماها با وام های خرد در حال انجام است اما نیازمند حمایت و 

برنامه ریزی بیشتری در این زمینه هستیم.
* یارانه نان حذف نمی شود

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی مبنی بر گفته های اسحاق 
جهانگیری در همایش فرمانداران مبنی بر عدم ارتباط دولت و 
نخبگان، خاطرنشان کرد: سامان سیاسی ما بر اساس نهادهای 
میانجی به طور کل ضعیف است و ارتباطی با دولت ها ندارد. بحث 
من فقط احزاب سیاسی نیست. نهادهای مدنی، صنفی، اتحادیه 

ها و سندیکاها و گروه های اجتماعی باید شکل بگیرند.
یازدهم و دوازدهم  اهداف ما در دولت  از  وی گفت: یکی 
گسترش این نهادها بود که البته ما در این زمینه موفق بودیم. 
خیریه هایی که در دولت یازدهم و دوازدهم افزایش پیدا کرده، 
به اندازه کل خیریه هایی است که در گذشته شکل گرفته است. 
گروه هایی که مجوز گرفتند این گروه ها تعداد آنها قابل توجه بوده 
است. سهولت در دادن مجوز، آیین نامه هایی که مجوز می دادند را 
اصلاح کردیم. جامعه اگر می خواهد با ثبات بماند باید با نهادهای 

میانجی ارتباط داشته باشد.
ربیعی در ادامه به سرمایه های اجتماعی اشاره کرد و گفت: 
سرمایه اجتماعی هم بحث بسیار گسترده ای است بخشی از آن 
اعتماد است. درست است که مشکلات مادی وجود دارد و باعث 
کاهش اعتماد شده است ولی نوع بازتاب اخبار و عدم تحلیل آنها 
نیز در این مسیر تاثیرگذار است. آنچه که ما امروز در مقابل ترامپ 
ایستادیم انسجام اجتماعی ما بوده است. ایستادگی ما در این ۴۰ 
سال نتیجه اعتماد مردم به کلیت نظام و مسولان بوده است و 
باید در جهت افزایش تقویت اینها تلاش کنیم بنابراین دل نگرانی 

آقای جهانگیری بسیار درست است.
سخنگوی دولت درباره اینکه اظهارات وزیر اقتصاد در خصوص 
طراحی بسته حمایتی و ارائه آن به دولت، خاطرنشان کرد: ۸ 
هزار و ۴۰۰ میلیون تومان برای سیاست های اجتماعی پیش بینی 
کردیم که این بودجه برای اقشار خاص مانند زنان سرپرست 
خانوار و مددجویان در نظر گرفته شده است. طبق آخرین آماری 
که دارم ۱۱ میلیون نفر مشمول دریافت این بسته های ۳۰۰ هزار 

تومانی بودند که در ماه مبارک رمضان داده شد.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه حذف سه دهک 
از دریافت یارانه ها از چه زمانی اجرایی خواهد شد، گفت: در خبرها 
آمده بود یارانه نان حذف شده است، که این موضوع به هیچ عنوان 
صحت ندارد و یارانه نان حذف نخواهد شد، آنچه اتفاق افتاد برای 

آردهای صنعتی بود.
دریافت  از  دهک  سه  درخصوص حذف  داد:  ادامه  ربیعی 
یارانه ها باید بگویم به طور سنتی هر اندازه مقدور باشد انجام 
می دهیم. درسال های ۹۴و ۹۵ پنج میلیون نفر از سه دهک 

حذف کردیم، برنامه جدیدی نیست و همان قبلی است.

سخنگوی دولت:

هدف اصلاح ساختار بودجه بهبود معیشت مردم است

در تابسـتان سـال ۹۷ مصاحبه هـا و تحـرکات فـراوان نماینـدگان مجلـس دهـم 
امیـدواری فراوانـی بـرای جامعـه درباره اقدام اساسـی و بنیادین آنان در مسـیر شـفاف 
سـازی اقدامـات ایـن قوه مهم کشـور ایجـاد کرده بود، اما در تابسـتان سـال ۹۸ به نظر 
مـی رسـد نماینـدگان بـرای انجام این شـفافیت آن طور که باید و شـاید عزمی راسـخ 
ندارند.نقل شـده اسـت در بحبوحه هیجانات نهضت ملی شـدن صنعت نفت و پس از 
آنکـه دکتر محمد مصدق به دلیل مخالفت شـاه بـا افزایش اختیاراتش در سـال ۱۳۳۱ 
از مقام خود اسـتعفا داد، فوراً در ۲۵ تیرماه همان سـال مجلس شـورای ملی تشـکیل 
جلسه داد و نمایندگان حاضر در جلسه احمد قوام، سیاستمدار مقتدر و باسابقه کشور 
را بـه اتفـاق آرای موافـق و تنهـا با یک رأی ممتنع برای مقام نخسـت وزیری مناسـب 
دانستند. همین رأی محکم مجلس هفدهم شاید یکی از دلایلی بود که قوام السلطنه 
در آن جمـع، مغرورانـه نطـق معروف »کشـتیبان را سیاسـتی دگـر آمد« را سـر دهد. 
امـا ایـن رأی قاطـع تنهـا ۴ روز دوام داشـت پـس از قیـام ۳۰ تیـر ۱۳۳۱ کـه با حضور 
گسـترده طرفـداران دولـت ملی و بـا حمایت آیت الله کاشـانی صورت گرفـت، ورق به 
کلی برگشـت، قوام اسـتعفا داد و مصدق بار دیگر در جایگاه نخسـت وزیری نشسـت.

امـا آن چیـزی کـه در ماه های بعـد از این قیام ملی، موجبات مزاح محافل سیاسـی 
شـد، همـان تـک رأی بـه ظاهر منفعلانه و بی تأثیر »ممتنع« به نخسـت وزیـری قوام 
بـود کـه حـالا و در روزهایـی کـه به نظر می رسـید مصدق با حمایت پرشـور مـردم به 
اوج قدرت بازگشـته اسـت، نمادی قهرمانانه پیدا کرده بود. بسـیاری از نمایندگان وقت 
مجلس شـورای ملی مدعی مالکیت آن تک رأی بودند و بازار نقل داسـتان های پررنگ 
و لعـاب و صدالبتـه انـکار روایت های دیگران به شـدت داغ شـد. در نهایت هم هیچ گاه 
مشـخص نشـد واقعاً آن تک رأی ممتنع متعلق به چه کسـی بود؟! حال امروز پس از 
گذشـت بیش از ۶ دهه از روزی که در مجلس هفدهم شـورای ملی با ریاسـت حسـن 
امامـی تکلیـف آن رأی پـر از حـرف و حدیثـی در ابهامـی ابـدی فرو رفـت، در دهمین 
دوره مجلـس شـورای اسـلامی بـه ریاسـت علـی لاریجانـی تلاش های ضـد و نقیضی 
بـرای تصویـب طرح شـفافیت آرای نماینـدگان صورت می گیـرد. طرحی کـه به یاری 
پیشـرفت تکنولوژی، نقطه اصلی اتکای خودش را بر شـفاف بودن آرای موافق / مخالف 
/ ممتنع نمایندگان مردم درباره طرح ها و لوایح مختلف صحن علنی و کمیسیون های 

تخصصی مجلـس می داند.
* ترافیک طرح از هر سو…

بـرای اولیـن بـار در آذرماه سـال ۹۶ بود کـه در میان نماینـدگان طرحی به منظور 
شـفافیت آرای نمایندگان مطرح شـد. اما این طرح که به ابتکار محمدجواد فتحی و با 
امضـای ۳۸ نفـر دیگر از نمایندگان فراکسـیون امید مجلس مطرح شـده بود، هیچ گاه 
نتوانسـت از فیلتر هیئت رئیسـه مجلس عبور کرده و به صحن علنی مجلس برسـد، 
تا اینکه در مردادماه ۹۷ این بار نمایندگان اصولگرای مجلس با پیشـتازی حسـینعلی 
حاجیدلیگانی و همراهی ۲۸ نماینده اصولگرای دیگر طرحی مشابه را به هیأت رئیسه 
مجلـس تحویـل دادند. تحویـل این طرح بـه هیئت رئیسـه در رسـانه های اصولگرا به 

گسـتردگی پوشـش داده شـد و انگشـت اتهام به سـمت اصلاح طلبان مجلس گرفته 
شـد که چرا در میان امضا کنندگان طرح شـفافیت آرای نمایندگان اسـم هیچ اصلاح 
طلبی نیسـت؟! اما با ورود نمایندگان فراکسـیون امید به بحث مشـخص شـد اصلاح 
طلبـان پیـش از ایـن به میـدان ورود کـرده بودند و نتیجـه این نزاع در نهایت این شـد 
کـه بـا تلفیق طـرح فتحـی و حاجیدلیگانی طرحی مشـترک بـا امضای حـدود ۲۰۰ 
نماینده مجلس تقدیم هیئت رئیسـه مجلس شـد که به موجب آن »الحاق دو تبصره 
بـه مـاده ۱۱۹ قانـون آئیـن نامه داخلی مجلس شـورای اسـلامی« محقـق می گردید.

بـر اسـاس تبصـره یک این طـرح الحاقـی در تمامی مـواردی که به موجـب این قانون 
رأی گیـری بـه عمـل می آیـد و مصادیـق آن در مـاده ۱۲۱ آئیـن نامـه داخلی مجلس 
مشـخص شـده، جهت اطلاع مردم، اسـامی نمایندگان موافق، مخالف و ممتنع منتشر 
می شـود. براسـاس این تبصره، بدین منظور علاوه بر درج اسـامی در مشـروح مذاکرات، 
هیأت رئیسـه موظف اسـت نسـبت به ایجاد سـامانه الکترونیکی به طوری که قابلیت 
دسترسـی بـه آن بـرای آحاد ملت فراهم باشـد، اقدام کنـد. در تبصـره دو این طرح نیز 
قیـد شـده در موارد اسـتثنایی با تقاضـای ۱۵ نفر از نمایندگان مجلس و بـا رأی موافق 
اکثریـت مطلـق حاضـران، رأی گیـری به صـورت مخفی انجـام می شـود.علاوه بر این 
مـورد طـرح دیگری نیـز با عنوان »اصـلاح مـاده ۱۱۷ قانون آئین نامـه داخلی مجلس 
شـورای اسـلامی« نیـز در تاریـخ ۱۳ آبـان ۹۷ به ابتکار سـیدعلی ادیانـی راد در هیئت 
رئیسـه مجلس اعلام وصول شـده اسـت. البته در شـهریور ۹۷ مجتبی ذوالنوری نیز با 
انتشـار تصویر برگه ای با عنوان »طرح دو فوریتی شـفافیت فعالیت های نمایندگان« که 
امضـای تعدادی نماینده را همراه خود داشـت پـرده از وجود طرح هایی دیگر با محتوای 
مشـابه در مجلس برداشـت. اما به نظر می رسـد این طرح به هر دلیل به هیئت رئیسـه 

مجلس واصل نشـده باشد.
* هیاهو بر سر هیچ!

تعـداد پرشـمار امضای پـای طرح های متعددی که نماینـدگان از طیف های متنوع 
سیاسـی بر پای ایده شـفافیت عملکرد نمایندگان مجلس شـورای اسـلامی گذاشـته 
بودنـد، ایـن نویـد را به جامعه مطالبـه گر داده بـود که این گام بنیادی در مسـیر ایجاد 
شـفافیت بـا اجماع بالایی در صحن شـورا تصویب خواهد شـد.اما آنچـه در واقعیت رخ 
داد، چیزی خلاف ظاهر بود. با وجود آنکه بیش از ۲۰۰ نماینده مجلس برگه پیشـنهاد 
طرح »فتحی-حاجی دلیگانی« را امضا کرده بودند، در جلسـه ۱۴ شـهریور ۹۷ تنها ۵۹ 
نفـر موافـق قید یک فوریت برای بررسـی این طرح در مجلـس بودند. بر همین مبنا در 
همین جلسه پیشنهاد شـفاف بودن رأینمایندگان در همین تعیین قید فوریت هم رد 
شـد و آب سـردی بر روی حامیان شـفاف سـازی ریخته شـد.اما این پایان ماجرا نبود. 
طـرح در کمیسـیون آئیـن نامـه داخلـی مجلس به صـورت عـادی و بـدون هیچ گونه 
فوریتـی در دسـتور کار قـرار گرفت و سـرانجام در تاریخ ۷ آذرماه ۱۳۹۷ در کمیسـیون 
بـه تصویب رسـید. اما آنچه در کمیسـیون مصوب شـد بـا آنچه که در طرح مشـترک 
فتحی-حاجـی دلیگانـی مطرح شـده بود تفاوت جدی داشـت و به صـورت یک تبصره 

الحاقـی بـه مـاده ۱۲۴ قانـون آئیـن نامه داخلـی مجلس درآمـد که بر اسـاس آن تنها 
اسـامی نمایندگانـی که در هر مرحله رأی گیری شـرکت نمی کنند اعـلام می گردد.به 
گفته علیرضا رحیمی پیشنهاد اعلام شفاف آرای نمایندگان به طرح ها و لوایح مختلف 
در هیئت رئیسه مجلس رد شد و به همین دلیل در کمیسیون مربوطه نیز این بخش 
از طـرح بـه کلـی حذف گردید.در این میان و پس از موج گسـترده حمایت از این طرح، 
صـدای مخالفیـن اصولگرا و اصـلاح طلب این طرح نیز بـه دلایل مختلف که عمدتاً به 
وجـود ضعف هـا یـا نقص هایـی در متن طـرح عنوان می شـد نیز بلند شـد و اینچنین 
طرحی پر سـر و صدا که از دل هر دو جریان مختلف سیاسـی برخاسـته بود به یکباره 
با مخالفت ژنرال هایی از هر دو جریان مواجه شـده و مشـخص نشـد آن ۲۰۰ نماینده 

حامـی اش به یکباره چرا تغییر موضـع دادند؟
* کوه، موش زایید!

بـا وجـود آنکـه بیـش از یکسـال و نیـم از اولیـن پیشـنهاد طـرح شـفافیت آرای 
نماینـدگان می گـذرد و علـی رغم اینکه کمتر از یکسـال بـه پایان فعالیت ایـن دوره 
مجلـس مانده اسـت، همچنان در صحن علنی نوبت به بررسـی همـان طرح مصوب 
کمیسـیون آئیـن نامـه داخلی مجلس نیز نرسـیده اسـت. اگر در تابسـتان سـال ۹۷ 
مصاحبه هـا و تحـرکات فراوان نمایندگان مجلس دهم امیـدواری فراوانی برای جامعه 
دربـاره اقـدام اساسـی و بنیادین آنان در مسـیر شـفاف سـازی اقدامات ایـن قوه مهم 
کشـور ایجاد کرده بود، در تابسـتان سـال ۹۸ جامعه با این سـوال مهم مواجه اسـت 
کـه آیـا نمایندگانـی که برای شـفاف سـاختن اقدامـات خود عزمی راسـخ نـدارد، در 
بررسـی »لایحـه جامع شـفافیت« که بـه تازگی از سـوی دولت تدویـن و به مجلس 
ارسـال شـده اسـت برخوردی شـفافیت سـاز خواهند داشـت؟به هر روی تا به امروز 
تمام دسـتاورد داد و قال های سـال گذشـته ایجاد سـامانه ای بر روی سـایت مجلس 
شـورای اسـلامی و خبرگـزاری خانه ملت اسـت که اطلاعات محـدودی از نمایندگان 
بـر روی آن قـرار می گیرد. تنها اطلاعاتی که در این سـامانه قرار گرفته اسـت شـامل؛ 
عـدد دفعـات مشـارکت نماینـده در رأی گیـری های مجلس، حضـور و غیـاب او در 
جلسـات و همچنین مرخصی ها و مأموریت های هر نماینده اسـت. البته این سـامانه 
اجبـاری نبـوده و قـرار گرفتن همیـن اطلاعات حداقلـی و غیرکیفی بـر آن اختیاری 

بـوده و در صـورت داوطلب بـودن نماینده انجـام می گیرد.
امـا نکته بسـیار تأمـل برانگیز در خصوص همین سـامانه این اسـت کـه از آبان ماه 
گذشـته که تنها ۹۰ نماینده داوطلب انجام این شـفافیت بسـیار حداقلی بوده اند، این 
عدد امروز حداکثر به عدد ۱۰۵ رسـیده اسـت و تقریباً ۱۹۰ نماینده کماکان مجاب به 
ارائـه اطلاعـات خود بر روی سـامانه نشـده اند! آن انبـوه نمایندگانی که از هـر دو جناح 
سیاسـی در سـال گذشـته جدالی برای تصاحب افتخار ابتکار طراحی مسئله شفافیت 
فعالیـت نماینـدگان مجلـس شـورای اسـلامی را داشـتند، آیا امروز پیشـنهاد خـود را 

فرامـوش کرده انـد و چـرا از اجـرای آن عقب نشـینی کرده اند؟
امین معصومی

فراز و فرود طرح شفافیت فعالیت نمایندگان مجلس از ابتدا تاکنون؛

مشتاقی و مهجوریِ »شفافیت« در میان نمایندگان مجلس
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امامت، زمام دين است 
و رشته مسلمانان و اصلاح و آبادانى دنيا 

و عزّت مؤمنان

دوشنبه - 24 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4842

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم گفت: در سه 
ماه نخست امسال، سه هزار و ۴۷۸ تَن در مراکز دولتی فنی 
و حرفه ای این استان آموزش های مهارتی در رشته های 

مختلف دریافت نمودند.
احمد عطارنیا افزود: از این تعداد یک هزار و ۴۵ تَن زن 

و ۲ هزار و ۴۳۳ تَن نیز مرد می باشند.
وی اضافه کرد: یک هزار و ۵۰۰ تَن در مراکز ثابت 
شهری، ۱۴۳ تَن در مراکز جوار کارگاهی، ۳۹ تَن در بنگاه 
های اقتصادی، ۱۴ تَن در روستاها، ۲۴ تَن در مراکز وابسته 
به نهادهای عمومی، ۱۰۱ تَن در بنگاه های اقتصادی 
غیردولتی، ۳۵۹ تَن در زندان، ۲۷۱ تَن در پادگان و ۱۷۳ 
معتاد بهبود یافته آموزش های لازم مهارتی را دریافت 

نمودند.
به گفته وی، در سال گذشته ۱۳ هزار و ۴۸۷ تَن در 

استان قم آموزش های مهارتی را فراگرفتند که ۲۱ بیشتر از 
تعهد اداره کل بوده و رشد سال گذشته ۱۲۱ درصد محقق 
شده است.عطارنیا افزود: از این تعداد هشت هزار و ۹۹۲ تَن 

مرد و چهار هزار و ۴۹۵ تَن نیز خانم بوده اند.
های  سکونتگاه  در  تَن   ۴۶ کرد:  خاطرنشان  وی 
غیررسمی، ۸۱۰ تَن در کارگاه های جوار دانشگاهی، ۷۷۱ 
تَن در کارگاه های مهارت آموزی در محیط واقعی کار، 
پنج هزار و ۳۲۱ تَن کارگاه های ثابت شهری، ۵۰۰ تَن در 
روستاها، یک هزار و ۴۴۹ تَن در زندان ها، ۲ هزار و ۴۱۵ 
تَن در بنگاه های اقتصادی و ۱۶۱ تَن در مراکز ترک اعتیاد 

آموزش های مهارتی را دریافت کردند.
وی با اشاره به دستور رهبر معظم انقلاب به ستاد 
نیروهای مسلح که هر سرباز یک مهارت را بیاموزد، 
گفت: سال گذشته استان قم در این بخش با آموزش 

مهارت به یک هزار و ۴۶۸ سرباز رتبه نخست را در 
سطح کشور کسب کرد، در حالی که تعهد قم در این 
بخش ۸۰۰ تَن بود.مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای 
قم افزود: آموزش ها در بخش دولتی در پنج خوشه 
خدمات، صنعت، فرهنگ، هنر و کشاورزی و در قالب 

۳۵۴ حرفه ارائه می شود.
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای  وی بیان کرد: 
استان قم متولی آموزش های مهارتی با هدف اشتغال 
جدید و تقویت و به روز رسانی اشتغال موجود در سطح 

استان می باشد.
وی افزود: برگزاری دوره های آموزشی در آموزشگاه های 
دولتی برای متقاضیان رایگان است و بیشتر آموزش های 
سخت و هزینه بر از جمله جوشکاری، برق خودرو و برق 

ساختمان در این آموزشگاه ها ارائه می شود.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم:

۳۴۷۸ تَن در مراکز دولتی آموزش مهارتی  فراگرفتند

نامحـرمانه

اخبــار

چرا نجفی با دستبند در دادگاه نشسته بود؟
حمد زیدآبادی در یادداشتی درباره جلسه نخست دادگاه قتل میترا استاد نوشت: در جلسۀ محاکمۀ 
دکتر محمد علی نجفی، او دستبند به دست در میان وکلایش نشسته بود. استفاده از دستبند برای 
زندانیان به منظور جلوگیری از فرار آنان صورت می گیرد. محمد علی نجفی پس از قتل همسرش، 
داوطلبانه خود را به کلانتری معرفی کرد؛ بنابراین احتمال فرار متهمی که خود را تسلیم قانون کرده 
است، منطقاً نزدیک به صفر است. گذشته از این، هیچ متهمی امکان فرار از صحن دادگاه را ندارد، از این 
رو، باز نکردن دستبند او پس از ورودش به دادگاه، جای کمترین توجیهی ندارد.به نظرم برخی انتقاد ها 
در مورد نحوۀ برخورد محترمانۀ یکی از فرماندهان پلیس تهران با دکتر نجفی در روز معرفی خودش به 
کلانتری، سبب این نوع سختیگری ها نسبت به او شده است. از نگاه من، آن انتقادات به کلی ناموجه بود 
و به تبع آن، رفتار واکنشی نسبت به آن انتقادات هم موجه نیست. ظاهراً برخی از ما ایرانیان هنگامی که 
رفتار نادرستی را نسبت به یک متهم و رفتار درستی را نسبت به متهم دیگری می بینیم به جای آنکه بر 
نفی رفتار نادرست به طور اعم تأکید کنیم، همان مورد درست را نیز به عنوان "اعمال تبعیض" به چالش 
می کشیم! نتیجه آن می شود که تصمیم گیران نیز تصور می کنند که اگر به همه به طور یکسان سخت 

بگیرند، افکار عمومی آن را عادلانه تر خواهد دید!

کشف تقلب استادبزرگ شطرنج در توالت!
یک استادبزرگ ۵۸ ساله شطرنج بعد از اعتراف به تقلب در سرویس بهداشتی، اعلام بازنشستگی 
کرد.به گزارش تابناک ورزشی و به نوشته گاردین، یکی از استاد بزرگ های شطرنج رسوایی تبانی در این 
رشته ورزشی را برملا کرد؛ جایی که عکسی از او منتشر شد که در توالت از گوشی همراه خود استفاده 
می کند. این شطرنج باز که ملیت لتونی- اوکراینی دارد به تقلب اعتراف و اعلام بازنشستگی کرده است.

فدراسیون جهانی شطرنج نیز اعلام کرد این شطرنج باز را که در حاشیه یک تورنمنت در کشور فرانسه 
)اوپن استراسبورگ( در توالت تقلب کرده است را محروم کرده است. رائوسیس پیرترین شطرنج بازی 
است که در بین ۱۰۰ نفر برتر فیده قرار گرفته است. این شطرنج باز ۵۸ ساله در سال ۱۹۹۲ توانست 
در رقابت های استاد بزرگ عنوان قهرمانی را به دست بیاورد و برای کشور های بنگلادش، لتونی، اوکراین 
و جمهوری چک در رقابت ها حاضر شده است و در سال های اخیر پیشرفت زیادی در رتبه و رده بندی 

امتیازی فدراسیون جهانی شطرنج داشته بود.

جعفرزاده: نباید سربه سر مردم گذاشت
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نایب رئیس فراکسیون مستقلین مجلس، به تاثیر برخورد های غلط 
بر ایجاد شکاف میان مردم و حاکمیت تاکید کرد: اقدامات غلط ما هم شکاف میان مردم و حاکمیت را 
بیشتر می کند، هم عقده ها و کینه هایی پدید می آورد که در مجموع خوب نیست. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن آبادی، نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی ضمن انتقاد از سخت گیری های اجتماعی در 
شرایطی کنونی کشور، گفت: با توجه شرایط فعلیِ کشور که با انواع و اقسام تحریم ها و دشمنی های 
بین المللی مواجه است، باید تنش های داخلی را به حداقل رساند. این نماینده مجلس تاکید کرد: برخورد 

قهری با بخشی از جامعه در شرایط فعلی اصلا عقلانی نیست.

کنایه محمد مهاجری به رئیس صداوسیما
محمد مهاجری در توییتی به حرف های اخیر عبدالعلی علی عسگری، رئیس رسانه ملی واکنش 
جالبی داشته است. این روزنامه نگار و فعال اصولگرا در توییتی خطاب به او نوشته: »آقای علی عسکری 
گفتند ۸۰ درصد محتوای فضای مجازی مستهجن است، کاش ایشان بگویند وقتی سیستم شان را 
استفاده می کنند، favorit مرورگر کامپیوترشان روی چه سایت هایی است؟ به قول صدا و سیمایی ها 

اشکال از فرستنده است نه گیرنده.«

درباره »مافیای لوازم خانگی«  افشاگری می کنیم
محمدرضا غزنوی سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی گفت: امروزه نشانه هایی وجود 
دارد که به نظر می رسد مافیای واردات بعد از چند سالی که در پوشش تولیدکننده واردات خود را انجام 
می دادند، دوباره می خواهند به صورت رسمی فعالیت کنند. در سال های اخیر برخی واردکنندگان با 
استفاده از خلاء های قانونی و در قالب واردات قطعات، مواد اولیه و کالا های نیمه منفصله؛ کالای نهایی 
را به کشور وارد می کردند. در روز های آینده اطلاعات تکمیلی درباره "حضور مافیای لوازم خانگی" را به 

اطلاع عموم خواهم رساند.

روایتی از حذف سه حقوقدان شورای نگهبان
سام سوادکوهی یکی از اعضای حقوقدان شورای نگهبان است که برای دوره جدید به مجلس معرفی 
نشده است. او درباره نقش آیت الله جنتی در حذفش از شورای نگهبان می گوید: ایشان با ما آشنایی 
نداشتند و با ما هم کار نکرده بودند. طبیعتاً فردی تا بخواهید با کسی انس بگیرد و آشنا شود، طول 
می کشد. شاید علت عدم موافقت ایشان با ما این بوده و رویکرد ما با میل، سلیقه و موازینی که ایشان به 

آن اعتقاد داشتند مطابقت نداشته است.

واکنش فردوسی پور به شایعه پیشنهاد شبکه خارجی
عادل فردوسی پور مجری برنامه پربیننده و متوقف شده نود ، به خبر پیشنهاد یک شبکه ماهواره ای 
واکنش نشان داد.عادل فردوسی پور در گفت وگویی درباره صحت و سقم خبری مبنی بر پیشنهاد یک 
شبکه تلویزیونی فارسی زبان مستقر در لندن، که امروز در رسانه های اجتماعی بازتاب گسترده ای داشته 
است، گفت: » این خبر صحت ندارد. هیچ گونه تماسی از این شبکه با من گرفته نشده و اگر هم چنین 

پیشنهادی مطرح می شد واضح است که آن را نمی پذیرفتم و پاسخم منفی بود.«

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد 

تولد نوزاد قمی با توده ۳۰ کیلوگرمی 
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم روز یکشنبه اعلام کرد: یک خانم باردار قمی، نوزاد خود را 
همراه با توده ۳۰ کیلوگرمی در بیمارستان فرقانی این شهر به دنیا آورد، تا یکی از نادرترین زایمان ها 
در جهان رقم بخورد. رقیه آهنگری پزشک این مادر باردار در این رابطه گفت: از هفته دوازدهم بارداری 
متوجه توده ای در رحم مادر شدم که پس از مشورت، قرار بر نگه داشتن جنین شد.به گفته این پزشک، 
وزن توده در دوران بارداری مشخص نبود، اما در زمان زایمان گروه جراحی از حجم توده داخل شکم 
بسیار متعجب شدند و کار جراحی را با سرعت آغاز کردند.آهنگری خاطرنشان کرد: نوزاد مرخص شده و 
مادر هم که یک دوره پرتلاطم را گذرانده است و شرایط جسمی مناسبی دارد.این خانم باردار، نوزاد دختر 
خود را در شرایطی به دنیا آورد که مسئول اتاق زایمان گفت: وزن این توده، نصف وزن مادر در زمان 
بارداری بود.دکتر منیره میرزایی فوق تخصص آنکولوژی نیز در این رابطه گفت: تاکنون چنین توده ای را 
در رحم یک خانم باردار ندیده بودم و در جهان، این حجم از توده رحمی همراه با نوزاد تاکنون مشاهده 
نشده است.آخرین بار سال ۱۳۹۴ بود که پزشکان ایرانی یک توده ۲۰ کیلوگرمی را از رحم یک بیمار 
خانم( که باردار هم نبود( در مجتمع پزشکی امام خمینی تهران خارج کردند.در آخرین گزارش سازمان 
جهانی بهداشت در ۴۰ سال اخیر، میزان مرگ ومیر مادران باردار در ایران بیش از ۷۵ درصد کاهش 
داشته است.محمود پرهام معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین باره گفت: استان قم در این 

شاخصه از میانگین کشوری هم پایین تر است.

طی سه ماهه نخست امسال؛

۷۵ زندانی غیرعمد در قم آزاد شدند
مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم از آزادی ۷۵ زندانی غیرعمد در این استان طی سه ماهه نخست 
امسال خبر داد.رضا مرادی پور اظهار داشت: طی سه ماهه نخست امسال تعداد ۷۵ زندانی غیرعمد با 
تلاش ستاد دیه و خیرین از زندان های استان قم آزاد شدند که مجموع بدهی آنها حدود ۲۰ میلیارد 
ریال بوده است.وی گفت: از میان زندانیان غیر عمد آزاد شده تعداد ۵۰ نفر محکومین مالی، ۱۷ نفر 
محکومین مهریه، ۶ نفر محکومین نفقه و ۲ نفر محکومین تصادفات غیر عمد بوده اند.وی تصریح کرد: 
از میان مبالغ پرداخت شده برای آزادی زندانیان غیر عمد، مبلغ ۶ میلیارد ریال کمک ویژه و بلاعوض 
از طریق ستاد دیه برای آزادی زندانیان، ۱۰ میلیارد ریال با پیگیری ستاد دیه از طریق کسب رضایت 
شاکیان، ۸۵۰ میلیون ریال آورده خانواده زندانیان و سه میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه بوده 
است.مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم گفت: کمک های ستاد دیه در طول سال استمرار دارد و 
خیرین تلاش می کنند بستر مناسبی را برای آزادی زندانیان غیر عمد فراهم کنند.وی افزود: خیرین 
حتی با مبالغ کم نیز می توانند در آزادی زندانیان غیر عمد سهم داشته باشند.وی گفت: خیرین برای 
کمک به آزادی زندانیان جرایم غیرعمد علاوه بر مراجعه حضوری می توانند مبلغ مورد نظر خود را به 
حساب های ۰۲۰۱۲۳۱۶۱۸۰۰۹ بانک ملی و شماره حساب ۱۵۳۰۰۸۵۵۹۳ بانک تجارت و شماره 

حساب ۱۸۲۲۲۸۸۷۲۴بانک ملت واریز کنند.

رئیس پارک علم و فناوری استان قم :

تعداد شرکت های دانش بنیان در قم ۴ برابر شد
رئیس پارک علم و فناوری استان قم گفت: اکنون تعداد شرکت های دانش بنیان استان به ۷۴ 
شرکت رسیده است و تعداد شرکت های دانش بنیان در استان قم در مدت حدود چهار سال چهار برابر 
شد. سید حسین اخوان  علوی با اشاره به تعداد شرکت های دانش بنیان استان قم اظهار کرد: در سال 
۱۳۹۴ این استان ۲۰ شرکت دانش بنیان داشت و رتبه استان قم در آن سال در زمینه شرکت های 

دانش بنیان در کشور۱۷ بود، اما اکنون تعداد شرکت های دانش بنیان استان قم به ۷۴ شرکت رسید.
وی ادامه داد: تعداد شرکت های دانش بنیان در استان قم در مدت حدود چهار سال چهار برابر شد 
و رتبه استان در زمینه تعداد شرکت های دانش بنیان در کشور هفت رتبه ارتقا پیدا کرد و اکنون رتبه 
استان قم در این زمینه ۱۰ است.رئیس پارک علم و فناوری استان قم افزود: امیدوار هستیم که امسال با 
تلاش هایی که انجام بدهیم، رتبه استان قم در زمینه تعداد شرکت های دانش بنیان در کشور تک رقمی 
شود، البته این کار سختی است و نمی توان که قول تحقق ۱۰۰ درصد آن را در سال ۹۸ وی خاطرنشان 
کرد: از حدود ۷۴ شرکت دانش بنیان استان قم بیش از ۳۰ شرکت در پارک علم و فناوری استان و 

مابقی شرکت ها در سطح شهر قم و شهرک های صنعتی مستقر هستند.

فرماندار قم گفت: اگر نخبگان کمک 
و  اسلامی  تعالیم  اساس  بر  که  کنند 
روش های  ابتکاری که مراجع تقلید نیز 
تأیید کنند، شادی و نشاط اجتماعی در 
شهر گسترش پیدا کند، با کاهش  چشم گیر 

بسیاری از آسیب ها مواجه می شویم.
مرتضی حیدری فرماندار قم با اشاره به 
برپایی نمایشگاه ها، جشن ها و جشنواره ها 
را  برنامه ها  این  شهر،برگزاری  سطح  در 
نشان دهنده  نیاز و موفقیت آن ها دانست و 
گفت: مردم مشتاقانه به این برنامه ها مراجعه 
است  نیاز  شهروندان  نشانه  این  و  کرده 
که امیدوارم شهرداری و تمام دستگاه ها 
را  مردم  نیاز  و  داده  هم  دست به دست 
 پوشش دهند، چرا که به نظر می رسد باید 
این قبیل فعالیت ها بیشتر و گسترده تر باشد 
و دستگاه ها حضور  بیشتری در این برنامه ها 

پیدا کنند.
 فرماندار قم یادآورشد: از مجموعه های 
پژوهشی تقاضا داریم برای تأمین نشاط 
 جامعه در چارچوب مکتب تشیع دست 
ابتکار،  با  تا  به کار شده و تحقیق کنند 
خلاقیت و روش های مبتنی بر  فرامین الهی، 

در تأمین نشاط اجتماعی برای شهروندان 
الگو های جدید و مؤثر ارائه دهند.  

تمام  اینکه  به  اشاره  با  حیدری 
بوستان های قم به ویژه بوستان های بزرگ 
ظرفیت برگزاری جشن ها و جشنواره ها را 
دارند  که شهرداری و دستگاه های دیگر باید 
هم تنوع فعالیت های موجود در نمایشگاه 
را بالا برده و هم در همه  نقاط شهر این 
حرکت ها را گسترش دهند، افزود: مطمئن 
آموزش های  و  اجتماعی  نشاط  باشید 
فرهنگ  شهروندی در کاهش آسیب های 

اجتماعی مؤثر است.  
وی این اقدام را نسبت به شهر قم که 
وجود  برکت  به  و  بوده  مذهبی  شهری 
مسجد  معصومه)س(،  فاطمه  حضرت 
تقلید  معظم  جمکران،  مراجع  مقدس 
و مرکزیت فقه تشیع، از جایگاه خاصی 
برخوردار است، یک نیاز جدی دانست که 
نسبت  به فرامین الهی و بازسازی و نوسازی 
نیاز های جامعه به ویژه نشاط و امید باید 
با  بازطراحی شود، به گونه ای که  مطابق 

الگو ها و بسته های جدید تدوین شود.

فرماندار قم از فرهنگسراها، سرا های 
به عنوان  فرهنگی  مراکز  و  محله 
تأکید  و  یاد  تولیدات  این  مصرف کننده 
کرد: اینکه ما توقع داشته این مجموعه ها 
شخصاً متکی بر  احادیث و روایات بتوانند 
آثار نو و روش های جدید خلق کنند، یک 
فعالیت سخت و مشکل است و بعید بوده 
از توان لازم برخوردار باشند، اما متبحران، 
همچنان  اندیشمندان،  و  متخصصین 
که در مابقی زمینه ها  فعالیت کردند و 
دستاورد های خوبی هم داشته در این زمینه 

هم غفلت نکرده و کمک کنند.  
حیدری با تأکید بر اینکه اگر نخبگان 
کمک کنند که بر اساس تعالیم اسلامی 
و روش های  ابتکاری که مراجع تقلید نیز 
تأیید کنند، شادی و نشاط اجتماعی در 
شهر گسترش پیدا کند، با کاهش  چشم گیر 
بسیاری از آسیب ها مواجه می شویم، یادآور 
جشن ها  نمایشگاه ها،  جشنواره ها،  شد: 
و … تأثیر خود را مخفیانه  و غیرمستقیم 
بدون  و  عادی  حالت  در  که  می گذارند 
بررسی، ما متوجه نمی شویم، اما شخص، 

پیام خود را می گیرد.

فرماندار قم :

باید شادی و نشاط اجتماعی درشهرقم افرایش یابد

سلطان مسکن!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

ساماندهی صنوف نیازمند همکاری 
دستگاه ها و صاحبان مشاغل است

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم بخشی از ساماندهی صنوف 
در قم را معطوف به همکاری صاحبان مشاغل و اتحادیه ها دانست و گفت: 
نهادها و دستگاه های مختلف استان باید در این زمینه به علت تک شهر 

بودن قم کمک کننده شهرداری باشند.
حسن طلایی با اشاره به کاهش حجم ساخت  و سازها و وجود مشکلات 
اقتصادی در توسعه شهرها، اظهار داشت: علیرغم این مشکلات، اقدامات 
خوبی در شهر قم انجام شده و چرخه توسعه و پیشرفت شهر در حال 
حرکت است.عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه ۲۲۲ 
پروژه همزمان با دهه کرامت در سطح شهر قم به بهره برداری رسید، ابراز 
کرد: پروژه های شاخصی در حوزه های مختلف شامل عمرانی، فرهنگی، 
خدماتی، حمل  و نقل و غیره با اعتباری بالغ بر ۴۶۰ میلیارد تومان در دهه 
کرامت به بهره برداری رسید.طلایی خاطرنشان کرد: کلنگ زنی ادامه بلوار 
جمهوری اسلامی به صورت تونل و به طول یک کیلومتر، تعریض پل 
زیرگذر ورودی از بخش جعفریه و رمپ و لوپ های کمربندی امام علی)ع(، 
افتتاح زیرگذر و تابلیه علامه طباطبایی)ره( و افتتاح فاز نخست شهرک 
خودرویی بخشی از این طرح ها در دهه کرامت بوده است.وی با اشاره به 
همت مدیریت شهری برای کاهش محرومیت ها و محدودیت ها در مناطق 
کم برخوردار شهر قم، یادآور شد: تلاش های زیادی در چند سال گذشته 
برای رفع محرومیت از این مناطق شده است و حجم پروژه ها در این مناطق 
نشانی از این همت والا در سال های گذشته است.عضو هیئت رئیسه شورای 
اسلامی شهر قم با تأکید بر اهمیت ساماندهی صنوف مزاحم در سطح شهر 
قم، عنوان کرد: این ساماندهی در سال های طولانی جزء دغدغه های مردم 
و مسئولان بوده است که احداث شهرک خودرویی گوشه ای از این اقدام 
مهم است که نقش مهمی در رفع دغدغه های زیست محیطی نیز دارد.

طلایی بخشی از ساماندهی صنوف را معطوف به همکاری صاحبان مشاغل 
و اتحادیه ها دانست و افزود: نهادها و دستگاه های مختلف استان باید در این 
زمینه به علت تک شهر بودن قم کمک کننده شهرداری باشند و مجموعه 
مدیریت شهری هم همتی فعال برای ساماندهی صنوف دارد.وی دسترسی 
و تسهیل بودن مسیر را یکی از ویژگی های شهرک خودرویی برشمرد و 
اضافه کرد: به علت تجمیع خدمات و دسترسی آسان، شهرک خودرویی 
قم می تواند به عنوان بورس منطقه ای خودرو شناخته شود که در کنار رونق 

صنوف می تواند گام مهمی هم برای جذب گردشگری به قم باشد.

همزمان با میلاد امام رضا)ع( :

فاز نخست شهرک خدمات خودرویی قم 
به بهره برداری رسید

فاز نخست شهرک خدمات خودرویی قم به عنوان بزرگ ترین شهرک 
خودرویی کشور همزمان با میلاد امام رضا)ع( به بهره برداری رسید.

مراسم جشن بزرگ خانوادگی میلاد حضرت امام رضا)ع( و آیین 
افتتاح و بهره برداری از فاز نخست شهرک خدمات خودرویی قم به عنوان 
بزرگ ترین شهرک خودرویی کشور با حضور امیرآبادی عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی، ذوالنور رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس 
شورای اسلامی، اعضای شورای اسلامی شهر قم، دکتر سقائیان نژاد شهردار 
قم، حیدری فرماندار قم، گروسی معاون استاندار قم، مسئولان استانی و 
هنرمندان برگزار شد.شهرک خودرویی قم در زمینی به مساحت ۳۳۰ هزار 
مترمربع و با زیربنای ۱۵۰ هزار مترمربع در شش فاز پیش بینی شده است 
که در فاز نخست شامل ۳۴ واحد نمایشگاهی، ۶ واحد ویژه خدماتی و 
۴۸ واحد تعمیرگاهی است.این شهرک در مجاورت میدان میوه تره بار و 
گمرک قم، واقع در بلوار شهید رجایی احداث شده و در این شهرک ۱۵۰۰ 
واحد صنفی متشکل از واحدهای نمایشگاهی، خدماتی و تعمیرگاهی شامل 
صافکاری، نقاشی، لوازم یدکی، تودوزی اتومبیل، اگزوزسازی، پرس شیلنگ، 
باتری ساز، تراشکار، سپرساز، کارواش، نمایندگی های مجاز فروش و خدمات 
پس از فروش، جایگاه عرضه سوخت و غیره طراحی شده است.همچنین در 
این پروژه علاوه بر تأمین کلیه خدمات وابسته به خودرو، خدمات جانبی از 
جمله رستوران مجهز، بزرگ ترین مرکز لوازم یدکی، دفتر اسناد رسمی و 
پلیس+۱۰، جایگاه سوخت چندمنظوره، پایگاه نیروهای انتظامی و اورژانس 
و تمام خدمات وابسته شامل سوپرمارکت، تاکسی سرویس، کافی شاپ 
و پارک مخصوص کودکان نیز در نظر گرفته شده است.گفتنی است در 
این مراسم هنرمندان سرشناس کشوری حضور داشتند و در حاشیه این 
مراسم نیز نمایشگاه خودروهای کلاسیک و موتورسیکلت برای بازدید 
شرکت کنندگان برپا شده بود.دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم 
در این جلسه با اشاره به لزوم ساماندهی صنوف مزاحم در سطح شهر، اظهار 
داشت: فاز نخست شهرک خودرویی در جهت مسائل زیست محیطی و 

ایجاد آرامش برای مردم قم ایجادشده است.

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

پارکینگ های موتور سیکلت در هسته 
مرکزی شهر قم احداث می شود

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از احداث 
پارکینگ های موتورسیکلت در هسته مرکزی شهر قم خبر داد.علی نیک با 
اشاره به مشکلات به وجود آمده در هسته مرکزی شهر قم به واسطه بی قانونی 
موتورسواران، اظهار داشت: متأسفانه استفاده نادرست از موتورسیکلت و عدم 
رعایت قوانین مشکلاتی را برای شهروندان در مرکز شهر قم ایجاد کرده 
است.مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه 
بسیاری از راکبین موتورسیکلت بدون پایبندی به قوانین، بر اساس رفتارهای 
نادرست سبب ایجاد گره های ترافیکی، ازدحام، آلودگی ها و مزاحمت برای 
شهروندان شده اند، تصریح کرد: شاهد نابسامانی در شهر به ویژه در هسته 
مرکزی به واسطه موتورسواران هستیم.نیک با گلایه مندی از پارک کردن 
موتورسیکلت ها در مکان هایی خارج از موقعیت های پیش بینی شده، ابراز 
کرد: پارکینگ موتورسیکلت به علت استقبال پایین از آن زیان ده بوده 
و پیمانکاری راغب به قبول مسئولیت آن نمی کند.وی با تأکید بر اینکه 
برخی از راکبین با تفکر آنکه موتور وسیله ای بوده که در هر مکان و در هر 
شرایطی می توان آن را پارک کرد، یادآور شد: علیرغم مشکلات فراوانی 
احداث پارکینگ های موتورسیکلت در هسته مرکزی شهر در دست اقدام 
است.مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم اعمال قانون و 
انتقال موتورسیکلت ها به پارکینگ ها را بی تأثیر دانست و گفت: برای مورد 
استفاده قرار گرفتن پارکینگ های موتور سیکلت نیازمند فرهنگ سازی 
هستیم و باید خود راکبین به این فرهنگ برسند که قرار دادن موتورسیکلت 
در پارکینگ علیرغم امنیت بالا سبب جلوگیری از مسائل ترافیکی می شود.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

عملکرد شهرداری در حوزه 
کنترل پروژه قابل قبول است

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: شهرداری در زمینه کنترل 
پروژه عملکرد قابل توجهی داشته و می توان گفت در قالب کنترل پروژه 
برنامه های شهری پیگیری می شود.حسن بختیاری با اشاره به زمینه سازی 
چابک سازی فعالیت های شهرداری و سازمان های وابسته، اظهار کرد: 
باعث کاهش تصدی در  فعالیت های شهرداری می تواند  برون سپاری 
مجموعه شهرداری شود.نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
ساز و کارهای نظارت بر پروژه های شهرداری خصوصا پروژه های عمرانی 
از سوی اعضای شورای اسلامی شهر پیگیری شده است، تصریح کرد: 
شهرداری در این زمینه عملکرد قابل توجهی داشته و می توان گفت در 
قالب کنترل پروژه برنامه های شهری پیگیری می شود.بختیاری با بیان اینکه 
توجه به شهر هوشمند در سیاست های شهرداری و شورای شهر جدی 
شده است، افزود: شهرداری سازمانی است که به صورت جاری و روزمره 
خدمات خود را ارائه می کند و مسائلی چون در حوزه خدمات شهری، 
نظافت، جمع آوری زباله، آسفالت معابر و غیره جاری است و مسائلی هم نیاز 
به برنامه ریزی و زمان بندی دقیق دارد که می توان از آن جمله به پروژه های 
عمرانی بزرگ، توسعه حمل و نقل عمومی، پروژه های زیرساختی اشاره کرد.

اخبــار

پیام آموزشی 
راننده عزیز به یاد داشته باشید

 صحبت با سرنشینان خودرو و عدم توجه 
به جلو یعنی استقبال از حوادث 
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

قابل توجه مؤدیان محترم مالیاتی
) اشخاص حقوقی و صاحبان درآمد املاک اجاری (

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 9۷ 
 www.tax.gov.ir و پرداخت مالیات مربوطه از طریق سامانه

حداکثر تا پایان تیر ماه سال جاری است.
35019-021 ستاد خبری دفتر مرکزی حراست      1526 مرکز ارتباط مردمی    

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه

مورخ  ۵/۴۰۸/ص  شماره  شماره  استناد  به  دارد  نظر  در 
1۳9۸/۰۴/۰2 موضوع بند ۳ مصوبه شماره 1۰۸ مورخ 9۸/۰۳/21 
شورای اسلامی شهر اندیشه اجرای عملیات ذیل را از طریق 
مناقصه عمومی به مشاورین واجد شرایط  دارای رتبه 1 تجاری از 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی واگذار نماید :
1- موضوع مناقصه: انجام خدمات مشاوره و طراحی مجموعه 
تجاری اداری جنب ساختمان شهرداری در قطعه زمینی به 
مساحت تقریبی ۳۰۰۰ متر مربع با زیر بنای تقریبی 2۵۰۰۰ متر 
مربع به مبلغ ۴/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال و سپرده شرکت در مناقصه به 

مبلغ 22۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
2- مدت انجام کار ۴ ماه 

۳- سپرده شرکت در مناقصه باید بصورت موارد مندرج در 
بند 2 ماده ۵ آئین نامه مالی شهرداریها به شرح ذیل ارائه گردد:

الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب جاری سیبا به 
شماره ۰1۰62129۸۸۰۰1 نزد بانک ملی شعبه فاز سه اندیشه 

ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه
ج- اسناد خزانه 

۴- مهلت و محل فروش اسناد مناقصه : مهلت خرید اسناد 
مناقصه از تاریخ چاپ آگهی لغایت روزشنبه مورخ 9۸/۰۵/12 به 

نشانی: شهریار- شهر اندیشه - فاز ۳- بلوار آزادی- تقاطع خیابان 
شهرداری شرقی- ساختمان مرکزی شهرداری اندیشه - واحد 

امور قراردادها می باشد.
۵- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: پایان وقت اداری روز یک 

شنبه مورخ 9۸/۰۵/1۳ دبیرخانه شهرداری اندیشه
6- زمان و محل بازگشایی پیشنهادات واصله: روز دوشنبه 
مورخ 9۸/۰۵/1۴  ساعت 1۴:۳۰ سالن جلسات شهرداری اندیشه 
۷-مدارک لازم: رونوشت و اصل گواهی صلاحیت پیمانکاری 
دارای اعتبار و درخواست کتبی با مهر و امضا معتبر شرکت ضمنا 
همراه داشتن مهر شرکت جهت دریافت اسناد الزامی می باشد. 
۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادهای واصله 

مختاراست.
9- برندگان اول-دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد 
قرارداد نشوند سپرده شرکت در مناقصه آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
1۰- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه 

درج گردیده است.
11 - هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد . 

تاریخ چاپ نوبت اول 9۸/۰۴/2۴   تاریخ چاپ نوبت دوم 9۸/۰۴/۳1 

شهرداری اندیشه

بهروز کاویانی- شهردارشهر اندیشه

آگهی مناقصه عمومی مرحله اول ) نوبت اول ( 

شناسه آگهی 512423


